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Tüm dünyada “Biz durursak hayat 
durur!” sloganıyla kadın grevleri 
örgütleniyor.

34 yıldır SEWA için çalışan ve aynı 
zamanda Uluslararası Çalışma 
Örgütü’nün (ILO) Çalışma Yaşamının 
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Türkiye Kadın Buluşması:
Birlikte Daha GüçlüyüzSÖYLEŞİ / ODTÜ

“ODTÜ Grevi’nde kadınlar hep en 
ön safta bulundular” ”

Gülsüm’ün Doğası Çocuk yetiştirirken 
eşitlik

ILO 
KONFERANSI

KADIN 
ÖYKÜLERİ PSİKOLOJİ

SİNEMA 
“Suffragette”  

Hak verilmez, alınır!

GREVIO RAPORU 
Sema Kendirci:  

Eşit bir dünya kurmayı hep birlikte başaracağız!

HAKLARIMIZ 
Çalışma hayatında kadına yönelik ayrımcılık

İSTATİSTİKLER 
Kadınlar hangi ülkelerde siyasette  
eşit temsil düzeyine daha yakın? 

Rakamlarla eşitlik

SANAT ve YAŞAM 
İyi ki doğdun Simon De Beauvoir! 

Eşitlik üzerine

Çalışma yaşamında kadınlara yönelik şiddet  
ve tacizle mücadele
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EDİTÖRDEN

Merhaba

Dergimiz gençemek, türünün ilk ve henüz tek örneği olarak yoluna devam 
ediyor. gençemek aynı zamanda bir arayış dergisi. Genç emekçilere yönelik dili, 
tarzı yakalamaya; onların gümdemini izlemeye çabalıyor. Yayın hayatımız de-
vam ettiği sürece de bu arayış sanırız hiç bitmeyecek. Bu nedenle okurlarımızdan 
alacağımız geri dönüşler, gelecek fikir, öneri ve eleştiriler bizim için önemli. Ör-
neğin bu sayımızda baştan beri dergimizin iyi bir okuru olan değerli ağabeyimiz 
Atilla Özsever’in sayfalarımıza da taşıdığımız gözlemleri, düşünceleri bizi çok 
mutlu etti. Üyelerimizden ve dergimizin ulaştığı her kesimden okurdan da ben-
zer şekilde eleştiri, öneri bekliyoruz. 

Gençemek olarak aynı zamanda okurlarımızdan katkı da almak istiyoruz. 
Sendikal konularla, çalışma yaşamında karşılaştığınız sorunlarla, gençlerin ya-
şadığı deneyimlerle ilgili kısa yazılarınızı ya da kültürel, sanatsal ürünlerinizi bi-
zimle paylaşabilirsiniz. Biz derginin okurlarıyla canlı bir ilişki içinde olmasını, 
onlardan beslenmesini istiyoruz.  

Derginin bu sayısında, daha önceki sayılarda başlattığımız geleneğe uygun 
olarak bir şubemizi ziyaret ettik. İstanbul 5 nolu Şube’de hem şube başkanı hem 
de üyelerimizle söyleşiler yaptık. Şubenin bir grup üniversiteli gençten oluşan 
ekiple birlikte Inditex şemsiyesi altındaki giyim mağazalarında yürüttüğü örgüt-
lenme kampanyasını izlemek heyecan vericiydi. Hatırlanacak olursa geçen sa-
yıda da Samsun başta olmak üzere sürdürdüğümüz Comdata Çağrı Merkezi 
örgütlenmesinden söz etmiştik. Bu örgütlenmenin ardından, yakalanan başarı-
nın  sağladığı motivasyonla diğer çağrı merkezlerinde de örgütlenme çalışmaları 
sürüyor şimdilerde.  gençemek olarak ağırlıkla gençlerin gençleri örgütlediği bu 
kampanyaları sayfalarımıza taşımayı çok önemsiyor, sendikal mücadelenin gele-
ceği adına umut duyuyoruz. 

İşçi direnişlerine, sporda dopinge, yapay zekaya, iklim krizine, genç işsizliğine, 
Likya Yolu yürüyüşüne, hasta bina sendromuna, mağaza çalışanı üyelerimizin, 
taşeron sistemiyle mücadele eden temsilcilerimizin seslerine ve daha nice konuya 
yer verdiğimiz sayfalarımız sizleri bekliyor. 

İyi okumalar...
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Urfa’nın Suruç ilçesinde canlı bomba 

saldırısı ile 33 gencimizin yaşamını yitirdiği 

ve pek çoğunun yaralandığı katliamın 4. 

yılındayız.

Bu alçakça saldırıyı düzenleyenlerin amacı 

ülkemizde barışın ve kardeşliğin egemen 

olmasını engellemek, demokrasi, insan 

hakları ve özgürlükten yana olan insanları 

sindirmektir. Yürütülen yargı sürecinde 

katliama ilişkin pek çok detayın karanlıkta 

kalması, katliam sorumlularının tam olarak 

aydınlatılamaması şüphe çekicidir.

Suruç katliamının 4. Yılında olayın tüm 

yönleriyle aydınlatılmasını, sorumluların 

cezalandırılmasını ve böylelikle yaşamını 

yitiren 33 gencimiz ve aileleri için adaletin 

yerine gelmesini beklerken, gençlerimizi 

saygıyla anıyor, tüm yakınlarına ve ailelerine 

bir kez daha sabır diliyoruz.

Tez-Koop-İş Sendikası

Genel Yönetim Kurulu

Suruç Katliamının 4. Yılı

YİTİRDİKLERİMİZ

Eylül 20192
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Tez-Koop-İş’in değerli genç üyeleri,

Dergimiz ülkemizin ve sendikamızın yeni bir döneme girdiği günlerde çıkıyor. Uzun yerel 
seçim günlerinin ardından ortaya çıkan tablo ülkemiz demokrasisi adına umut vericidir. 
Ancak yakın zamanda yaşanan gelişmeler seçimle gelenin seçimle gitmesi gerektiği biçi-

mindeki temel demokratik ilkeye uygun olmamıştır. Biz, Tez-Koop-İş olarak Anayasamızın değişti-
rilemez nitelikteki 2. Maddesinde yer alan “Türkiye Cumhuriyeti, insan haklarına saygılı, demokra-
tik, laik ve sosyal bir hukuk devletidir” ifadesine her zaman bağlıyız ve sahip çıkıyoruz.

Türk-İş ile hükümet arasında imzalanan “Kamu Kesimi Toplu İş Sözleşmeleri Çerçeve Anlaş-
ma Protokolü” imza töreninde yaşananlar kamuoyunda tartışmalara neden oldu. Bize göre Türk-İş 
başkanı bu süreci iyi yönetememiş, doğru önderlik yapamamıştır. Türk-İş başkanının “sendikaların 
grev yapacak paralarının olmadığı” ifadesi, anayasal bir hak olan grevin sahiplenilmesi noktasında 
çok ciddi bir zaafa işaret etmektedir. Kıdem tazminatını “kırmızı çizgisi” olarak ilan eden bir kon-
federasyonun sendikaların grev yapamayacak durumda olduklarını ifade etmesi kabul edilemez. 
Greve gitmeden önce gündeme gelebilecek eylem biçimlerinin, daha önce dile getirilmesine karşın, 
hiç hayata geçirilmemiş olması da sorgulanmalıdır. Türk-İş’in tarihi bu eylemlerin zengin biçimle-
riyle doludur. Bahar Eylemleri bunun en parlak örneğidir. 

Yapılan protokol ile grev ve toplu sözleşme hakkına kısıtlamalar getirilmiştir. Sendikalar kendi 
toplu sözleşmelerini bağıtlama noktasında ciddi bir sıkıntıya girmiştir. Sendikamız, sözleşmeden 
önce Türk-İş’e gönderdiği yazıda yapılacak protokole şerh düşülmesi, konfederasyona bağlı sen-
dikaların toplu sözleşme hakkını sınırlamayacak bir düzenleme yapılması yönünde uyarıda bulun-
muştu. Bunun yapılmamış olmasını eleştiriyoruz ve kabul edilemez buluyoruz. 

Öte yandan söz konusu protokole; taşerondan kadroya geçen işçilerin dahil edilememiş olması 
büyük bir eksikliktir. Oysa bu konuda olumlu bilirkişi raporlarıyla lehimize devam eden hukuki 
süreçler söz konusudur.

Küresel iklim krizinin çalışma yaşamına etkisini görmeli çalışanlar açısından bakmalıyız. İşçi 
sendikaları olarak küresel iklim krizi konusunda yeni bilgi üretip, geçmişimizi ve eksiklerimizi öze-
leştirel bir yaklaşımla sorgulayarak daha etkin bir tutum sergilemeliyiz. Gelecek nesillere nefes 
alabilecekleri sağlıklı bir dünya ve insana yakışır işlerde çalışabilecekleri adil bir çalışma yaşamı 
bırakmak için şimdiden yola çıkmalıyız. Sendika olarak iklim ve göç gibi küresel düzeydeki acil 
sorunlara yönelik çalışmalarımızı artırmayı, öncelikle bilim insanlarından destek alarak çalıştaylar 
düzenlemeyi hedefliyoruz. 

Yakın zamanda yayınlanan istatistiklerde sendikamız yine işkolunun en büyük sendikası olma 
özelliğini korudu. Örgütlenme çalışmalarımızın meyve verdiğini görmek bizi mutlu ediyor. 70 bin 
üye sayısını aşmış olmanın gururunu sizlerle beraber yaşıyorum. 

Tez-Koop-İş Sendikası’nın örgütlenme çalışmaları tüm ülkede yaygınlaşıyor. Yakın zamanda 
gerçekleşen çağrı merkezleri örgütlenmeleri ve şimdi sürdürdüğümüz Inditex mağaza zinciri örgüt-
lenme kampanyası sendikamızın geleceği açısından da işkolumuzdaki emekçilerin kaderi açısından 
da büyük önem taşıyor. Bu mücadeleyi yeni boyutlara ulaştırmaya kararlı olduğumuzu en başta 
genç üyelerimizin bilmesini isterim.

İşçilerin ve dünyanın geleceği için birlikte mücadele etmekten başka çaremiz ve çözümümüz 
yok. Hepimize kolay gelsin...

Haydar ÖZDEMİROĞLU
Tez-Koop-İş Genel Başkanı

Sendikal Hakların ve 
Dünyanın Geleceği Ellerinizde

‘‘Sendika 

olarak iklim ve 

göç gibi küresel 

düzeydeki acil 

sorunlara yönelik 

çalışmalarımızı 

artırmayı 

hedefliyoruz.’’
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Comdata işçilerinin talebi ile baş-
layan sendikalaşma sürecinde işçiler 
birçok örgütlenme yöntemi denemiş, 
sosyal medya hesaplarından çalışan-
lara sendikal haklarla ilgili bilgiler 
verilmiştir. Comdata işçileri ile bir-
likte hazırlanan broşürler çalışanlar 
ile iletişim kurmada önemli bir araç 
oldu. Genç ve özellikle kadın çalı-
şanların yoğun olduğu çağrı merkez-
lerinde bir diğer önemli örgütlenme 
aracı da Tez-Koop-İş gençemek ve 
Tez-Koop-İş Kadın dergileriydi. 
Dergiler çağrı merkezi çalışanları ta-
rafından ilgiyle takip ediliyor.

İstanbul, Eskişehir, Konya, Kay-
seri, Mardin ve Samsun’da eş za-
manlı olarak yürütülen örgütlenme 
faaliyetimiz Comdata işçilerinin 
kararlı duruşu ve sendikamıza duy-

dukları güven ile başarıyla tamam-
landı. 28 Mayıs 2019 tarihi itibariyle 
Aile, Çalışma ve Sosyal Hizmetler 
Bakanlığı’na yapılan yetki tespit baş-
vurumuz 24 Haziran 2019 tarihinde 
gelen yanıtla kesinleşti. Comdata iş-
çileri için toplu iş sözleşmesi taslak 
çalışmalarına başlandı. 

Comdata işvereninin yetki tespi-
tine itiraz davası açması nedeniyle 
toplu sözleşme süreci sekteye uğra-
mış olsa da kısa süre sonra başarılı 
bir toplu iş sözleşmesiyle Comdata 
çalışanları için yeni bir döneme baş-
lamış olacağımıza kuşkumuz yok. 
3500’ü aşkın çalışanı ile sendikalı bir 
işyeri olan Comdata Çağrı Merkezi 
örgütlenmesini sendikamız ve işkolu-
muz açısından çok önemli bir örgüt-
lenme olarak görüyoruz.

BİZDEN HABERLER

Çağrı Merkezi Çalışanları Tez-Koop-İş’e Üye Oluyorlar…

Comdata Çağrı 
Merkezi Artık 
Sendikalı Bir İşyeri!
Bir önceki sayımızda da değindiğimiz gibi Comdata Çağrı Merkezi 

çalışanlarının talebi üzerine sendikamız Tez-Koop-İş, Comdata’da 

çalışma koşullarının ağırlığına, sürekli uygulanan mobbinge, 

duygusal emek sömürüsüne, işçi sağlığı ve iş güvenliği önlemlerinin 

yetersizliğine, düşük ücret ve düşük mola saatlerine karşı örgütlenme 

faaliyeti başlatmıştı. 

Cemal Onur 
DEMİRKAYA

Meliha 
KAPLAN

Tez-Koop-İş Örgütlenme Bürosu, Uzman
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BİZDEN HABERLER

Comdata’dan Sonra Atos 
Çalışanları da Sendikalı!
Comdata örgütlenmesinin başa-

rıyla sonuçlanmasının ardından sen-
dikamız çağrı merkezlerinde örgüt-
lenme faaliyetlerine hız verdi. Düzce 
ve İstanbul’da faaliyet gösteren yak-
laşık 1300 kişinin çalıştığı Atos Çağrı 
Merkezi örgütlenmesi de kısa sürede 
tamamlandı. 

Atos Çağrı Merkezi de Comdata 
ve diğer çağrı merkezleri gibi emek 
sömürüsünün en yoğun olduğu, 
mola saatlerinin yetersiz kaldığı, üc-
retlerin düşük olduğu işyerlerinden.

Atos çalışanlarının da istekleri 
doğrultusunda yaklaşık 1 ay süren 
bir örgütlenme çalışması sonucu 
Atos Çağrı Merkezi’nde yeterli ço-
ğunluğa erişildi, 24 Temmuz 2019 
tarihinde Aile, Çalışma ve Sosyal 
Hizmetler Bakanlığına yaptığımız 
başvuru sonucunda yetki tespitimize 
olumlu yanıt verildi.

Comdata ve Atos’un ardından 
Erişim Çağrı Merkezi başta olmak 
üzere Pluscom, Alonet, CMC, Pozitif, 
SMS, çağrı merkezlerinde örgütlen-
meye devam ediyoruz. Bu alandaki 
örgütlülüğümüzü, yer yer karşılaştı-
ğımız engellere rağmen, giderek tüm 
çağrı merkezlerine yaymayı hedefli-
yoruz. 

Pozitif Çağrı 
Merkezinde 
Sendikalaşma 
Mücadelesi Sürüyor
Tez-Koop-İş Sendikası Samsun 
Şubesinin, Ordu ilinde bulunan 
Pozitif Çağrı Merkezinde 17 
Haziran 2019 tarihinde başlattığı 
örgütlenme çalışmaları başarılı bir 
şekilde devam ederken işveren 
tarafından işçilere sendikaya üye 
olmamaları için yasalara aykırı bir 
biçimde baskı yapılmaya başlandı. 
Pozitif Çağrı Merkezi işveren 
temsilcisi  tarafından işçiler tek 
tek sorgulanıp çalışanlara yönelik 
psikolojik baskı ortamı yaratıldı. 
Bunun üzerine Tez-Koop-İş 
Sendikası Samsun Şubesi, Pozitif 
Çağrı Merkezi önünde ilk olarak 
25 Temmuz 2019 tarihinde bir 
basın açıklaması gerçekleştirdi. 

Sendikal özgürlükler konusundaki 
anayasa ve yasaların hükümlerinin 
belirtildiği açıklamayı Şube Başkanı 
Tarık Sayın yaptı. Açıklamada 
“Çalışanların Anayasal ve yasal 
haklarını kullanmasını engellemeye 
çalışanlara karşı her koşulda 
mücadele edeceğiz. Açık ya 
da gizli yasa dışı baskıların 
sürdürülmesi durumunda ilgili 
kişiler için Cumhuriyet Savcılığına 
suç duyurusunda bulunacağız. 
Yasal haklarımızı kullanmaktan asla 
çekinmeyeceğiz, tüm yolları ve 
araçları sonuna kadar kullanacağız.” 
ifadeleri yer aldı.

25 Temmuz tarihinde yapılan 
açıklamanın ardından Pozitif 
Çağrı Merkezi işvereni ve işveren 
vekili  işçilere yönelik yaptığı 
sorgulama toplantılarına, üyelikten 
istifa ettirmeye ve tehditlerine 
devam etti. Ardından Tez-Koop-İş 
Sendikası 2 Ağustos 2019 tarihinde 
Ordu Cumhuriyet Savcılığına suç 

duyurusunda bulundu ve yine 
Pozitif Çağrı Merkezi önünde 
basın açıklaması gerçekleştirdi. 
Açıklamayı yapan Şube Başkanı 
Tarık Sayın: “Pozitif Çağrı 
Merkezinde sendikalaşma karşıtı 
baskılar yalanlarla ve doğrudan 
karalamalarla sürdürülmektedir. 
Her çalışanın sendikalaşma hakkı 
vardır. Bunu korumak, kollamak 
ve geliştirmek bizim boynumuzun 
borcudur. Tehditle, baskıyla, gizli 
veya açık zorlamalarla sendikal 
örgütlenme hakkının ortadan 
kaldırılmasına asla geçit vermeyiz, 
vermeyeceğiz. Çalışanların yasal 
haklarını kullanmasını engellemek 
isteyenlere karşı sonuna kadar 
mücadele edeceğiz.” dedi. Şube 
başkanı Tarık Sayın her gün Pozitif 
çağrı merkezi önünde olmaya 
devam edeceklerini ve işveren 
baskısı son bulana kadar her cuma 
işçilerin sendikalaşma hakları için 
açıklama yapacaklarını belirtti.
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Özsüt İşçilerinin 
Eylemleri Devam 
Ediyor

Özsüt mağazalarında çalışan çok sayıda işçinin ma-
aşları kriz gerekçe gösterilerek yaklaşık üç aydır öden-
miyordu. Özsüt işçileri maaşlarını alamadıkları ve bazı 
arkadaşlarının hakları ödenmeden işten atıldıkları ge-
rekçesiyle Kadıköy’deki Özsüt önünde oturma eylemine 
başladı. İşçiler, maaşları ile birlikte mesai ve ihbar taz-
minatlarının da ödeneceği sözü üzerine 17 Temmuz’da 
eylemlerini sonlandırdı. Ancak işten çıkarılan işçilerden 
ikisinin haklarının verilmemesi üzerine eylemlerine de-
vam etme kararı alan işçiler, İstanbul Kadıköy’deki Öz-
süt önünde eylem yaptı. Basın açıklamasının ardından 
oturma eylemi yapan işçilere polis müdahale ederek gö-
zaltına aldı. Buna rağmen eylemlerine devam eden işçi-
lere haklarının ödeneceği taahhüdü verilince eylemlerine 
ara verdiler. 

Ancak işveren hak ihlallerine devam etti. 26 Ağustos 
günü ise Özsüt’ün Kadıköy şubesinin zarar ettiği gerekçe 
gösterilerek işçilerin hiçbir hakkının ödenmeden kapatıl-
masına karşı Özsüt işçileri yeniden eylem yaptı.  İşçiler 5 
Eylül’e kadar gasp edilen haklarının ödenmemesi halin-
de Ümraniye Meydan AVM önünde direnişe geçecekle-
rini ifade ettiler.

Cargill İşçilerinin 
Direnişi İstanbul’a 
Taşındı

Bursa’da işten çıkarılan Tekgıda-İş Sendikası üyesi Car-
gill işçileri açtıkları işe iade davasını geçtiğimiz ay kazandı. 
Dava sonucunda işe iadelerini bekleyen işçiler, işverenin ka-
rarı temyize götürmesi üzerine direnişe devam kararı aldı. 
Cargill işçileri 490 gün fabrika önünde sürdürdükleri eyle-
mi İstanbul’a taşıdı. Cargill Genel Merkezi önünde oturma 
eylemi yapan işçiler “Asıl direnişimiz şimdi başlıyor” dedi. 

Cargill işçilerinin kararlı direnişine başka işyerlerinde di-
renişte olan işçiler ve emek örgütleri dayanışma ziyaretle-
rinde bulunuyor. 30 Ağustos günü geniş bir dayanışmacı 
kitlesiyle direnişlerinin 500. günü açıklaması yapan Cargill 
direnişçilerini biz de gençemek Dergisi olarak yakından 
takip ediyoruz. 

Bu direnişi twitter üzerinden şu hesaptan izleyebilirsiniz: @car-
gilliscikom

Fotoğraf: Evrensel
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Makro Market İşçileri 
Haklarını İstiyor

31 Temmuz 2018 tarihinde Makro Market’in kon-
kordato bahanesiyle Samsun’da 600, Türkiye genelinde 
6500 civarında işçiyi tazminatlarını ödemeden işten çı-
karması üzerine birçok kentte direnişe geçen, her hafta 
düzenli eylemler yapan Makro Market işçilerinin müca-
delesi sürüyor.  Samsun Makro Market İşçileri direnişle-
rinin 49. Haftasında eylemsizlik kararı aldılar. Eylemle-
rini sonlandıran işçiler, hukuki süreci takip etme kararı 

verdiklerini, bu süreçte eylemlerine destek ve dayanışma 
ziyaretinde bulunanlara teşekkür ettiklerini bildirmiştir.

Aliağa’da İşten Atılan 
İşçilerin Mücadelesi 
Devam Ediyor

Yerel seçimlerinin ardından işçi kıyımına giden İzmir 
Aliağa Belediyesi’nin önünde işçilerin direnişi sürüyor. 
İşçiler, Aliağa Belediyesi önünde gerçekleştirdikleri ba-
sın açıklamasında; “82 gündür devam eden onurlu dire-
nişimize olan inancımızla selamlıyoruz sizleri. Aşımızı, 
ekmeğimizi evimize götürdüğümüz işimizden haksız, 
hukuksuz bir şekilde çıkarılalı neredeyse 3 ay oldu. Bu 
üç aylık sürede direncimizin kırılıp mücadelemizin sek-
teye uğrayacağını düşünenler büyük bir hayal kırıklığı-
na uğradılar” diye konuştular. Daha önce 190 işçinin 
çıkarıldığı Aliağa belediyesinde 25 Ağustos günü mesai 
bitiminde 60 işçinin daha iş akdine son verildi. İşçiler 
direnişlerini sürdürüyor.

Düzce Cam’da İşçilerin 
Direnişi Kararlılıkla 
Devam Ediyor

Kristal-İş Sendikasında örgütlendikleri için işten atı-
lan 83 Düzce Cam işçisi, patronun sendikayla masaya 
oturmaması üzerine 25 Temmuz’da fabrikaya grev pan-
kartını astı. Düzce işçilerine, Gebze, Bursa, Mersin ve 
Eskişehir’den gelen cam işçileri de destek verdi. İşçiler 
sık sık “Direne direne kazanacağız”, “Grev haktır en-
gellenemez”, “Yaşasın örgütlü mücadelemiz”, “Dünya 
yerinden oynar işçiler birlik olsa” sloganları attılar.

Düşük ücretler aldıklarını ve az işçiye çok iş verildi-
ğini, çalışma koşulları yüzünden meslek hastalıkları 
riskiyle karşılaştıklarını dile getiren işçilerin grevi, dergi-
miz yayına hazırlandığı sırada bir ayı geride bırakmıştı. 
Sendikal hakları tanınana kadar mücadelelerini devam 
ettirmeye kararlı olduklarını ifade ettiler.

Fotoğraf: Evrensel

Fotoğraf: Evrensel
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Emek alanında çalışmalar yapan 
akademisyen, araştırmacı ve sendika 
uzmanlarından oluşan Emek Çalış-
maları Topluluğu, ‘2018-İşçi Sınıfı 
Eylemleri Raporu’nu açıkladı. Ra-
pora göre; 2018’de gerçekleşen eylem 
sayısı 2017 yılına göre küçük bir artış 
gösterdi.. Medyaya yansıyanlara göre 
83 bin emekçi eylemlere katıldı. Sen-
dikalaşma hedefiyle yapılan eylemler 
artış gösterirken, KHK ile işten at-
maya karşı yapılan eylemler azaldı. 
En çok eylem ise “iş yerindeyken 
ücret gasbı” gerekçesiyle yapıldı. Ey-
lemlerin yüzde 50’sinde özel sektörde 
çalışanlar yer alırken, yüzde 14’ünde 
kamu emekçileri, yüzde 13’ünde özel 
sektör firmalarının taşeronlarında 

çalışan işçiler, yüzde 17’si de kamu 
kurumlarının taşeronlarında çalışan 
işçiler tarafından gerçekleştirildi.

Eylemlerin yüzde 51’i bir işçi sen-
dikası tarafından, yüzde 33’ü işçiler, 
yüzde 11’i memur sendikası, yüzde 
2’si ortaklaşa, yüzde 3’ü ise sendika 
dışı tarafından örgütlendi.

2018’de eylemlerin yüzde 26’sın-
da kadın katılımı görünür bir şekilde 
mevcut olduğu tespit edildi. 2017 için 
yüzde 29 olan bu yüzdenin 2018’de 
bir miktar düştüğü gözlendi.

Raporun detaylarına linkten ulaşa-
bilirsiniz: 

https://emekcalisma.files.
wordpress.com/2019/06/ect_
iscieylemi_rapor-2018-1.pdf  

TÜPRAŞ İşçileri Eylem 
Yaptı

TÜPRAŞ’ın 4 rafinerisi, Aliağa, Kocaeli, Kırıkkale ve 
Batman rafinerilerinde çalışan 4 bin işçi, toplu iş söz-
leşmesinde anlaşma sağlanamaması üzerine, grev yasağı 
kapsamında olmalarına karşın, etkili eylemler gerçekleş-
tirdiler. Toplu iş sözleşmesindeki haklarından vazgeçme-
yeceklerini söyleyen işçiler TİS imzalanana kadar fabri-
kalarını terk etmedi.

Toplu sözleşme Yüksek Hakem Kurulu (YHK) tara-
fından bağıtlandı.. 3 yıllık sözleşme, vardiya sisteminde 
değişiklik ve mazeret izinlerinin azaltılması gibi dayat-
malarla sonuçlandırıldı. Sözleşmenin YHK tarafından 
bağıtlanması ise İzmir, Kocaeli, Batman ve Kırıkkale’de 
bulunan, Petrol-İş üyesi 4 bin 300 işçiyi etkiledi. İşçiler 
sözleşmeye tepki gösterdi.

SİBAŞ İşçilerinin 
Direnişi Sürüyor

18 ay önce işten çıkartılan, 190 gün fabrika önünde 
direnen 51 Sibaş işçisi işe iade davasını kazandı. Söke’de 
görülen duruşmada mahkeme heyeti 51 işçi için sendi-
kal tazminat ve işe iade kararı verdi.

Aydın Söke’de kurulu bulunan SİBAŞ Gıda’da işten 
çıkarılan Tekgıda-İş Sendikası üyesi işçilerin fabrika 
önüne çadır kurarak başlattıkları direniş 220. Gününde 
işverenle görüşmelerin başlamasıyla sona erdi. Tekgı-
da-İş Sendikası Genel Merkez yönetimi ile SİBAŞ Gıda 
Yönetim Kurulu Başkanı’nın iki kez bir araya gelerek 
işçilerin durumunu ele aldıkları ve işverenin mahkeme 
süreçlerinin tamamlanmasının ardından işçileri işe ala-
cağını ifade etmesinin ardından direniş çadırı kaldırıldı.

Emek Çalışmaları Topluluğu, ‘2018 İşçi 
Sınıfı Eylemleri Raporu’nu yayımladı

İ Ş Ç İ  S I N I F I 
E Y L E M L E R İ 

R A P O R U
2 0 1 8  

Fotoğraf: t24.com.tr
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Bu Prime Day’de Avrupa genelin-
de çalışan Amazon işçileri, e-ticaret 
devi Amazon’un depolarında örgüt-
lenen sendikalarıyla birlikte; daha gü-
venli çalışma koşulları, daha iyi ücret 
ve toplu sözleşme hakkı kazanmak 
için grevde olacak. Amazon çalışan-
ları ve onların destekçileri Almanya, 
İngiltere, İspanya ve Polonya’da hare-
kete geçecekler. 

UNI Global Union Genel Sek-
reteri Christy Hoffman şöyle 
dedi:

“Amazon işçileri değişim isti-
yor. Geçtiğimiz haftalarda, Ama-
zon’un iklim krizine verdiği cevaba 
çalışanların karşı çıktığını ve etik 
olmayan yüz tanıma teknolojileri-
nin kullanılmasını kınadığını gör-
dük. Bugün, işçiler Amazon’un vah-
şi koşullarına ve haklarına yönelik 
süregelen saldırılara son verilmesi-
ni talep ediyor.

“Amazon’un inanılmaz zengin-
liği ve muazzam küresel ayak izi, 
işçilerinin sırtında. Bu işçi ayaklan-
ması, şirketin hesap vermesini ve 
sorumluluk almasını istiyor.” 

UNI Global Ticaret Başkanı 
ve ABD’deki Perakende, Toptan 
Satış ve Büyük Mağaza Birliği 
(RWDSU) Başkanı Stuart Appel-
baum ise şöyle yorum yaptı:

“Amazon, insanların robot ol-
madığını anlamalı. Prime Day’in 
süresini ikiye katlayarak ve tesli-
mat süresini yarıya indirerek şir-
ket, yüz binlerce işçinin fiziksel sı-
nırlarını adeta test ediyor. Bunun 

yanlış olduğu çok açık. 
“Prime Day süresi boyunca, 

Amazon’un, işçilerin hayatını tehli-
keye atmayacak şekilde; yani daya-
nılabilir bir hızda daha fazla işçi ça-
lıştırması gerekir. Ama biz bunun 
yerine, işçilerin güvenliği konusun-
da katı bir kayıtsızlık görüyoruz.” 

Almanya’da ver.di Sendikası, 
Amazon’un “ücret kesintilerini 
durdurması” için greve gitti
Almanya’daki yedi lokasyonda 

çalışan yüzlerce ver.di sendikası üyesi 
işçi, Pazar gecesi başlayan iki gün sü-
ren bir grev yaptı 

“Çalışanların Ücretlerindeki Ke-
sintiyi Durdur!” sloganı altında bir-
leşen grevciler, Amazon’la, çalışma 
koşullarını ve maaşlarını sektördeki 
diğer şirketlerle aynı seviyeye getiren 
bir toplu anlaşmaya gitmek istiyor. 

Ver.di-Ticaret’ten sorumlu 
federal sekreter Orhan Akman, 
Seattle merkezli şirketi eleştir-
di:

“Amazon dev bir Prime Day 
günü peşinde koşarken, çalışanlar 
geçinmelerine yetecek bir maaştan 
mahrumlar.”

İngiltere’de GMB, 15 Hazirandan 
itibaren ülke çapında protesto gösteri-
leri düzenledi. 

GMB Ulusal Rektörü Mick 
Rix, “Amazon işçileri, Jeff Be-
zos’un, işçilerin robot değil in-
san olduklarını bilmesini istiyor. 
Jeff’in gittikçe artan servetini bü-
yütmeye devam eden insanlarla 
empati gösterme zamanı geldi.” 
dedi.

İspanya’nın Comisiones Obre-
ras’sından (CC.OO) çalışanlar, Ru-
geley eylemine katılacaklar. 

İspanyol işçiler Madrid’e 
gösteri düzenleyecekler
İspanya’daki işçiler, Madrid ya-

kınlarındaki Amazon San Fernando 
de Henares deposunun önünde iki 
günlük bir gösteri yapmayı planlıyor. 
İşçiler, işyerlerinde daha iyi ücret ve 
daha güvenli koşullar talep ediyorlar.

CC.OO üyeleri, 19 Haziran’da 
Rugeley tesisinde yapılan büyük bir 
toplantı için GMB’ye Birleşik Kral-
lık’ta katılacak. 

Polonyalı sendikalar protesto 
gösterileri başlattı
Polonyalı sendikalar NSZZ Da-

yanışma Birliği (Solidarność) ve İşçi 
Girişimi’nin (Inicjatywa Pracownic-
za), 15 Temmuz’da başlattığı protes-
to eylemleri şirket ile toplu sözleşme 
imzalayana kadar devam edecek. Po-
lonyalı işçiler, şirketle toplu sözleşme 
yapmayı birçok kez denediler, ancak 
şirket bu ayın başlarında (Temmuz) 
müzakereleri durdurdu.

* Prime Day: Özel indirim günü

Kaynak:  https://www.uniglobalunion.org/news/
resistance-and-solidarity-amazon-
workers-demand-a-better-deal-prime-day

Direniş ve Dayanışma: Amazon işçileri önümüzdeki 
Prime Day* için daha iyi bir anlaşma istiyor
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Yayınlanan yeni 
bir rapor İspanyol 
“Teleperformance 
Çağrı Merkezi”ndeki 
koşulları ortaya 
koyuyor

İspanya’da Vodafone ve Naturgy gibi ülkenin en ta-
nınmış şirketlerinin müşterileri, yardım hattını aradık-
larında, hattın diğer ucundaki çalışma koşullarından 
habersizler.

UNI Global Union tarafından yayınlanan yeni ra-
por, İspanyol pazarına hizmet veren Kolombiya’daki 
çağrı merkezlerindeki çalışma koşulları ve işçi hakları 
arasındaki ciddi uyumsuzluğu ortaya koyuyor. Bu çağrı 
merkezleri çok uluslu Fransız Teleperformance tarafın-
dan işletiliyor. 

UNI’nin Bilgi ve İletişim Teknolojileri Hizmetleri 
sektörü başkanı Teresa Casertano, “Teleperformance’in 
Kolombiya çağrı merkezinde çalışan işçilerin profes-
yonel ve samimi seslerinin ardında acı ve sömürü var.” 
dedi.

UNI’nin raporu, onlarca Teleperformance çalışanıy-
la yapılan derinlemesine bir soruşturmanın sonucudur. 
Müşteri hizmetleri temsilcileri, aşağıdakiler dahil olmak 
üzere işle ilgili insanlık dışı muameleyi ayrıntılı olarak 
açıkladılar:

• Kolombiya yasalarını ihlal eden bir uygulama ola-
rak; kadınlar hamilelik testi yapmaya zorlanıyor,

• Kolombiya’nın yasal olarak zorunlu tuttuğu asgari 
ücret ödenmiyor ve çalışma saatlerini düzenleyen ya-
salara uyulmuyor,

• İşçilerin mahremiyeti ihlal ediliyor,
• İşçilerin sendika kurma ve toplu pazarlık yapma hak-

kı engelleniyor

Düşük ücret ve diğer suistimaller işçiler ve aileleri 
üzerinde yıkıcı bir etkiye sahip olabilir. Bazıları, düşük 
ücretler yüzünden çocuklarına gerekli tıbbi tedaviyi sağ-
layamadıklarını bildirmiştir. Bir işçi, UNI araştırmacı-
larına “Gelirimizi etkilediği için, hastalanma ya da ço-
cuklarımızın okullarında bir toplantıya gitme hakkımız 
yok. ” dedi. 

UNI, bu koşulları dikkate alarak tedarik zincirindeki 

bu suistimallerin sorumluluğunu üstlenmeleri için Ko-
lombiya’daki Teleperformance hizmetlerini kullanan 
şirketlere çağrı yapıyor:

Casertano, “İspanya’da Teleperformance kullanan 
şirketler, işçilere yapılanlardan dolayı şaşkınlığa uğrama-
lıdır. Teleperformance’a yaptırım uygulamak ve işçilerin 
haklarının korunmasını sağlamak için derhal harekete 
geçmelidir. ”dedi.

Yaklaşık 80 ülkede faaliyet gösteren ve dünya gene-
linde 300.000’den fazla kişiyi istihdam eden Teleper-
formance, dünyanın en büyük çok uluslu müşteri des-
teği sağlayıcısıdır. Müşterileri arasında Google, Apple, 
AT&T, Vodafone ve Uber bulunuyor. Şirket, dünya 
çapındaki operasyonlarının yerel ve uluslararası işgücü 
standartlarına uymasını sağlamak için yetersiz bir yapı-
ya sahip olduğu için son zamanlarda eleştiri altında.

UNI Global Union, hizmet sektöründe dünya gene-
linde 150 ülkede 20 milyondan fazla çalışanı temsil eden 
uluslararası bir sendika federasyondur. UNI ICTS, tek-
noloji ve iletişim sektörlerinde 3 milyondan fazla çalışa-
nı temsil ediyor. UNI ICTS, Teleperformance’ı sorum-
luluk sahibi ve sürdürülebilir bir şirket haline getirmek 
için, bu işyerinde küresel bir dayanışmayı örgütlüyor. 

Kaynak:  https://www.uniglobalunion.org/news/new-report-exposes-
deplorable-conditions-teleperformance-contact-centres-serving-
spanish
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Latin Amerika, Karayipler ve Al-
manya’dan genç sendikacılar, Brezil-
ya’da bu yılki ikinci uluslararası deği-
şim toplantısını düzenlediler. Gençlik; 
sendika kurma, örgütleme ve eğitim 
planlarını paylaştı ve tartıştı.

IndustriALL Global Union (Kü-
resel Sanayi İşçileri Sendikası) ve 
Friedrich Ebert Vakfı’nın (FES) Ulus-
lararası Gençlik Değişimi ve Eğitim 
Projesinin ikinci yılında samimi bir 
toplanma gerçekleşti. Önceki toplan-
tılarını Arjantin’de 2018’de gerçekleş-
tiren katılımcıların, bir sonraki deği-
şim toplantısını 27-31 Mayıs tarihle-
rinde Brezilya’nın Curitiba kentinde 
coşkuyla yaptılar. 

Brezilya’dan gençler, bir ay bo-
yunca eğitim materyallerinin içeriğini 
ve sunumlarını hazırladılar. Sunumla-
rına “Direniş” hakkında hazırladıkla-
rı müzikli bir performans gösterisiyle 
başladılar. 

Toplantı öncesinde ise, Brezilya 
halkının gerçekleştirdiği çeşitli müca-
delelerle alakalı karakterler sunuldu: 
eski Cumhurbaşkanı Lula da Silva, 
Marielle, Dandara, Paulo Freire ve 
Dorothy Stang.

Brezilya’daki sendika hareketinin 
tarihini, sendika örgütlerinin yapısı-
nı ve toplu sözleşmelerin niteliklerini 
sundular. Amaç, üç yıllık projenin 
sonunda, katılımcıların her ülkedeki 
sendika yoğunluğunu karşılaştırabile-
cek olmalarıdır.

Ana konuşmacılar Brezilya’dan 
genç katılımcılardı, ancak eğitim, cin-
siyet, iletişim ve araştırma konuların-
da aktivistleri ve uzmanları da davet 
ettiler. Öğleden sonra, tüm kadınlar 

Brezilya sosyal hareket temsilcileri ile 
tartışmalar düzenlediler. Farklı olma-
larına rağmen, daha fazla sosyal ada-
let için birlikte yürüyorlar. 

En büyük uluslararası dayanışma 
anı, Brezilya eski cumhurbaşkanı Lu-
la’nın haksız bir şekilde tutuklu bulun-
duğu hapishaneye sadece birkaç met-
re mesafedeki düzenlenen #LulaLivre 
nöbeti ziyaretiydi. Genç liderler çok 
sayıda emek örgütünün Lula’yı selam-
lamak ve özgür bırakılmasını talep et-
mek için buluştuğu yere yürüdüler.

Bir haftanın sonunda her bir katı-
lımcı, 2020’de Almanya’da yapılacak 
bir sonraki toplantıdan önce uygu-
lanacak sendika eylem planlarını ve 
projelerini sundu.

Bu planların amacı, işçi gençliği 
örgütlemek ve güçlendirmek ve ülke-
lerindeki gençlerin kaşı karşıya kaldığı 
zorluklara cevap vermektir.

Bunların yanı sıra, katılımcılar 
genç işçilerin örgütlenmesi için mes-
lek kurslarının yanı sıra, eğitim ve 
değişim programları önerdi. Atölye 

çalışmalarında bağımlılık, genç hami-
le kadınların hakları ve genç kadınlar 
için kongreler gibi konuların işlenme-
si önerildi. 

Ayrıca, işyerinde şiddete karşı ile-
tişim projeleri ve kampanyaları, Bre-
zilya’daki gençler hakkında araştırma 
ve değerlendirme projeleri, gençleri 
sendikaya çekmek için spor toplantı-
ları ve sendikalarda gençlik komiteleri 
kurma stratejileri sundular.

IndustriALL gençlik ve proje yet-
kilisi Sarah Flores, “Bu değişim ve 
eğitim programı genç insanların, 
sendikaları yenilemek ve güçlen-
dirmek için harekete geçmelerini 
sağlıyor. Sendikanın uygulamala-
rına ve eylemlerine odaklanıyoruz. 
Taahhütler ilham verici.” dedi. 

Kaynak:  http://www.industriall-union.org/
young-unionists-hold-second-
international-exchange-in-brazil?utm_
source=Newsletters+in+English&utm_
campaign=cd07c56388-EMAIL_
CAMPAIGN_2019_06_06_04_27&utm_
medium=email&utm_
term=0_65751b77d5-
cd07c56388-10728281

Genç sendikacılar Brezilya’da ikinci “uluslararası 
değişimi” gerçekleştirdi
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Mart 2019’da Gimlet Media, 
editoryal personeller Amerika’nın 
Yazarlar Birliği’ne katıldıklarında 
sendikalaşan ilk podcasting (internet 
üzerinden ses ve görüntü dosyalarının 
dağıtılmasını sağlayan teknoloji) şir-
keti oldu. Açıklama, Gimlet’in Spo-
tify tarafından 230 milyon dolarlık bir 
anlaşma ile satın alınmasından sadece 
bir ay sonra geldi. 

Fast Company’ye göre sendikalaş-
mak çok zor oldu; ancak bu, sektör 
çapında bir değişimin başlangıcı ola-
bilir. 

Ve Gimlet işçilerinin hareketi, işçi 
örgütlenmesinin geçmişte kalmadı-
ğının kanıtı. Ekonomik Politika ve 
Araştırma Merkezi, yeni sendika üye-
lerinin yüzde 75’inin 35 yaşın altında 
olduğunu bildirdi. 

Peki, genç işçi kuşağı, örgütlü 
emeğin yeniden canlanmasına neden 
olur mu?

Taptaze bir enerji!
Whitney Yax, altı yıldan fazla bir 

süredir emek hareketinin içerisinde. 
Kuzeydoğu’daki 150.000 üyeyi tem-

sil eden America District 1’in İletişim 
Çalışanları’nın bir organizatörü ola-
rak yeni insanların sendikalarına üye 
olmasına yardımcı oluyor. 

Yax, genç üyelerdeki artışı ve genç 
üyelerin aktif  katılımcı olma arzusu-
nu fark etti. Siyasi bir adayın desteğini 
almak, endüstri liderleriyle toplantılar 
düzenlemek veya bir dilekçe için imza 
toplamak için telefon bankacılığı ya-
pıyorlar veya kapıları çalıyorlar. 

Yax, “Ben her zaman sendika-
ları, bir ses duyurma ve işyerinde 
karar vermede bir rol alma olarak 
düşünüyorum.” dedi.

Y kuşağı, işçi sendikalarını onlar-
dan önceki nesillere göre daha fazla 
destekliyor. Bir 2018 Gallup anketi, 
18 ila 34 yaş arasındaki kişilerin yüzde 
66’sının, 35 ila 54 yaşlarındaki insan-
ların yüzde 60’ının ve 55 yaş ve üze-
rindeki insanların yüzde 62’sinin işçi 
sendikalarını onayladığını gösterdi. 

Ancak, sendikaların BPA genel 
başkan yardımcısı Zane Dalal, Y ku-
şağı insanlar arasında üyeliği teşvik 
edecek doğru yararlar dizisini bulma 
konusunda sendikaların uzun bir yolu 
olduğunu söyledi. 

“Y kuşağı yeni koşullara kolayca 
adapte olabilir. İnsanlar onları bir tür 
belirsiz grup olarak görüyorlar, ancak 
onlar birer aktivist ve ne istediklerin-
den inanılmaz derecede eminler.” 
dedi.

Yax, “Sendikaların etkisi üyelerin 
ötesine geçiyo.r Değişimde rol alma 
fırsatı genç işçilere çekici geliyor. 
Sendikaların, tek tek ve toplu olarak, 
sendikalı olmayan işçilerin durumunu 

iyileştirdiğine kuvvetle inanıyorum. 
Sendika üyelerinin gerçekleştirdiği 
eylemin diğer insanlar üzerinde bü-
yük etkisi olabilir.” dedi. 

Örneğin, sendikal hareket, yalnız-
ca sendikalaşmış olanlara değil, tüm 
asgari ücretli çalışanlara fayda sağladı 
ve New York’ta asgari ücretin artırıl-
masında etkili olmuştu. 

Uyumun en güzel hâli!
İş yaşamımızın ve maddi durumu-

muzun, bizden öncekilerin yaşadıkla-
rından çok farklı olacağını biliyorduk. 
Bizi buna uyum sağlamaya zorladılar. 
Çoğu durumda, uyum sağlamak yan 
işleri ve ilave işleri de yapmak anlamı-
na geliyordu. Esnek ekonomide yal-
nız; hatta arkadaşlarınızla rekabet ha-
linde hissetmek kolaydır. Bir sendika-
ya katılmak demek, sıkı bir Amerikan 
bireyciliği görüşüyle yetiştirildiğinde 
çok zor olabilen dayanışmayı kucak-
lamak ve rekabeti geride bırakmak 
anlamına gelir. 

Yine de, emekliliğe giden bir yol 
bulmaya çalışırken, Y kuşağı ile sen-
dikaların birbirine kavuşmasına Kali-
forniya Çalışma Federasyonu tarafın-
dan “uyumun en güzel hâli” denildi.

Alexandra Catsoulis, “Bazıları 
sendikaların geçmişte kaldığını düşü-
nebilir; ancak raporlar genç işçilerin, 
sadece eve götürecek parayı kaza-
nabilmek için kendilerini tükettiğini 
söylüyor. Bu yüzden bir sendikaya 
katılmak, Y kuşağının, ailelerinin sa-
hip olduğu ekonomik güvenceyi ka-
zanmasının en iyi yolu olmaya devam 
ediyor.” diyor. 

Genç İşçiler Sendikalara Sarılıyor
Y kuşağı önceki nesillere göre daha fazla sendika yanlısı
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‘Gençlerin önündeki engel’
Sendika üyeliği 1970 yılında zir-

veye ulaştı ve o zamandan beri düşüş 
gösteriyor. Dalal, sendikaların, yete-
rince hızlı bir şekilde adapte olmayı 
başarmasının, gelecek nesillere akta-
rılıp aktarılamayacağı konusunda be-
lirleyici olacağını söyledi. 

Yax, “İşçi hareketinin bir altın 
çağı vardı ve bunun bir parçası olan 
insanların birçoğu şimdi hâlâ müca-
delenin ön saflarında.” dedi. 

Y kuşağı, sendikalara katkı sağla-

ma konusunda eşsiz bir fırsata sahip 
ve birçok sektörde değişime de katkı-
da bulunuyorlar. 

Dalal, “Bu yaş grubuna özgü, 
sendikaların çözebileceği bazı temel 
sorunlar var.” dedi. Ayrıca, “Toplu 
borçlarımız artmaya devam ettikçe 
sendikalar, öğrenci kredisinin geri 
ödenmesi politikalarını savunmalı-
lar.” dedi. 

Ancak genç kuşakların bu süreç-
lerde yer almak istemediğine dair bir 
düşünce de var.

Dalal, “İnsanların kullandığı dil 
70’lerden geliyor ve Y kuşağının kül-
türünü hiç kavrayamıyor.” dedi.

Yax, “Toplantılara katılan genç 
biri olarak Y kuşağının ne kadar 
umursamaz olduğunu duymak zor. 
Aslında, bu umursamazlık genç in-
sanların sendikalara katılması önünde 
bir engel… Buna rağmen, çok yakın-
da bir başka altın çağı yakalayabilece-
ğimizi düşünüyorum.” dedi.
Kaynak:  https://www.rewire.org/work/younger-

workers-labor-unions/

Genç 
işçilerden 
eylem planı

ITF (Uluslararası Taşımacılık 
İşçileri Federasyonu) genç işçiler 
komitesi üyeleri, Singapur’da ka-
rarlaştırılan eylem programını uy-
gulamak için ITF Kongresi’ndeki 
seçimlerden bu yana ilk kez topla-
nıyorlar.

Hırvatistan’ın Split kentinde, 
dünyanın her yerinden genç akti-
vist işçiler Hırvatistan Denizciler 
Sendikası’nın davetiyle bir araya 
geldi. 

Katılımcılar üç gün boyunca 
diğer küresel sendika federasyonla-
rıyla nasıl ilişki kurulacağını ve ne 
tür taktikler uygulanacağını planla-
yacak.

ITF genel sekreteri Stephen 
Cotton etkinlikte şöyle konuştu: 

“Hırvatistan, gençlik komitesi 
eş başkanlarımızdan birine ev sa-
hipliği yapan ve ITF içinde büyük 
rol oynayan bir ülke olarak genç 
nakliye işçilerimizin yeni bir dö-
neme başlaması için mükemmel 
bir yerdi. İlk defa, katılımcaların 
genç işçilerin programını sağla-

ma konusundaki kararlılığının 
bir yansıması olarak genç lider-
lerden oluşan bir komite görüyo-
ruz.”

ITF genç ulaşım işçilerinin me-
muru Baker Khundakji şunları söy-
ledi: 

“Hırvatistan’da olmak bir 
zevk ve SUC’ye bizi ağırladığı ve 
bu toplantıyı mümkün kıldığı için 
teşekkür etmek istiyorum. Bu gru-
bun önümüzdeki beş yıl boyunca 
önemli bir görevi var. Öncelikler 
arasında politika entegrasyonu, 
dijital eşitsizlik ve platform çalış-
ması, eğitim ve yeniden çalışma 
programları… Uzun dönemde ise 

genç işçileri kayıt dışı sektörde ör-
gütlemenin önemi yer alıyor.” 

Etkinliğe ev sahipliği yapan Hır-
vatistan Denizciler Sendikası genel 
sekreteri Neven Melvan şunları ekledi: 

“Hırvatistan’da yaklaşık 
25.000 denizci var ve her yıl yak-
laşık 500 yeni işçi sektöre giriyor. 
Biz onları desteklemek için bura-
dayız. Hükümetle birlikte çalış-
mak için çabalıyoruz. Öğrenci-
lerimizin ve stajyerlerimizin işe 
yerleştirilmelerini ve denizcileri-
mize iyi çalışma koşullarını sağ-
lamak için…”
Kaynak:  https://www.itfglobal.org/en/news/

young-workers-plan-action
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Üniversiteden Mağazaya, 
Genç Emekçileri Örgütlemeye 
Odaklanmış Bir Şube

1996’da İstanbul Üniversitesi’nde 
işe girdi, 2006 yılına kadar İstanbul 
Üniversitesi Cerrahpaşa, Çapa, Be-
yazıt bölgelerinde çalıştı. 2006 yılında 
Tez-Koop-İş İstanbul Şubesine şube 
idari sekreteri olarak seçildi. O tarih-
ten bu güne şube yöneticiliği yapıyor 
ve şu anda da şube başkanı. Şube baş-
kanı olunca üyeleriyle daha sıkı iliş-
kiler kuran bir sendikacılık yapmaya 
çabaladı. 

Üniversitelerde örgütlenme çalış-
maları yürüttü. İstanbul Üniversite-

si’nin kantinlerindeki yüzlerce işçinin 
örgütlenmesini yoğun bir mücadele 
ile gerçekleştirilmesini sağladı. Adile 
Sultan Kasrı, Cankurtaran Öğret-
men evi gibi kurumlarda da benzer 
örgütlenmeler gerçekleştirdi. Geçen 
yıl kamuda taşeron işçilerin kadroya 
geçirilmesini sağlayan düzenlemenin 
ardından İstanbul Üniversite’sinde 
yıllardır örgütlü bir sendika olmanın 
da avantajıyla kapsamlı bir örgütlen-
me kampanyasını başarıyla sürdürdü 
ve sonuçlandırdı. Gece vardiyasında 
ameliyatlarda, yoğun bakımlarda; 
gündüzleri sahada çalıştı. Taşeronda 
çalışan hastane işçilerinin büyük bö-
lümünün örgütlenmesinin ardından 
Tez-Koop-İş yetkili sendika olduğu 
için temsilci atadı, sendikal izin yaza-
bildi, üyelerin sorunlarına diplomatik 
ilişkilerle çözümler geliştirdi. Şu anda 
2020’de bu yeni üyelerimizin nasıl bir 
toplu sözleşme düzeni içinde olacak-
ları ise kritik bir soru ve dikkatle takip 
ediliyor şubemiz tarafından. 

Şubenin yakın zamanda gelişen 
bir başka önemli gündemi ise Inditex 
çatısı altındaki mağazalarda başlatı-
lan örgütlenme kampanyası. Başkan 
Karakurt bu kampanya için ciddi bir 
hazırlık yapıldığını, profesyonelce ve 
özverili biçimde İstanbul’un her ye-
rine yayılmış olan mağazalarda ör-
gütlenmeyi sürdürdüklerini anlattı. 
Kampanyada hedef  kitlenin tarzına, 
diline ve taleplerine uygun söylem ve 
yöntemler geliştirdiklerini kaydeden 
başkan AVM’ler gerçekleştirdikleri 
sendikayı tanıtım faaliyetlerinin öne-
mine dikkat çekiyor. Kampanyanın 
saha kısmında üniversitelerin Çalış-
ma Ekonomisi bölümlerinden öğren-
cilerden oluşan bir ekip de yer alıyor. 
Oluşturulan komiteler, genç ekip, 
sendikanın örgütlenme uzmanları ve 
şube yönetimi el birliğiyle bu özgün 
örgütlenme kampanyasını sürdürü-
yorlar. 

Biz de gençemek olarak onlara 
başarılar diliyoruz… 

İstanbul 5 No.lu Şube dinamik başkanı Selahattin Karakurt öncülüğünde yoğun bir örgütlenme çalışması 

içinde. Şube ziyaretimizde Selahattin başkan yapılanları büyük bir heyecanla anlattı. Dinamik ve üyeleriyle 

teması çok önemseyen başkan aynı zamanda örgütlenmede sahada da koşturuyor. 

Yakın zamanda kamuda kadroya geçen taşeron işçilerinin üniversitelerde, hastanelerde örgütlemeyi 

başaran şube şimdi de dünya çapında bir moda devi olan Inditex’in mağazalarında örgütlenmeye 

odaklanmış durumda. Şube ziyaretimizde hem kamuda taşeron işçi örgütlenmesinin başarısında rol 

oynayan ve şimdi Çapa Hastanesi’nde baştemsilcilik yapan Tuba arkadaşımızla hem de Inditex’teki çiçeği 

burnunda iki üyemizle görüştük. Onların işleriyle ve sendikalarıyla kurdukları ilişkileri, günlük çalışma 

yaşamlarını, sorunlarını ve umutlarını paylaştık…. 
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Aniden Değişen Shiftler, 
Programlanamayan 

Hayatlar
 › Bu işe nasıl girdiniz?

Ayşe: Daha önce bu tür bir iş 
yapmadım, zaten yükselmek için 
girmiştim. Hem Inditex  gibi bir 
marka olduğu için, ona güvendiğim 
için hem de yükselince şartları çok 
iyi olduğu için. Ama şu anda kendi 
isteğimle eğitimimi bitirdim. Başka iş 
bakıyorum ama yine de ne olur bile-
miyorum tabii ki de. Şu anda bura-
dayım hala.

 › Eğitimi bitirdim dediniz…
Ayşe: Şimdi ilerlemek için eği-

timler oluyor, kendi içinde. Ben de 
aldığım bu türden bir eğitimde kendi 
isteğimle artık devam etmek isteme-
diğimi söyledim.

Eğitim yöneticilikle ilgili aslında, 
koordinasyonla ilgili, düzenleme, 
satışla ilgili, ticari anlamda da daha 
çok kendini geliştiriyorsun, normal 
bir düz satış danışmanı değil de yük-
selmek için gereken aşamaları çalışı-
yorsun aslında.

 › Zara’da ne tür bir iş yapıyor-
sunuz, pozisyonunuz nedir?
Ayşe:  Şuan çocuk bölümünde 

satış danışmanıyım. Çok güzel, ço-
cuk sesine alışıyorsunuz. Zaten ai-

leler onları salıyorlar ve sanki oyun 
parkı gibi kullanıyorlar bazen, ken-
dileri ürün bakarken. Ben zaten ço-
cukları çok seviyordum, kadın bö-
lümünde çalışıyordum ilk önce ama 
çocuk bölümünde çalışan bir yöne-
ticim beni çağırmıştı çalışmak için, 
oraya geçiş yaptım. Memnunum, 
gerçekten çocuk bölümünde, özelde 
çalıştığım için de memnunum, güzel 
yani. Mağaza olarak düşündüğümde 
de diğer mağazalardan Zara’yı tek 
geçerim yani.

 › Zara kime hitap eder, kimler-
le muhatap olursunuz çalışır-
ken?
Ayşe: Her kesime hitap ediyor 

aslında, örneğin çalıştığım bölgede 
uygun kesime hitap ettiği zamanlar 
da oluyor, indirim döneminde özel-
likle ama daha çok orta kesim, mini-
mum orta kesime hitap ediyor diye-
biliriz sanırım. 

 › Bir gününüz nasıl geçiyor 
mağazada?
Ayşe:  Reyon toplamak, satış 

yapmak, ekstra onun dışında reyon-
la ilgili düzenlemeler de yapıyorsun 
tabii ki... Tek odak noktan satış se-

SÖYLEŞİ: 
Hakan KOÇAK

Ayşe: 1994 doğumlu. Uludağ 
Üniversitesi’nde işletme 
okudu. 2017’den bu yana Zara 
mağazasında çalışıyor.
Ali: 1994 Konya doğumlu. 
İstanbul Ticaret Üniversitesinde 
işletme lisans eğitimi devam 
ediyor. 2 aydır Stradivarius 
mağazasında çalışıyor.
(İşyerinde çalışmaya devam eden 
arkadaşlarımızın durumunu riske 
sokmamak için gerçek adlarının yerine 
rumuz adlar kullanıyoruz.)
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nin, yani satış olmadığında senin 
de olmanın bir anlamı yok çünkü. 
Müşteri soruyor ya da sen müşteriy-
le ilgileniyorsun, önceden Zara’ya 
baktığımda müşteriyle çok ilgilenen 
bir tarz yoktu, müşteriye atlayan bir 
şey yoktu aslında. Müşterinin yanına 
bile gitmeyen bir tarz…Cool takılan 
bi mağazaydı ama artık onu kendi 
içinde değiştirmek istiyor. Sürek-
li söyleniyordu, “artık müşterilerle 
mutlaka ilgilenin, çok üstüne gitme-
mek kaydıyla, hoş geldiniz demedi-
ğiniz müşteri olmasın” diye. Müşteri 
geldi yüzüne bakmama gibi bir du-
rum olmasın istiyorlar. Çünkü öyle 
bir yerdi, alan alır almayan da gider 
diye bakılırdı ama artık tabii ki bu 
ekonomik kriz Zara’yı da etkilediği 
için müşteri önemli oldu, önceden 
bu kadar önemli değildi belki de.

 › Ne tür zorlukları var işinizin?
Ayşe: Kolaylıkları da var zor-

lukları da var. Eğitimden çıktım ben 
mesela, neden çıktım, 6-7 aydır eği-
timdeydim, bütün emeğimi bir yere 
bırakmış oldum şu anda. Neden? 
Baktım müdürlerle çok yakın olmaz-
san, yani yalakalık yapmazsan, sade-
ce kendi işini yaparsan olmuyor… 
Böyle, kendini sürekli yapmadığın 
işi bile yapmış gibi göstereceksin hep 
söyleyeceksin. Bu şekilde yalakalık 
yapmazsan, yaptığın işte hiç bir yere 
gelemiyorsun, bunu anladım. Dışa-
rıdan baktığımda, satış danışmanı 
olan arkadaşlarım diyor ki sadece 
amelelik işini gördürüyorlar, onun 
dışında ilerleyeceğini hiç düşündürt-
müyorlar. O yüzden de dedim ki ne-
reye kadar bu şekilde, tamam artık 
bırakayım.

 › Eğitimler mesai saatlerinden 
mi oluyor yoksa mesai saati-
nin dışında mı?
Ayşe: Mesai saatinin içinde ta-

bii ki. Kendimden ödün verdiğim 
zamanlar da oluyordu, erken gidip 
bazı işleri yapıyordum ama bunla-
rı onlar istemiyor zaten, sırf  kendim 
için yaptığım bir şeydi ama baktım 
halen yaranamıyorsun, çok zor, yıp-
ratıyor seni, gerçekten çok yıpratıyor. 
Mesela bir buçuk yılı geçti, full olmak 
istiyorum ama bunun için hiçbir şey 
çalışma olmuyor. Sonra, “eğitimim 
ne zaman bitecek” diye sorduğumda 
bana doğru düzgün bir cevap bile ve-
remiyorlar. Çok adaletsiz bir yaklaşım 
var. Kiminin eğitimi daha kısa sürü-
yor, bitiyor, kimine bakıyorsun sürüp 
gidiyor. Aslında yapman gereken iş-
leri yapıyorsun ama halen onaylan-
mıyorsun. Bu çok yıpratıcı bir süreç, 
aldığın maaş da senin için yeterli ol-
madığında artık bu kadar uğraşmaya-
yım demek ki almayacaklar diyorsun. 

Şu anda part time çalışıyorum 
ama zaten eğitimi onaylanmış kişiler 
bile var şu an mağazada, hani fulle 
geçemiyorlar bir türlü. Yani mağaza-
nın bir sıkıntısı var, kolay kolay fulle 
geçirmiyor, çok zorluk çıkartıyor.

 › Part-time derken kaç saat ça-
lışıyorsunuz?
Ayşe: En fazla 30 zaten ama 

şöyle bir şey de oluyor; 12-13 saat ça-
lıştırıyorlar haftada, hani keyfe göre. 
Çok saçma yani 30 çalıştığımız çok 
nadir. Hep böyle fazla eleman alıp 
herkesi az az çalıştırıyorlar. 

Şimdi pazar akşamı atıyor [me-
sajı telefona], diğer haftanın shif-
tini [vardiya] ama bu hafta içinde 
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de değişebiliyor, mesela dün çar-
şambaydı değil mi, salı günü değiş-
tirmişler çarşambanın shiftini, onu 
atmamışlar bize. Çarşamba ben 
11:00 girişim, 10:30’da atmışlar shif-
ti whatshapp’tan, zaten internetimi 
kapatmıştım işe gidecektim telefo-
numa bakmamıştım, ben 11:00’dan 
15:00’a kadardım bir baktım 
11:00’den 21:00’a kadar uzamışım. 
Bunun bilgisi bana verilmiyor, ayrı-
ca mesela işin var mı diye sorulmadı 
bile… 

 › O zaman hayatınızı program-
lamanız zor olmalı
Ayşe: Evet, programlayamı-

yoruz aslında, bu işin sıkıntısı da o. 
Evet, çok boşluğumuz var part-time 
olduğumuz için ama bir program ya-
pamıyoruz. Mesela Ağustos’a girdik 
ama Ağustos için istek yapacağımız 
günleri biz Temmuz’dan belirleyip 
onlara söylüyoruz. Ağustos ayında 
1 hafta sonrası için istek yapmamız 
çok zor oluyor, izin vermiyorlar. Ön-

cesinde söylüyorlar, 1 ay öncesinde 
ama 1 ay öncesinden program yap-
mam mümkün olmuyor benim. Öyle 
zorlukları var gerçekten.

 › Bir part-time çalışan ortala-
ma ne kadar ücret alıyor?
Ayşe: Çok değişiyor, primle il-

gili de çok değişiyor, ama ortalama 
2000-2500 arası. Mağaza ne kadar 
tutturmuşsa hedefi o kadar fazla 
prim oluyor zaten. Çalıştığın günler 
bile etkiliyor, o gün çok büyük satış 
oldu sen çalışmadın, bu da etkiliyor 
tabii, o günün priminden etkilenmi-
yorsun.

 › Tez-Koop-İş sendikasına ne 
zaman üye oldunuz?
Ayşe: 1 ay oldu.

 › Daha önce bir sendikaya üye-
liğiniz var mıydı?
Ayşe: Hiç yok, aslında ayrıntılı 

bilgim de yoktu. Bir arkadaşım üye 
olmuştu bizim yan mağazadan, o 
da yine aynı şekilde sıkıntıları olan 
bir arkadaşım. O söylemişti, ben de 
dinledim ve üye oldum. Bizim için 
hala çalışırsam, hala bu işin içinde 
olursam çok güzel şartlar olacağını 
düşünüyorum. Almamız gereken, 
bize yapılması gereken şeylerin ya-
pılmasını sağlayacaklarını düşünü-
yorum. İnşallah o günleri görürüm. 
Yani sendikaya olumlu bakıyorum o 
yüzden.

 › Ali, sen ne yapıyorsun?
Ali: Stradivarius mağazasında 

çalışıyorum. Kısaca Stradi diyoruz. 
Şu an okulum uzadı. Okulla çok fazla 
ilişiğim olmadı, daha çok iş hayatın-
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da kendimi ilerletmeye çalıştım, fark-
lı farklı sektörlerde çalıştım, ilk defa 
mağazacılık deneyimim. Açıkçası 
birçok sıkıntıyla karşı karşıya kaldım 
girer girmez. Stradi’ye 2 ay oldu gi-
reli. Dönemsel olarak girdim, yazın 
eleman alımı yapılmıştı en son fakat 
2 aylık süre bile benim olumsuzlukla-
rı görmeme yetti de arttı diyebilirim, 
bunlar üzerinde konuşuruz zaten az 
sonra. Mağazacılık sektöründe ilk 
defa çalışıyorum. O yüzden bilmedi-
ğim, aşina olmadığım şeyler olabilir. 

Ben film sektöründe kostüm ve 
sanat departmanlarında çalışıyor-
dum, moda fotoğrafı sektöründe 
fotoğraf  asistanı olarak çalıştım. 
Klasik öğrenci işi olarak görünen 
işte garsonluk, barmenlik üzerine de 
biraz deneyimim oldu. İşte en son 
setler diyebilirim, şimdi hatta ikisini 
beraber götürmeye çalışıyorum, çok 
da gitmiyor çünkü arkadaşımızın da 
dediği gibi shiftler çok çabuk deği-
şiyor, izin alma ihtimalin çok çabuk 
ortadan kalkıyor. Esasında part-time 
insanların çok fazla sayıda olması 
buna olanak sağlamalıyken olmuyor, 
çünkü full-time insanlar çok az, yani 
bir elin parmağını geçmiyor bir ma-
ğaza içerisinde, geriye kalan bütün 
insanlar part-time. Haliyle shifti çok 
kolay düzenleyebiliyorlar ama bunu 
tamamen kendi iradeleri için kullanı-
yorlar. Yani ben bir haftalığına ücret-
siz izin istiyor olsam, eminim ki %99 
red cevabı ile karşılaşırım. Çok faz-
la part-time insanın çalışıyor olması 
bize yararlı bir şey olması gerekirken 
tamamen onlara yarıyor. Tamamen 
bütçeden kısmış oluyorsun, sigorta 
primlerinden kısmış oluyorsun, daha 
fazla maaş ödememiş oluyorsun. 

Belki de daha fazla kişiye sorumluluk 
vermek istemiyorsundur, o yönetim-
sel bir şey tam bilmiyorum.

 › O zaman az insana çok iş 
yaptırmış mı oluyorlar?
Ali: Kesinlikle öyle, bu hafta me-

sela 13 saat çalışıyorum ben, yani 
beni çalıştıran insanların işte bu ço-
cuğun, bu insanın, bu kadının bir 
şekilde kira ödüyor, bir faturası var, 
başka bir geliri olmayabilir gibi nok-
taları düşünmesi gerekiyor, ama ma-
alesef  bunlar düşünülmüyor. Olası 
shift değişiklikleri bizim hayatımızı 
etkiliyor, plan yapamıyorsun. Biriyle 
görüşmek için veya bir yere gitmek 
için program yapamıyorum. Yani 
tüm hayatını kapsamış oluyor aslın-
da, 1 haftanın tümünü orada geçir-
miş oluyorum, o insanların yüzünü 
görmüş oluyorum.

 › Stradi mağazası ne satar, 
kime hitap eder?
Ali: Stradi mağazası 16-17 ya-

şından 45-50 yaşa kadar tamamen 
kadın giyim üzerine. Bir süre önce-
sine kadar erkek giyim de vardı, o 
kaldırıldı. Kadın giyim üzerine mo-
dayı anlık takip eden mevsimlere 
özel ürün satan bir mağaza. Bütün 
markalar böyle yapıyor, Inditex’in 
diğer markaları da. Müşteri kitlesi 
orta kesim diyebiliriz, çok yüksek ke-
sim değil Massimo Dutti gibi değil, 
işte Zara kadar da değil, orta gelir 
seviyesinde insanlara hitap ediyor 
diyebiliriz, ama tamamen kadınlara 
hitap ediyor.

 › Mağazada bir günün nasıl ge-
çiyor?
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Ali: Orada günlük hayatımız gi-
riş saatimize göre değişiyor, ürün gel-
diği günler çok daha erken giriyoruz, 
insanlar henüz AVM’ye gelmeden, 
insanlar yokken çalışıyoruz. Açıkça-
sı benim en çok sevdiğim noktalar 
bunlar. 

Kadın giyim olması hasebiyle bi-
zim mağazamız çok fazla dağılıyor. 
Haliyle yetemediğimiz anlar oluyor. 
Toplayamıyoruz, özellikle indirim 
dönemlerinde. Bütün bu işleri birden 
yaparken, bu hizmeti sağlayabilirim 
dediğin şeyleri; yani müşteriye hiz-
meti, satış yapma olasılığını, işte in-
sanlarla ilgilenmeyi ve haliyle bütün 
işleri yaparken biraz sıkıntı çekebili-
yorsun yani. Hepsini aynı anda çok 
kısa bir sürede yapman gerekiyor. 
Bunları yaparken hızlı dağıldığı için 
sürekli hızlı ol, hızlı çalış durumuyla 
karşı karşıya kalıyorsun; bu da insanı 
çok demoralize ediyor gün içerisin-
de. Müdürlerimiz falan direkt olarak 
insanın yüzüne söyleyebiliyor, bunla-
rı hiç düşünmeden. O yüzden çalış-
mak zor diyebilirim kendi mağazam 
itibariyle.

 › Orada çalışanlar senin gibi 
mi, yani bir yandan üniversite 
okuyan genç insanlar mı?
Ali: Mağaza sektörünün geneli 

itibariyle öyle, okulunu bitirmiş -mü-
dür, müdür yardımcısı ve 3.müdür 
dediklerimizin dışında -zannediyo-
rum kimse yoktur. Hemen hemen 
herkes öğrenci diyebilirim. Esasında 
belki bu çalışma koşullarının düşme-
si öğrencilerle çalışıldığı için de ola-
bilir Bir de bizde çok kişi haklarını 
maalesef  savunamıyor. O yüzden 
zaten sendikalara üye oluyoruz, sen-

dikaların söz hakkımızı ifade etme-
sini istiyoruz. Ben henüz 2 aylığım, 
bazen benim geç çıktığım dönemler 
oldu, ısrarla mesai saatlerinin ücreti-
ni aldım; fakat 9 aydır, 1 yıldır falan 
orada olup halen geç çıktığı halde 
bunu ifade edemeyen veya çok basit 
bir şey de olsa herhangi bir hakkını 
ifade edemeyen, bunu dile getireme-
yen arkadaşlar var. Ben bundan güç 
bulduklarını yöneticilerin düşünüyo-
rum. Bu da işleri bayağı zorlaştırıyor 
biz çalışanlar için.

 › Tez-Koop-İş ile ne zaman ta-
nıştın, üye oldun?
Ali: Henüz çok yeni, birkaç gün-

dür üyeyim. Sağ olsun sendikanın 
örgütlenme sorumlusu Ezgi hanım 
bugün davet etti beni buraya. Çok 
mutluyum, başkanımızla, Ezgi ha-
nımla ve diğer insanlarla tanıştığım 
için. Yani sendika zaten bizim ülke-
miz itibariyle çok değer görmeyen, 
yanlış anlaşılan bir yapı; tanımını, 
işlevini bilmeyen insanlarla dolu 
ortalık. Belki geçmişteki birtakım 
olaylardan falan olabilir ama bizim 
gibi genç insanlar işçi içine çok fazla 
girmiyor olabilirler. Ama işte biz ve 
bizim gibi insanların onlara tanıtma-
sıyla, bu süreçleri atlattıktan sonra ve 
toplu sözleşmeyi hak ettikten sonra 
herkesin bunu görebileceğine inanı-
yorum.

Inditex Mağazası mağazacılık sek-
töründe diğer mağazalara nazaran 
herhalde en çok parayı ödeyen, ücre-
ti veren kuruluş. Türk firmalarından 
yüksek, diğer yabancı firmalardan da 
yüksek. İsveç firması var mesela, on-
dan da yüksek. O yüzden de insanlar 
da hep şu gözle bakıyor: ay sonunda 
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gelen para, ay içindeki tüm acımı, 
sıkıntımı dindiriyor; bütün bir ayım 
sıkıntılı geçse de ayın sonunda gelen 
para benim için yeterli. Bu cümle 
kafalarının hep bir tarafında olduğu 
için insanlar bir şey söylemiyor, belki 
çekiniyorlar, belki hakikaten düşün-
müyorlar. Sendikalar tüm mağaza 
sektörü için genel bir standart oluştu-
rabilse, belki çok daha etkili olacaktır, 
böyle bir şeyi söylemeye gerek kalma-
yacaktır.

İşe giriş esnasında, toplantı yapı-
lırken çok büyük şaşalarla anlatılıyor; 
işte “gün içinde şöyle başlıyoruz, şöy-
le kapatıyoruz, şöyle toplantılar ya-
pıyoruz” falan. “İşyeri içerisinde bir-
birimize bey hanım diye ifade ediyo-
ruz” gibi şeyler falan, insanları belki 
statü bakımından kendini yükseklere 
çıkardığını düşündürtüyor olabilir. 
“Ben önemli bir iş yapıyorum” his-
sini insanlara veriyor olabilir, bu da 
gerçeklerin örtülmesine sebebiyet ve-
rebilir…Show must go on olayı var 
maalesef.

 › İşe alım sürecinde nasıl bir 
uygulamaları var? 
Ali: İşe alım süreci, arkadaşıma 

sorarsınız o daha eski, benim bildi-
ğim kadarıyla birkaç farklı kademe-
den oluşuyor. Önce Kariyer.net gibi 
sitelerden başvuru yapıyorsunuz, 
konferans salonu gibi yerlerde toplu 
olarak görüşmeler alınıyor, iş anlatı-
lıyor, mağazanın sahibinden tutun da 
işleyişine kadar. Sonra onlar hakkın-
da bir takım sorular soruluyor, orada 
olumlu geçen adaylar birebir küçük 
görüşmeler için genel merkeze çağrı-
lıyor. Ben direkt olarak genel merkeze 
çağrıldım, yaz için acil başvuru yap-

mıştım. Bayram öncesinde, indirim 
öncesinde direkt olarak ilk aşamayı 
geçerek genel merkeze gitmiştim. 
Genel merkezde işte 10-15 dakikalık, 
“işimiz bir gün içinde nasıl geçiyor” 
konulu videolar izletilip, ondan sonra 
insan kaynaklarından insanlarla 3-5 
dakikalık kısa bir toplantı gerçekleş-
tiriliyor. Orada zaten forma bütün is-
teklerini yazıyorsun, nerede çalışmak 
istiyorum. Yol parasını ödememek 
için evine yakın bir yer tercih etme-
ni istiyorlar, fakat sen x bir markayı 
isterken sana bir başka bir şey teklif  
edilebiliyor. Zaten birçok insan da 
hemen aradıkları için, belki mecbur 
kaldıkları için direkt tercih edebiliyor. 
Ben de bunun kurbanlarından bir ta-
nesiyim, hiç memnun değilim kendi 
mağazamdan. 

Belki biraz daha bekleseydim baş-
ka bir mağazadan teklif  alabilirdim. 
İşte o aralardaki boşluğu siz görme-
diğiniz için, tamamen müdürlerle 
yönetildiği için bunu bilemiyorsunuz 
hiçbir zaman. Keza transferler konu-
sunda da tamamen müdürün ağzına 
bakmak zorundasınız, onlarla aranı-
zın çok iyi olması lazım. Zaten şura-
da bir ikilem ortaya çıkıyor müdürle 
aranız çok iyiyse sizi bulunduğunuz 
mağazadan çıkarmak istemiyor. Siz 
kötüyseniz sizi göndermek istiyor, 
yani kötü demeyelim de orta seviyede 
bir şeyseniz sizi göndermek isteyebili-
yor. Bu sefer de karşı taraf  acaba bu 
çocuğu niye buraya gönderdiler diye 
olumsuz algısı oluşuyor. 

 › Müdürle ara nasıl iyi yapılır, ne 
yapınca onlarla aran iyi olur? 
Ali: Inditex’in benim gördüğüm 

kadarıyla bir temeli var, o da, “fe-

Inditex 
Örgütlenme 
Süreci
Tez-Koop-İş Sendikası 
örgütlenme çalışmalarını 
işkolunun kendisine 
tanımış olduğu her alanda 
sürdürüyor. Bu çerçevede 
perakende ticaretin tüm 
alanlarında da sendikasız 
ve hak kaybına uğrayan 
tüm işçilerin yanında yer 
almaya devam ediyor; yerli 
yabancı tüm işyerlerinde 
aktif sendikal örgütlenme 
çalışmalarını yürütüyor. 
Bu amaçla İspanyol 
çok uluslu şirket olan 
Inditex grubunun tüm 
markalarında da sendikal 
çalışmalara başladı. 

Bu süreç yaklaşık iki yıl 
önce başladı ve 17 Ekim 
2018 tarihinde Kopenhag/
Danirmaka’da bağlı 
olduğumuz uluslararası üst 
kuruluşumuz UNI Global’in 
TezKoop-İş yöneticileri 
ile Inditex İspanya 
yönetiminden Inditex 

ŞUBELERİ GEZİYORUZ



Eylül 2019 23

benim için çok daha güzel çok daha 
kabul edilebilir. Fakat bunu müdü-
re söylediğin zaman zannediyorum, 
“işi sahipleniyor bu arkadaş” algısı 
oluşabiliyor. Bir ikincisi on-line satış 
yaptığınız zaman otomatik olarak za-
ten müdürün gözüne girmiş oluyor-
sunuz, çünkü otomatik olarak zaten 
senin mağazanın adı öne çıkıyor.

 › Online satış ne demektir?
Ali: Online satış, müşterinin ma-

ğaza içerisinde bulamadığı bir ürünü 
merkezin internet sayfasında görüp 
ev adresine, o mağazaya ya da her-
hangi istediği bir mağazaya ürünün 
getirtilmesi. Bu sistem çok önemli bü-
tün Inditex camiasında ve satış yapan 
ismi öne taşıyor. Bunun için gün içe-
risinde hiç satış yapamadığımız za-
manlarda veya az yaptığımız zaman-
larda hani azar demeyelim ama yük-
sek seslere maruz kalıyoruz…15-20 
metre aramızda mesafe varken ismi-
min bağırılarak söylendiğine çokça 
kez şahit oldum. Işık görmüş tavşan 
gibi, “kime sesleniyor” ortamı oluyor 
maalesef. Aslında o elit ortama bence 
hiç yakışmıyor.

Karşılaştığımız büyük zorluklar-
dan bir tanesi şu: diğer mağazaları 
hiç bilmiyorum, fakat bizim mağaza-
da zaten işe girişte şunu söylüyorlar, 
22.30 mağaza kapanışında bir 10-15 
dakika daha kalabilirsiniz. Ben gireli 
henüz 2 ay olmasına rağmen yani 15 
dakika bile çok iyimser bir süre oldu. 
Hele ki ilk haftamda 3. ya da 4. gü-
nümde gece 01.00’a kadar kaldığım 
oldu. Bu benim tamamen kendi ini-
siyatifimde, evim yakın olduğu için 
orada bulunan az sayıda arkadaşıma 
yardım etmek istedim. Tabii ki bu 

Küresel İnsan Kaynakları 
Direktörü Pablo Frances 
ve Uluslararası İstihdam 
direktörü Carlos Gonzales-
Garces Perez’i bir araya 
getirmesi ile büyük bir 
ivme kazandı. Toplantıda 
Inditex yönetimine 2009 
yılında UNI Global ile 
Inditex yönetimi arasında 
imzalanmış olan Küresel 
Çerçeve Sözleşmesi (KÇS) 
hatırlatıldı ve Türkiye’deki, 
sendikal çalışmaların KÇS 
temelinde sürdürüleceği 
iletildi. Inditex yönetimi 
de bu sözleşmeye 
bağlı kaldıklarını, 
sendikal çalışmalara 
ve Türkiye’deki Inditex 
çalışanlarının sendikaya 
üye olma haklarına saygı 
duyduklarını ifade ettiler. 

Küresel Çerçeve 
Sözleşmesi Indıtex’in, 
dünyanın her yerindeki 
tüm çalışanlarının, 
sendikaya üyelik ve toplu 
sözleşme hakkının da yer 
aldığı bir dizi temel insan 
haklarına saygı duymasını 
zorunlu kılıyor.

İspanya yönetimi daha 
sonra İstanbul/Türkiye 
ofisini de bilgilendirdi. Tez-
Koop-İş yöneticileri Inditex 
Türkiye yönetiminden 
Figen Denizcioğlu ile 
İstanbul’da bir araya gelip 
sendikal çalışmaların KÇS 
doğrultusunda yapıldığını, 
saygı duymaları gerektiği 
bir kez daha ilettiler. 
Inditex Türkiye Ofisi de 
İspanya’nın bu konuda 
kendilerini bilgilendirdiğini 
aktarmış ve sürece saygı 
duyduklarını, çalışanlarının 
sendikalaşmasının hem 
anayasal ve evrensel bir 
insan hakkı olduğunu ifade 
ettiler. 

Tez-Koop-İş Sendikası tüm 
bu çalışmalarla birlikte 
Kasım 2018’den itibaren 
alana indi ve Indıtex’in 
Türkiye’deki 7 markasına 
(ZARA, Bershka, 
Massimo&Dutti, Oysho, 
Pull&Bear, Stradivarius 
ve Zara Home) ait 
mağazalardaki çalışanlara 
ulaşarak sendikal 
örgütlenme çalışmalarına 
başladı. 

ed-back” diyorlar kendi aralarında: 
geri bildirim. Geri bildirim herkes 
için çok önemli, özellikle müdürler 
için. Herkesin iş arkadaşlarının doğ-
rularını yanlışlarını -daha çok yanlış-
larını- söylemesi için bu sistem kurul-
muş durumda. Böyle şeyleri söyledi-
ğiniz takdirde otomatik olarak yükse-
liyorsunuz zaten. Bir arkadaşımın bir 
eksiğimi fark ettiğinde direkt olarak 
bana gelip “şu şu konuda eksikliğin 
var, şöyle şöyle yapsan çok daha iyi 
olabilir” gibi bir geri dönüş yapması 

ŞUBELERİ GEZİYORUZ



Eylül 201924

süreci de bilmiyorum, henüz olaya 
vakıf  değilim o yüzden kendi inisiya-
tifimle yardım ettim. Zamanla bu tür 
şeyleri gördükten sonra bir dakika-
mın bile hesabını sorar oldum. Ben 
de arkadaşım gibi erken girerdim, 
gerekirse birkaç dakika geç çıkardım, 
elimde herhangi bir iş varsa başım-
dan savmazdım, işimi yapmaya çalı-
şırdım. Şuan 1 dakikayı bile gözeti-
yorum. Bir şahısta çalışıyor olsaydım 
eğer, farz ediyorum Feyza Hanımın 
dükkanı olsaydı orası, kendi inisiya-
tifimle onun iyiliği için de gerekirse 
bir saat de kalabilirim ama adını sa-
nını bilmediğim bir adama çalışıyo-
ruz. Yani bu kötü bir şey değil ama 
hiç bilmediğim bir adam için de, hiç 
bilmediğim bir organizasyon için de 
yani bir dakikamı bile feda edemem. 

Önceki gün bir olay yaşandı, 
22:51’de arkadaşımız çıktığı için 
müdürden azar işitmiş. Önce diğer 
çalışan arkadaşlarımızdan bir tanesi 
ona mesaj yoluyla ifade ediyor neden 
böyle böyle bir şey yaptın, sorumlu-
luk almadın gibisinden hatta mesaj 
yoluyla bunu söylemesinin çok kaba 
olduğunu en azından yüz yüze ko-
nuşması gerektiğini falan söyledik. 
Sonrasında öğreniyorum ki bunu 
müdürümüze iletmiş, o da sorum-
luluk almadığı gerekçesiyle arkada-
şımızı azarlamış, o da şu an ilk fır-
satta bir iş bulup buradan ayrılmayı 
düşünüyor. Zaten 21 kişiyiz zannedi-
yorum, en az 16 kişi iş bulduğu tak-
dirde hemen işi bırakacak, herkesin 
görüşü öyle. 

Makyaj meselesinde bir takım sı-
kıntılar var. Makyaj yapmak isteme-
yen bir kadına da bunu zorla yaptı-
ramazsın, bunun zorla yaptırıldığını 

da gördüm, bu da yanlışlardan bir 
tanesi. Zaten insan içine çıkıyorsun 
bir takım fiziksel özelliğini düzelt-
mek zorundasın, ister istemez bunu 
hissedersin, temiz gelirsin, bakımlı 
gelirsin ona dikkat edersin. 

Ayşe: O makyaj olayına gele-
lim. Şimdi makyaj yapma zorun-
luluğumuz var, makyaj yapmazsan 
uyarılıyorsun. Uyarı dediğim de 
“hadi makyaj yap gel, neden makyaj 
yapmadın gibi” sorular. Yazılı bir şey 
zaten olması imkansız, sözlü olarak 
dile getiriyorlar. Hepimiz makyaj 
yapıyoruz ama bazen istemeyebili-
yorsun, sadece bir kalem sürüp çı-
kıyorsun ama yine de istiyorlar. Ol-
man gerekiyor belki de, birçok insan 
içinde yorgun olduğunda bile yorgun 
olduğunu belli etmemek amaçlı. Bel-
ki makyajla yüzünü daha canlı gös-
termen gerekiyordur ben buna çok 
olumsuz bakmıyorum. Olabilir, ben 
de bir mağazaya girdiğimde belki 
makyaj yapmadığı için yorgun gözü-

İş kolu federasyonumuz UNI tarafından 
geçen yıl Danimarka Kopenhag’da 

gerçekleştirilen ve Inditex yöneticileriyle 
sendikamız genel başkanı ve 

danışmanının da katıldığı toplantıdan.
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küyor ben derim ki “neyin var iyi mi-
sin” falan, ama belki makyaj yapsa 
daha canlı gözükse benim için daha 
iyi olabilir, müşteri gözüyle de bakı-
yorum. Olabilir ama sadece bazen 
zorlamamak lazım. Çalışan gözüyle 
baktığımda evet öyle hissetmiyorum 
ama müşteri olarak da bakmak la-
zım, her açıdan bakmak lazım olay-
lara. İkisinde de değerlendiriyorum 
aslında.

 › Sendika üyeliğinde ikiniz de 
yenisiniz. Sendikaya üye ola-
bilirsiniz veya sendikalara 
üye olamazsınız gibi sözler 
yöneticilerce hiç dile getirili-
yor mu?
Ayşe: Hayır, yani toplantılarda 

hiç.. Yani duymuşlardır çoktan ku-
laklarına gitmiştir ama böyle bir şey 
dile getirmediler, böyle bir şey diye-
mezler zaten, demediler.

 › Sizce olumsuz tavır almazlar 
mı?
Ayşe: Hayır almazlar. Demedi-

ler şu ana kadar, bu olay da hani 1-2 
ayı geçti [sendikal örgütlenme] hala 
böyle bir şey gelmedi bize ki bunu 
demezler zaten.

Ali: Bence yöneticilerden de ol-
duğu için, ondan dolayı...

Ayşe: Çünkü evet, mağaza mü-
dürü düzeyinde yöneticilerden de 
katılanlar var.

 › Eğitimi bıraktım dediniz, ne 
düşünüyorsunuz sonrası için?
Ayşe: Başka mağaza değil tabii 

ki, mağaza düşünsem oradan asla 
çıkmam. Farklı alanlarda, kendi ala-
nımda, işletme okudum zaten. Hani 

bir şirket bünyesinde çalışmayı düşü-
nüyorum. Aslında bana arkadaşla-
rım da söylüyorlar: evet çıktın ama 
istiyorsan, halen kararsızsan söyle 
“ilerlemek istiyorum” diye tekrar dile 
getir, çünkü belli bir zaman geçti uğ-
raştın o kadar emek verdin… Ama 
o kadar yıpratıcı bir süreç ki baktı-
ğında, sanki bir şey yapmamışsın 
gibi ama çok fazla yükün altındasın 
ve bundan çıkınca, mesela bırakınca 
ayrı bir rahatladım, gerçekten rahat-
ladım ve şu an daha iyiyim. Gülerek 
çalışıyorum, çok sorumluluğun altın-
daydım belki de bu yaptığım şeylerin 
görünmemesi beni çok üzüyordu 
de-motive oluyordum. Şuan o yükle-
rin altında değilim.

 › Mesela senin hedefinde var 
mı bir müdür yardımcısı ol-
mak, müdür olmak?
Ali: Girerken vardı, hatta ben 

işletme okuyorum, genel merkezde 
çalışma hayalim vardı. Fakat şu sü-
reçleri gördükten sonra en azından 
şu birkaç yılı mutlu geçirmek için 
başka bir mağazada olmam gere-
kiyor. Geçişler hakkında da en ufak 
bir fikrim yok. Başka bir yere geçe-
bilirsem geçeceğim, geçemezsem çok 
daha uzun kalmayı düşünmüyorum. 
Maddi açıdan bir yere ulaşıncaya ka-
dar kaldıktan sonra burayı bırakma-
yı düşünüyorum.

Eğer ben burada olduğum süre-
de toplu sözleşme olursa kesinlikle 
devam ederim. Yani bunlar zaten 
kendi şikayetlerim, çalışan arkadaş-
larımızın şikayetleri, hani bunlar 
düzeltildiği takdirde daha Allahtan 
belamızı mı bekleyeceğiz devam ede-
ceğiz tabii.
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Taşeron Örgütlenmesinin 
Kahramanlarından Birini Tanıyalım

 › Şu anda hastanede ne yapı-
yorsunuz?
Tuba: Veri giriş ve kayıt yapan 

olarak… Şu an ki yaptığım iş de rapor 
sekreterlik.

 › Ne yapar tıbbi sekreter veya 
rapor sekreter?
Tuba: Şimdi serviste çalışanlar 

farklıdır, poliklinikte çalışanlar farklıdır. 
Poliklinikte çalışanlar işte tanı tahlilleri 
girer, epikriz (hastanın hastalığı, teşhis 
ve tedavisi ile ilgili her türlü bilgiyi içe-
ren rapor), günlük yapılan biyopsilerin 
raporlarını yazarlar; ama serviste çalı-
şanlar orada yatan hastaların işte kan 
girişini yapıyorlar, malzeme düşüşlerini 
yapıyorlar ki malzeme düşüşü normal-
de hemşireye ait bir iştir ama şu an tıb-
bi sekreterler yapmakta, epikrizlerini 
kontrol ediyorlar, yatış çıkış işlemlerini 
yapıyorlar. Yani üzerinde olmayan işle-
ri de yapıyorlar şuanda. Bu şekilde bir 
işleyiş var.

 › 2009’da girdiniz oraya, nasıl 
bir çalışma ortamı vardı? 
Tuba: Yani taşerondaydı o za-

manlar biz girdiğimizde, şu anda da 
sendikanın sayesinde işçi kadrosuna 
geçtik, ama halen taşeron olarak görü-
yorlardı bizi. Büyük bir baskı var, ma-
alesef  kadromuzu halen kabul etmiş 
değiller baktığımızda. Tamamen içi 
dolu bir işçi kadrosuna geçtiğiniz za-
man aslında daha güzel bir hak vermiş 
olur. Bunun çalışmasını sendikamız 

zaten çok güzel bir şekilde yürütüyor, 
inşallah daha güzel olacak.

 › Siz toplu sözleşmeden yarar-
lanamıyor durumunda mısınız 
halen?
Tuba: Maddi kısımlarından ya-

rarlanamıyoruz, %4+%4 zamlar var 
ve işte 4 tane çeyrek ikramiye, bu şekil-
de. Hasta bakıcılar ve güvenlikler daha 
önce geçtiler. Daha önce geçtikleri için 
kadroya sendikalı olarak geçtikleri için 
ikramiye alabiliyorlar.

 › Taşeron işçiler olarak ayrımcı 
tutumlara maruz kalıyor muy-
dunuz?
Tuba: Şöyle söyleyeyim yönetim-

den mi artık çalışan arkadaşlardan mı 
bir şey diyemeyeceğim, çalışan arka-
daşlar her zaman bu ayrımı yaptı; “biz 
devlet memuruyuz siz taşeronsunuz”, 
şu anda da işçi kadromuzu benimse-
miş değiller hala. Hala bizi taşeron 
olarak görmekteler. Hala aynı şekilde 
baskılara devam ediyorlar, aynı şeyleri 
yapmaya çalışıyorlar ama buna karşı 
sağ olsun sendika şube başkanımız ve 
Ankara genel merkez yönetiminden 
her türlü desteği alıyoruz biz. Bu bas-
kıların önüne geçmek için gereken her 
şeyi yapıyoruz.

 › Ne tür baskılar?
Tuba: Ekstra işler yüklüyorlar. 

Mobbingleri de hep görüyoruz biz. 
Mobbinglerin çeşitleri de var, sonuçta 

Tuba Kutluca: İstanbul 
Üniversitesi Çapa Tıp 
Fakültesi’ndeki kadroya geçen 
üyelerimizin baş temsilcisi. 2009 
Nisan’ından beridir bu işyerinde 
çalışıyor. Daha önce özel 
hastanelerde ve Niğde Devlet 
Hastanesinde çalışmış. Tıbbi 
sekreterlik eğitimi almış. 
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sözlü de olabiliyor, davranış olarak da 
olabiliyor, her türlü mobbing yapılabi-
liyor.

 › Sizin çalışma ortamınız nasıl?
Tuba: Eko Laboratuvar. Yani tek 

oda içerisindeyiz, hastalar hem orada 
giyiniyorlar, hem orda eko çekiniyorlar, 
raporları orada bitiyor, o şekil çıkıyor 
hastalar.

 › Zor mu?
Tuba: Çok zor, gerçekten çünkü 

hastalarla birebir yüz yüze olmak ve 
arada herhangi bir şey olmaması çok 
zor oluyor. Daha önce kayıttaydım, 
kayıtta da zorluklar var ama birebir 
irtibatlı olmak daha zor.

 › Bu önemli mi?
Tuba: Bir yerde önemli, sağlıktaki 

şiddetleri görünce önemli.

 › Benzer şeyler oluyor mu sizde 
de?
Tuba: Oluyor, yani bize olmasa da 

arkadaşlarımıza oluyor. Bunu çok yaşı-
yoruz, sözlü saldırı çok fazla, gerçekten 
çok fazla. Yani kayıttayken birkaç kere 
ben de yaşadım aynı şeyleri. O zaman 
poliklinik kayıtta çalışıyordum, ben de 
sözlü saldırılara maruz kaldım yani 
birçok sefer.

 › Ne yapabiliyorsunuz bu du-
rumda mesela?
Tuba: Aslında bir şey yapamıyo-

ruz, elimizden de bir şey gelmiyor. Ya 
hasta hakkında tutanak tutabiliyoruz 
ya güvenliği çağırabiliyoruz. En fazla 
yapabileceğimiz şey güvenliği çağır-
mak ya da daha da ileri giderlerse has-
tane polisine bilgi veriyoruz o şekilde, 

bunun haricinde bir şey yapamıyoruz.

 › Memnun musunuz işinizden?
Tuba: Ben işimi çok seviyorum, 

yani bazen düşünüyorum; “başka bir 
işte çalışabilir miydim” çalışamazdım, 
yapamazdım. Ben liseden itibaren sağ-
lık mezunuyum, yani şimdi çok seviyo-
rum. Takdir gördüğünüzde işinize dört 
elle sarılıyorsunuz ama takdir görmez-
seniz işi düzgün yürütürseniz, iş size 
yüklenmeye başladığı zaman yeter di-
yebiliyorsunuz. Önceki çalıştığım yer-
de biz 3 kişiydik, 2 kişi çok çalışıyordu 
diğeri çalışmıyordu mesela, onu örnek 
verebilirim ben size. Belli bir süreden 
sonra “ben yapıyorum tamam ama 
aynı paraya çalışıyoruz aynı işi yapı-
yoruz, ben severek yapıyorum, neden 
diğeri yapmıyor” diyorsunuz.  Şartlar 
daha güzel olursa, şöyle bir şey aslın-
da şartlardan ziyade bir takdir görme 
aslında, ufak bir şey ama baktığınızda 
çalışan için çok büyük bir şey.

 › Uzun yıllardır taşeron sistemi 
içerisindesiniz...
Tuba: Maalesef, kölelik sistemi 

içerisindeyiz.

 › Kadroya geçiş geçen sene 
oldu. Sendikal örgütlenme 
gündeme gelince bir sendikal 
rekabet oluştu mu?
Tuba: Oluştu. Çapa büyük bir 

kitleye sahip; yani temizlik ve güvenliği 
çıkardığınız zaman sayımız bayağı var-
dı. Bu durumda evet büyük bir rekabet 
oldu, gece gündüz çalışarak biz bu ba-
şarıyı elde ettik. Yani başkanımız sağ 
olsun gece gündüz hep oradaydı, biz 
de aynı şekilde yıllık iznimizi hep ora-
da geçirdik, o şekilde orada bir başarı 
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aldık şuan. Tez-Koop-İş Sendikası’nı 
hastanede örgütledik. Biz tercih ettik, 
sağ olsun arkadaşlar. Bizim hastanede 
eski işçi arkadaşlar da var Tez-Koop-
İş üyeleri zaten, onlardan duydukla-
rımız var. Gerçekten işçinin yanında 
olan bir sendika, haklarımızı arayan 
bir sendika lazım bize. İşçiyi geride 
bırakacak ya da haklarını aramayıp 
başka işlerle uğraşacak sendikayı hiç 
kimse istemez. Bizi temsil edebiliyor-
sa ben o sendikanın arkasından gece 
gündüz giderim. O yüzden biz terci-
himizi Tez-Koop’tan yana kullandık.

 › Biraz örgütlenmeyi anlatabilir 
misiniz?
Tuba: Diğer arkadaşlarla görüş-

meler yaptık, anlattık işte nasıl bir 
sendika olduğunu, nereden geldiğini 
nereye bağlı olduğunu, daha önce-
ki çalışmalarından örnekler verdik. 
Şube başkanımız sağ olsun kendi-
si geldi anlatımlar yaptı, toplantılar 
yaptı. Bu şekilde örgütlenmeyi bitir-
dik orada.

 › Diğer sendika da çalışmalarda 
bulunmadı mı?
Tuba: Onlar da durmadı tabii ki, 

çok fazla vaatte bulundu ama şunu 
söyleyeyim bulunacak da bir şey yok 
ortada. Sonuçta orada yetkili bir sen-
dika var, biz yetkili sendikanın kolu 
olarak devam ettik orada. Yani yetkisi 
olmayan bir sendika ne vaat edebilir 
ne yapabilir. Bir de geçmişine baktığı-
mız zaman çok da parlak bir geçmişi 
yok işçi yönünden. Sonuçta burada 
size hani hazırlanmış bir toplu sözleş-
me var, güzel maddeleri olan bir toplu 
sözleşme, diğer tarafta sıfırdan hazır-
lanacak bir toplu sözleşme var. Size 

ne sağlayacağını bilmediğiniz bir top-
lu sözleşme, o yüzden orada kazanma 
şansı yok. Şu anda da yok, 2021 için 
de yok ben artık kolaylıkla konuşabili-
rim o konuda.

 › 2021’de siz gerçek anlamıyla 
toplu sözleşme düzenine geç-
miş olacaksınız, tüm arkadaş-
lar geçti mi Tez- Koop-İş’e ?
Tuba: Çoğunluğu bizde, geç-

meyen arkadaşlar da var. Halen gö-
rüşmelerimizi devam ettiriyoruz, 
bırakmış değiliz. En kısa zamanda 
geçecekler, çünkü onlar artık neyin 
ne olduğunu gördüler. Birçok konuda 
gelip bize fikir danışıyorlar, biz de on-
lara anlatıyoruz. Ankara’daki kamu 
toplu iş sözleşme görüşmelerini hepsi 
takip ediyor, sonuçta hepsi işçi ve ken-
dini düşünmek zorunda bir yerde. Ta-
kip ettikleri için de şu an hepsi biliyor; 
“evet biz size geçeceğiz” diyor. Biz de 
“çok geç olmadan aramıza katılın” 
diyoruz, geçeceklerine inanıyorum.

 › Bir kadın temsilci olarak ka-
dınların sendikalara katılımı 
için ne düşünüyorsunuz?
Tuba: Açıkçası ben artık kadın-

ların Türkiye’de biraz daha güçlü 
olması gerektiğine inanıyorum, Bir 
şeyleri başarabilmelerinin ve özgür 
olmalarının gerçekten artık mümkün 
olduğunu bilmeleri gerektiğine inanı-
yorum.

 › Hastanedeki üyelerimiz içinde 
de kadınların ağırlığı var mı?
Tuba: Var. Bizde var. Kadınlar di-

ğer arkadaşlara göre daha çok araştı-
rıyorlar daha çok bilinçleniyorlar. Ça-
pa’da şuan gerçekten o durumdalar.

ŞUBELERİ GEZİYORUZ



Eylül 2019 29

 › Sağlık çalışanlarının kendile-
rinin de sağlık sorunları, işçi 
sağlığı güvenliği meseleleri 
var, değil mi?
Tuba: Çok fazla var bunlar. Hatta 

bir arkadaşımız kanalizasyon çukuru-
na indi diye vefat etmişti, onun habe-
rini falan duymuşsunuzdur. Normalde 
güvenlik ekipmanı kullanmaları gere-
kiyor, veriyorlar kullanmıyorlar, bizim 
arkadaşlarımızda da hata var. Bazen 
de vermiyorlar, geciktirebiliyorlar. 
Yani bu konularda birçok sıkıntı var. 
O zamanlar eğitimler yapılıyordu, ver-
dikleri eğitimlerin hiçbir kalitesi yoktu 
taşerondayken. Herkesi topluyorlardı, 
her kafadan bir ses, ne kadarını öğreA-
lilirsiniz. Şimdi internet üzerinden işte, 
o da verimli bir şey değil. İnternetten 
anket doldurarak bile sorun çözüyo-
ruz. Yani iş güvenliği konusunda zayıf  
bizim hastane, bu bir gerçek.

 › Demek ki o konuda sendikanın 
politikaları geliştirilebilir.
Tuba: Bence de olabilir. Basit bir 

örnek vereyim: bir arkadaşımızın görevi 
değil, enjektördeki kanı tüpe boşaltma-
sını istemiş hemşiresi, kadın doğumda 
yaşanıyor bunlar. Bizim arkadaşa iğne 
batıyor ve hastada da hepatit var. Şu 
an piyasada ilacını bulamıyor hepatitin, 
bayağı bir sıkıntı. Dedim ki “sen dilek-
çeni yazıyorsun, bu senin görevin değil 
kan tüpüne kanı boşaltmak. Sen yaz biz 
gerekeni yapalım” dedim, tamam dedi 
onu bekliyorum şimdi. İş sağlığına bak-
tığımız zaman, üzerine vazife olmayan 
işleri çok yüklediği için hemşire olsun 
diğer arkadaşlar olsun, hasta bakıcılara 
özellikle çok yapıyorlar. Bu yönden bir 
sıkıntı var, bilinçlendirmenin biraz daha 
fazla olması gerekiyor.

 › Baş temsilci olmak nasıl bir 
duygu veriyor?
Tuba: Sorumluluğu çok fazla olan 

bir duygu.Yani devamlı bir şeyler yap-
mak zorunda hissediyorsunuz kendini-
zi, daha farklı neler yapabilirim, nasıl 
yararlı olabilirim, bunları araştırmak 
zorundasınız. Evet, gecemizi gündü-
zümüze katmamız gerekiyor bir yerde 
ve ödün vermek zorunda kalıyorsunuz 
ama karşılığında değer görmediğimiz 
ve zorumuza gittiği zamanlar da olu-
yor. Ben bunları yapıyorum gerçekten 
ama bu arkadaşlar bunu görmüyor mu 
diyebiliyorsunuz. 

Çapa’da birçok kişiyle aram iyidir, 
arkadaşlarım fazladır, onlarla muhab-
bet etmeyi de seviyorum, onlar için 
yararlı bir şey yapmayı da seviyorum, 
kendimi de geliştirmiş oluyorum. 
En azından bir sorun olduğu zaman 
onunla ilgili bir yasa varmış ya da baş-
ka bir şey varmış diyorum. Kendi bil-
gimi de geliştirmiş oluyorum. 

 › Baş temsilci olarak, sendikal 
aktivist olarak gençlerin sen-
dikaya ilgisini nasıl görüyorsu-
nuz?
Tuba: Çok meraklı olan gençler 

çok güzel araştırmalar yapıyor ama 
bazısı diyor ki ben çok gencim ne 
yapayım sendikayı. Aslında şunu bil-
miyorlar, genç yaşta sendikalı olmak 
ve haklarını aramak en güzeli. Yaş 
ilerlediği zaman zaten isteseler de ya-
pamayacaklar birçok şeyi, haklarının 
hepsi ellerinden gitmiş olacak ama 
bilinçli olarak gelişmeleri gelecekle-
rini iyileştirmesini de sağlar aslında. 
Gelecek için öncelikle kendilerini ge-
liştirmeliler.
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Büyük Ofis ve İş Merkezlerinde Yaygın Görülen Bir Sağlık Sorunu:  

Hasta Bina 
Sendromu

Gökdelenler, plazalar, görkemli 
AVM’ler şirketlerin güç ve prestijle-
rinin birer göstergesi olarak kentlerin 
dört bir yanında yükseliyor. Güven-
cesiz işçi istihdamının yeni mekânları 
haline gelen bu tür binalar, ofis ya da 
plaza hastalığı olarak da adlandırılan 
hasta bina sendromunun yaygın ol-
duğu işyerleri de aynı zamanda. 

Sermayenin Maliyetten 
Kaçışının Sağlık Maliyeti 
Hasta bina sendromu görece yeni 

bir sağlık sorunudur. Sendromun 
ilk kez 1960’larda bildirildiği belir-
tilmektedir. Ancak HBS’nin kitle-
sel bir sağlık sorunu haline gelmesi 
1970’lere rastlamaktadır ve bunda 
1970’lerdeki petrol krizinin etkisi bü-
yüktür (Passarelli, 2009).

Krizle birlikte enerji fiyatlarının 

yükselmesi, ısıtma, havalandırma ve 
aydınlatma maliyetlerinde ciddi ar-
tışlara neden olmuştur. Bu durum, 
şirketlerin kurumsal gücünün, presti-
jinin bir göstergesi olan ofis binaları 
için ısıtma ve aydınlatmayı pahalı 
bir şey haline getirirken, enerjide ve-
rimlilik arayışı ofis havalandırma ve 
inşaat yöntemlerinde önemli değişik-
liklere yol açmıştır (Baldry vd., 2005). 
Krizin yarattığı enerji tasarrufu dür-
tüsü, Avrupa ve ABD’de ısı yalıtımı 
ve açılabilir penceresiz binaların inşa 
edilmesine ve doğal havalandırma 
yerine merkezi olarak kontrol edilen 
havalandırma sistemleri kullanılma-
sına yol açmıştır. 

Ofis binalarının maliyet tasarruf  
öncelikli olarak yeniden tasarımının 
sonucu, ‘hasta’ binaların hızla yay-
gınlaşması ve buna paralel olarak bu-

Gökdelenler, plazalar, görkemli AVM’ler şirketlerin güç ve 

prestijlerinin birer göstergesi olarak kentlerin dört bir yanında 

yükseliyor. Güvencesiz işçi istihdamının yeni mekânları haline gelen 

bu tür binalar, ofis ya da plaza hastalığı olarak da adlandırılan hasta 

bina sendromunun yaygın olduğu işyerleri de aynı zamanda. 
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gün hasta bina sendromu olarak ta-
nımlanan sağlık şikayetlerinin gittikçe 
daha fazla çalışan tarafından tecrübe 
edilmesi olmuştur (Passarelli, 2009). 
Bu süreç aynı zamanda, ofis işlerinin  
niteliğinde çok önemli değişikliklerin 
yaşandığı bir zaman dilimine denk 
gelmiştir (Baldry vd., 2005). Ofis iş-
leri bir taraftan nicel olarak büyür-
ken diğer taraftan da değersizmiş ve 
ağırlıkla kadın çalışanlar tarafından 
yapılmaya başlanmıştır. Bu yönüyle, 
hasta bina sendromundan en yaygın 
etkilenenler, kadın çalışanlar olmuş-
tur (Murphy, 2006). Nitekim, hasta 
bina sendromuna karşı önlem alın-
ması mücadelesine de kadınlar ön 
plana çıkmaktadır.  

Nedir Bu Hasta Bina 
Sendromu?
En genel ifadeyle hasta bina 

sendromunu bazı binalarda insanla-
rın hastalık şikayetlerinin olması şek-
linde tanımlamaktadır (Türk Toraks 
Derneği, 2015). Buna göre hasta 
bina sendromu belli bir binadayken 
(yaşarken ya da çalışırken) ortaya çı-
kan ve o ortam terkedildikten sonra 
kaybolan ve binada yaşayan kişilerin 
çoğunluğunu etkileyen semptomlar 
dizisidir. Uzmanlar şikâyetlerin hasta 
binaya girişin hemen ardından orta-
ya çıktığı gibi, binanın terkedilmesiy-
le kısa sürede ortadan kalktığını ifade 
etmektedir. 

Göz, burun ve boğazda tahriş, 
baş ağrısı, baş dönmesi, bulantı, kus-
ma, fiziksel ve zihinsel yorgunluk, 
hafıza kaybı, konsantrasyon eksikliği, 
deride kızarıklık, ağrı, kaşıntı/kuru-
luk, göz ve burun akıntısı, koku ve tat 
duyusunda değişiklikler hasta bina 
sendromuna ilişkin başlıca belirtiler-
dir (Zeydan vd, 2009: 589).

GÜVENLİ ÇALIŞMA

Hasta Bina Sendromu 
Kimleri Tehdit Ediyor?
Hasta bina sendromunun çalı-

şanlar arasında ayrım gözetmediği 
söylenebilir (Passarelli, 2009). Kapalı 
mekânlarda çalışan nerdeyse her işçi 
hasta bina sendromundan etkilene-
bilmektedir. Ancak, esas risk grubu-
nu büyük ofis binaları ve iş merkez-
lerinde çalışanlar oluşturmaktadır. 
HBS’nin herkeste görülebilir olması 
herkesin eşit derecede risk altında ol-
duğu anlamına gelmemektedir. Has-
talık belirtilerini en sık bildiren ça-
lışanlar, çalışma ortamları üzerinde 
çok az kontrolü olan ve genel büro 
işleri ve ekran ekipmanı kullanarak 
çalışma gibi rutin işleri yapanlardır. 
Pek çok çalışma kadınların erkekler-
den daha fazla risk altında olduğunu 
göstermektedir (Passarelli, 2009).

Hasta Bina Sendromu Aynı 
Zamanda Bir Yönetim ve 
Öncelik Sorunu
HBS’nin nedenleriyle ilgili yapı-

lan araştırmaların çoğu, anlaşılabilir 
bir şekilde, havalandırma ve ısıtma 
gibi olası teknik / yapısal faktörle-
re odaklanmıştır (Baldry vd., 2005: 
107). Bu kapsamda ısı yalıtımının 
ön plana çıktığı binalardaki yetersiz 
havalandırma koşulları, kimyasal ve 
mikrobiyal kirliliklere dikkat çekil-
mektedir (Zeydan vd., 2009). Bunun-
la birlikte çalışma koşulları (çalışma 
süresi, iş yükü, iş tipi, video görüntü-
leme ünitesi kullanım uzunluğu, bi-
nada doluluk süresi vb) ve psikosos-
yal çalışma ortamının da HBS semp-
tomlarıyla ilişkili olduğunu gösteren 
çalışmalar bulunmaktadır. Örneğin 
İngiltere’de 44 farklı binada çalışan 
4052 kişiyi kapsayan bir araştırmada 
HBS’nin Dünya Sağlık Örgütü tara-

En genel ifadeyle hasta 
bina sendromunu bazı 
binalarda insanların 
hastalık şikayetlerinin 
olması şeklinde 
tanımlamaktadır. Buna 
göre hasta bina sendromu 
belli bir binadayken 
(yaşarken ya da çalışırken) 
ortaya çıkan ve o ortam 
terkedildikten sonra 
kaybolan ve binada 
yaşayan kişilerin 
çoğunluğunu etkileyen 
semptomlar dizisidir.
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fından kabul edilen 10 semptomu-
nun uzun çalışma süresi ve işyerinde 
destek eksikliği ile bağlantılı olduğu 
bulunmuştur (Marmot, 2006). Aynı 
araştırmada hastalık semptomları-
nın işçinin işini ve iş çevresini kontrol 
kapasitesi ve iş yüküyle ilişkisine vur-
gu yapılmaktadır. Benzer şekilde Ja-
ponya’da yürütülen bir araştırmada 
da fazla mesaiye bağlı uzun çalışma 
süresi ile baş ağrısı ve yorgunluk gibi 
HBS semptomları arasında güçlü bir 
ilişki tespit edilmiştir (Mizoue, 2001). 
Keza Hindistan’da bilgisayar kullla-
nım süresi arttıkça HBS semptomla-
rının sıklığının da arttığı görülmüştür 
(Aktaran Yücel, 2008: 15).

Kısaca havalandırma ve ısıtma-
ya ilişkin teknik ve yapısal faktörler 
kadar çalışma koşulları ve işin/işye-
rinin örgütlenme tarzı da hasta bina 
sendromu üzerinde etkili olmakta, 
HBS’nin semptomlarını şiddetlen-
dirmekte ya da azaltmaktadır. Bu 
yönüyle hasta bina sendromu hava-
landırma ve ısıtmaya ilişkin teknik 

tercihlerin olduğu kadar çalışma ko-
şullarının belirlenmesi bağlamında 
bir yönetim ve öncelik sorunudur. 

Hasta Bina Sendromu 
Türkiye’de de Yaygın 
Türkiye’de kapalı ortam hava 

kirliliği ve etkileri ile ilgili çalışmalar 
olmasına rağmen HBS ve sağlık et-
kilerini belirlemeye yönelik çok fazla 
araştırma bulunmamaktadır. Ancak 
mevcut araştırmaların bulguları, 
hasta bina sendromunun görülme 
sıklığının son derece yüksek oldu-
ğunu göstermektedir. Ankara’da bir 
kamu kuruluşunda yürütülen araş-
tırmada, çalışmaya katılan işçi ve 
memurların %31,9’unda hasta bina 
sendromu bulunduğu tespit edilmiş-
tir; çalışanlarda en fazla karşılaşılan 
semptomların yorgunluk, baş ağrı-
sı, göz yanması ve boğaz kuruluğu 
olduğu görülmüştür (Yücel, 2008). 
Kocaeli’de bir hastanede yürütülen 
araştırmada ise hasta bina sendromu 
sıklığı % 33,3 olarak hesaplanmıştır. 
Çalışanlarda en sık rastlanan semp-
tomlar yorgunluk, uyuşukluk, elde 
kuruluk, baş ağrısı ve konsantrasyon 
güçlüğü olarak bulunmuştur (Can, 
2017). Ankara’da yine bir hastanede 
yürütülen bir başka araştırmada ise 
katılımcıların %56’sında hasta bina 
sendromu olduğu tespit edilmiştir 
(Ersoy, 2010). 

Her üç araştırmada da daha önce 
mevcut herhangi bir hastalığı bulu-
nan çalışanlar hesaplamaya dahil 
edilmemiştir. Bu yönüyle bu araştır-
maların bulguları, Türkiye’de has-
ta bina sendromunun yaygınlığına 
ilişkin güçlü göstergeler ortaya koy-
maktadır. Her ne kadar araştırma-
lar, hastane ve kamu kuruluşlarına 
odaklansa da, araştırmalar benzer 
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çalışma ortamına sahip işyerleri için 
de hasta bina sendromunun önemli 
bir sağlık tehdidi olduğuna işaret et-
mektedir.  

Çözüm Bireysel Değil 
Kolektif Tepkide 
Son yıllarda hasta bina sendromu 

ve neden olduğu maliyetler daha faz-
la tartışılır olmuştur. Pek çok çalışma, 
HBS’nin verimlilik üzerinde olum-
suz etkileri olduğu ortaya koymakta, 
işçilerin işe devamsızlığını artırdığını 
ve işgücü devrini yükselttiğini somut 
örneklerle ortaya koymaktadır. Esa-
sında bunda şaşıracak bir şey yoktur. 
Çünkü hasta bina sendromuyla karşı 
karşıya kalan işçilerin bireysel tepki-
leri daha fazla hastalık izni kullan-
mak, işe devamsızlık ya da iş değiştir-
me gibi kaçış arayışları biçimindedir.  
Ancak memnun olunmayan iş orta-
mına yönelik bu türde bireysel tep-
kiler, işverene bir maliyeti olsa bile, 
çalışma ortamındaki sağlıksız koşul-
ları değiştirmemektedir (Baldry vd., 
2005: 111). Dolayısıyla devamsızlık 
işçi için sağlıksız iş ortamından kısa 
süreli ve geçici bir kaçış sağlamak-
tadır. İstihdam olanaklarının sınırlı, 
işsizliğin yüksek olduğu koşullarda 
iş değiştirme, hele yeni iş yerinde de 
benzer sağlıksız koşulların olabilece-
ği düşünüldüğünde, gerçekçi bir al-
ternatif  olarak durmamaktadır.  

Dünya örnekleri  hasta binalara 
karşı işverenleri önlem almaya iten 
şeyin işçilerin kolektif  tepkileri ol-
duğunu göstermektedir. Hasta bina 
sendromuna karşı kolektif  tepki 
öncelikle işverenlere/yöneticilere 
çalışanların sağlığını etkileyen bir 
sorunun varlığını kabul ettirmekten 
geçmektedir. Hem ABD hem İngil-
tere örnekleri işverenlerin hasta bina 

sendromu sorununu kabul etmeye 
ayak direseler de, işçilerin kolektif  
eylemleri sonucunda adım atmak 
zorunda kaldıklarını göstermektedir 
(Baldry vd., 2005; Murphy, 2006) . 
Dolayısıyla hasta bina sendromun-
dan korunma ve kontrol için yapıl-
ması gereken teknik ve yapısal ön-
lemlerin alınması da (hava dağılım 
hızını artırma, ısıtma ve havalandır-
ma sistemlerinin standartlara uygun 
yapılması vb) işin insan onuruna ya-
raşır bir nitelik kazandırılması da an-
cak işçilerin kolektif  eylemi ile müm-
kün olabilmektedir. 
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Havalandırma ve ısıtmaya 
ilişkin teknik ve yapısal 
faktörler kadar çalışma 
koşulları ve işin/işyerinin 
örgütlenme tarzı da 
hasta bina sendromu 
üzerinde etkili olmakta, 
HBS’nin semptomlarını 
şiddetlendirmekte ya da 
azaltmaktadır. Bu yönüyle 
hasta bina sendromu 
havalandırma ve ısıtmaya 
ilişkin teknik tercihlerin 
olduğu kadar çalışma 
koşullarının belirlenmesi 
bağlamında bir yönetim ve 
öncelik sorunudur. 
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Söyleşi:
Merve DEMİRKIRAN

Halka uygun fiyatlı, 
güvenilir gıda 
sunmakta tek çözüm 
kooperatifleşmedir
 › Sizi tanıyabilir miyiz? Koope-

ratifçilikle ilgilenmeye nasıl 
başladınız?
1978 yılında Endüstri Mühendis-

liği okuyordum Adana’da. 80 önce-
si olaylardan dolayı 3. sınıfta okulu 
bırakmak zorunda kaldım. Askere 
gittim, askerlik dönüşü de babamın 
yanında çiftçiliğe başladım. Babam 
çok kızdı bana, üniversiteyi bitirmemi 
çok istiyordu. Okulda kaydımı don-
durmuştum, devam edebilirdim ama 
istemedim. Çiftçilik yapmak istiyo-
rum dedim. Pişman olmadım çiftçi-
liğe başladığıma ama mutlu değildim 
çünkü komşum akşama kadar benim 
gibi tarlada çalışıyordu güneşin altın-
da zor şartlarda. O mutluydu çünkü o 
hesap yapmasını bilmiyordu, okuma 
yazması yoktu akşama kadar çalışıp 
ekmekle bulgur pilavını kaşıklayıp bir 
bardak su içip “Allah’ım verdiğin ni-
metlere şükürler olsun” deyip horul 

horul uyuyordu. Ben sabaha kadar 
uyuyamıyorum; çünkü ben okulda 
iki kere ikinin dört ettiğini öğren-
miştim, birilerinin benim sırtımdan 
haksız kazanç elde ettiğini fark ettim, 
emeğimin karşılığını alamadığımı 
fark ettim. Daha sonra kendimi nasıl 
kurtarabilirim diye bir arayışa girdim 

Genç emekçilerin ucuz, güvenilir ve sağlıklı gıdalara ulaşması giderek önemli bir sorun halini alıyor. Bu nasıl 

mümkün olabilir? Yakın zamanlarda yaşadığımız seçimlerde de gündeme geldiği gibi yerel yönetimler emekçilerin 

ucuz ve sağlıklı beslenmesinde rol oynayabilir mi? Üretici ile tüketiciyi buluşturabilir mi? Üretici köylünün kalkınması 

için kooperatifleşmek ne ifade ediyor? Yoksa modası geçmiş bir kalkınma modeli mi? Tüm bunları yerel kalkınmada 

özgün ve başarılı bir örnek oluşturan Tire Süt Kooperatifi’nin Başkanı Mahmut Eskiyörük’le konuştuk…
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ve bunun dünyada kooperatifleşme 
ile olduğunu gördüm, inandım, yola 
çıktım. 27 yıldır aynı anlayışla koo-
peratif  başkanlığını yapıyorum, hiç 
değişmedi. Peki, bugün bu duruma, 
bu güce gelmesindeki faktör ne: Bi-
rincisi o insanların içinden geliyorum, 
o çileyi çektim, o zorlukları yaşadım. 
İkincisi de işimde hiç kimseye ayrım-
cılık yapmadım. Bu tutum ve davra-
nışımdan dolayı da bir güven oluştu, 
kooperatif  ortaklarının hemen he-
men hepsi bana güvenir. Bugün bu 
2000 kişi birlikteliği koruyabiliyorsa 
bu güvenin eseridir. Üçüncüsü de çal-
madım, çalmıyorum ve kimseye de 
çaldırmıyorum.

 › Tire Süt Kooperatifi ne zaman 
ve nasıl kuruldu? Bugüne nasıl 
geldiniz?
1967 yılında İzmir’in Tire ilçe-

sinde kurulan Tire Süt Kooperatifi, 
Türkiye’nin yapısına uygun bir kır-
sal kalkınma modelidir. Türkiye’nin 
koşulları kooperatif  olmayı zorunlu 

kılmaktadır çünkü tarımın büyük bir 
çoğunluğu küçük aile işletmeleri ile 
sürdürülüyor. Şu an kooperatifimizin 
2000 üyesi var. Ortaklarımızın te-
mel ihtiyaçlarını karşılıyor, ürettiğini 
alıyor, finansman desteği sağlıyoruz. 
Akaryakıt, yem, gübre gibi ihtiyaçla-
rını karşılıyoruz. Örneğin mazotu 1 
ay sonra, sütleri ödemek şartıyla pi-
yasanın 50 kuruş altında veriyoruz. 
Onların ürün kalitesini değiştirdik, 
altyapısını oluşturduk, sütleri kontrol-
lü alıyoruz, yerinde kontrol ediyoruz, 
laboratuvarımızda tüm analizlerini 
yapıyoruz. Bu gelişmeyi sağlamak 
için kalite değerlerine göre fiyatlan-
dırma yaparak Avrupa standardının 
çok üstünde kaliteli süt üretimi sağ-
ladık, böylelikle pazar değeri arttı, 
pazar devamlılığı arttı. 2008’de süt 
tesisi ve et tesisi kurduk; ürünleri hij-
yen şartlarda mamule dönüştürmeye 
başladık ve raflara koyduk. Üretici ile 
tüketiciyi buluşturduk. Üreticiyi ko-
rumak için çıktığımız bu yolda artık 
tüketiciyi de korur hale geldik. On-

lara da güvenli gıda sunuyoruz. Satış 
mağazaları oluşturmaya başladık, Di-
rekt Üreticiden Tüketiciye sloganını 
yaşama geçirdik. Kooperatifimiz ile 
birçok teknolojik gelişmenin ilklerini 
gerçekleştirdik; güneş enerjisi ile sütü 
soğutuyoruz. Bu projenin öncülüğü-
nü biz yaptık. İzmir Büyükşehir Be-
lediyesi’nin uyguladığı Okul Sütü ve 
Süt Kuzusu Projesi bizim önümüzü 
açtı. 2008 yılından bu yana İzmir’in 
çocuklarına süt sağlıyoruz ve şu an 
135.000 eve kapı kapı süt dağıtıyo-
ruz. Keşke Türkiye’de bütün belediye 
başkanları bunu uygulasa. Hem ço-
cuklar dünyanın en iyi sıvısı olan sütü 
içerek fizik yapılarını geliştirir daha 
uzun boylu olurlar, hem de daha zeki 
olurlar. İzmir bir farkındalık yarattı, 
İzmir’de kooperatifleşme Türkiye’nin 
ortalamasının 3 katı. İzmir Büyükşe-
hir Belediyesi’nin omuz vermesiyle, 
kooperatiflerin iş birliği ile bir gelişme 
sağlandı.

 › Halka hem sağlıklı hem ucuz 
gıda sağlamak mümkün mü? 
Tabii ki mümkün. Türkiye tarımı-

nın en büyük sorunu plansız üretim. 
Üretimi planlayabilirsek zaten fiyat 
istikrarı da oluşur. Fiyat istikrarı olu-
şursa da hem üretici mağdur olmaz 
hem tüketici mağdur olmaz. Halka 
uygun fiyatlı güvenilir gıda sunmak-
ta tek çözüm kooperatifleşmedir. 
Neden? Kooperatifler sütü ahırında, 
yerinde tek tek kontrol ederek alıyor. 
Meyve dalından tek tek yerinde de-
netleyerek alınır ve hatta ineğin me-
mesinden değil, inekten başlıyor gıda 
güvenliği. Yani tarladan sofraya kadar 
olan o sürecin devamlı kontrol altında 
olması gerekir, bu kontrol ancak ko-
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operatiflerle yapılabilir. Daha uygun 
fiyatla ürün sağlamak için de direkt 
satış yerleri oluşturulmalı, yani beledi-
yeler tanzim satış yerleri oluşturarak, 
özel sektörün değil ama sadece üretici 
örgütlerinin ürünlerini rafa koyarak, 
üretici ile tüketiciyi orada buluştur-
malı. Burada da yerel yönetimlere 
önemli bir görev düşüyor.

 › Küçük üreticiler açısından ko-
operatifin anlamı nedir? Koo-
peratifçilik bir anlamda tarım-
daki emeği koruma yoludur 
diyebilir miyiz?
Evet, kooperatifleşmenin zaten 

ana ilkesidir korumak. Kooperatifçi-
lik insanların var olması ile başlamış, 
o zamanlar insanlar vahşi hayvanları 
mızrakları ile avlayarak karnını doyu-
ruyorlarmış ama vahşi hayvanların 
saldırısına uğrayıp parçalananlar da 
olunca demişler ki bundan sonra ava 
beraber gidelim, birbirimizi koruya-
lım. Değişen bir şey olmadı, bu bin-
lerce yıl önce böyleymiş ama şimdi 
2000’li yıllarda artık vahşi hayvanla-
rın yerine vahşi kapitalizm var. Artık 
küçüklere yaşama şansı bırakmıyor, 
o nedenle de üreticiler kendilerini 
tek başına koruyamazlar. Bugünkü 
bu kapitalist sistemde ancak birlikte 
hareket ederlerse kendilerini koruya-
bilirler, tek başına hareket ederlerse 
birer birer yok olacaklar.

 › Türkiye’de tarım kooperatifçi-
liğinin geleceğini nasıl görü-
yorsunuz? Üretici çiftçinin te-
mel sorunları nelerdir?
Şu an Türk tarımı tıkandı, çıkış 

yolu arıyor artık son zamanlarda. 
Tabii bu gelişme asıl karar alıcılarla 

olması gerekirdi ama tabanda üretici 
nezdinde müthiş bir uyanış başladı. 
Kooperatifimizi haftada 3-5 yerden 
kafilelerle görmeye geliyorlar. Tür-
kiye’nin dört bir yanından, beni ça-
ğırıyorlar davet ediyorlar anlatmam 
için. Yani ilginin gittikçe artması bir 
uyanışı işaret ediyor. Ama bu da artık 
bir çıkış yolu bulamamaktan dolayı, 
tek çıkış yolunun artık kooperatifleş-
me olduğunu Türkiye kısa zamanda 
kabul edecek; ben umutluyum.

 › Size benzer kooperatiflerin pi-
yasada tekellerle rekabet şansı 
nasıl?
Çok zayıf. Çünkü kayıt dışı ekono-

minin yaygın olduğu Türkiye’de hak-
sız rekabet altında olan kooperatifler 
kendini koruyamaz durumda. Ka-
yıtdışı işlem yapma şansları olmadığı 

için, faturasız satış yapma imkânları 
olmadığı için şu an rekabette zorla-
nıyorlar. Bir de kooperatiflerin gıda 
güvenliğini sağlamaya yönelik har-
camaları çok fazla. Örneğin biz her 
sütü tek tek kontrol ederek alıyoruz. 
Bir antibiyotik kiti 3 dolar, antibiyo-
tik kontrolü yapmadan süt almıyoruz. 
Bunda da ciddi bir maliyet biniyor, 
sütün litresinde en az 2-3 kuruş artı 
maliyet biniyor. Rekabette zorlandık-

SÖYLEŞİ
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ları için kooperatifler mutlaka destek-
lenmeli, güçlendirilmeli. Kooperatif-
ler ne kadar güçlü olursa o kadar hem 
tüketiciye yönelik hizmetlerini arttırır-
lar hem de üreticilerini toplu alımlar, 
toplu makine gibi hizmetlerle daha 
da güçlendirerek üretimini arttırırlar. 
Örneğin şu an Tire’de tek tek ortak-
larımızın çiftliklerindeki uygulamala-
rına bakarak, yerinde eğitimle, ziraat 
mühendislerimizin onları yönlendir-
mesiyle bugün, yıllık süt verimliliği 
Türkiye ortalaması 4 tonun altınday-
ken, şu an tek başına bizim ortakları-
mız yılda 7 ton süt alıyorlar.

 › Şimdi İzmir Büyükşehir Be-
lediyesi’yle Okul Sütü ve Süt 
Kuzusu projesinde bahsettik, 
birazcık daha ayrıntı verir mi-
siniz. Ayrıca geleceğe yönelik 
başka projeleriniz var mı?
Evet, İzmir şu an, Türkiye’ye yol 

gösteren, Türkiye’ye ışık tutan bir il 
konumunda. İlk tarım uygulamalarını 
İzmir Büyükşehir Belediyesi başlatmış-
tır. İlk Tarım Daire Başkanlığını İzmir 
Büyükşehir Belediyesi kurmuştur. İz-
mir’in Yerelden Kalkınma adı altında 
başlattığı bu kırsal kalkınma uygula-
maları şu an bir İzmir Modeline dön-
müştür. İzmir Modeli Türkiye’ye uyar-
lanmalıdır. İzmir Modeli nedir? İzmir 
Modeli sadece belediyenin ihtiyaçlarını 
kooperatiflerden karşılaması değildir. 
Yani sütünü kooperatiflerden, çiçeği 
kooperatiflerden, fidanı kooperatifler-
den alarak, belediye bu kooperatifleri 
güçlendirir ama aslında İzmir Modeli 
üreticinin asıl sorunu olan pazarlama 
sorununu aşacak alt yapıyı oluştur-
maktır, bağlantılar yapmaktır. Beledi-
yeler ticaret yapamaz ama belediye-

ler o üreticinin ürünlerinin işlenmesi, 
saklanmasıyla ilgili paketleme tesisleri, 
soğuk hava tesisleri kurmalıdır. Beledi-
ye bir üst yapılanmayla dış bağlantılar 
ve iç pazar bağlantıları yaparak onları 
direkt bu pazarla buluşturarak, bele-
diye başkanları üreticileri sözleşmeli 
üretimle güvence altına almakla önce-
likli görev saymalıdır. Çünkü kırsalın 
sorunlarını çözmeden kentlerin sorun-
larını çözemeyiz. Önce kırsalın sorun-
larını çözmeliyiz ki kentler daha yaşa-
nılır olsun. Belediye başkanlarının asli 
görevi o kentin kalkınması ve gelişmesi 
olmalıdır. O kalkınmayı da sağlayacak 
en önemli sektör bugün için tarımdır. 
Eğer her belediye başkanı tarıma daha 
çok önem verirse üreticinin asıl soru-
nu olan pazarlama konusunda onun 
önünü açacak alt yapısından tutun 
organizasyonuna kadar ilgilenirse işte 
o zaman bütün iller yani tüm Türkiye 
yaşanılır hale gelir ve göç durur.

 › Gençlerin süt ve süt ürünleri 
ile arası nasıl;  yeterince tüketi-
yorlar mı ya da tüketimi arttır-
mak için neler yapılabilir?
Maalesef  bugün dünyadaki tüke-

tim oranlara baktığımız zaman Tür-
kiye’de tüketimin çok düşük olduğu 
ortaya çıkıyor. Örneğin Amerika’da 
kişi başına yıllık süt içimi 160 litre, 
Avrupa’da 110 litre iken Türkiye’de 
30 litre. Bu bir kültür. İşte bunun için 
İzmir Büyükşehir Belediyesinin uygu-
ladığı Okul Sütü, Süt Kuzusu Projele-
ri önemli. Eğer çocukluktan alışkanlık 

kazandırılırsa tüketilmeye devam edi-
yor. Yani bu proje aslında o çocukla-
rın geleceğine yönelik.

 › Son olarak sizin, gençemek 
Dergisi okurları için söylemek 
istediğiniz bir şey var mı?
Şu an tek umudumuz gençler, yani 

gençler ilgili olsunlar. Tabii ki gençler 
sporla, müzikle, sosyal aktivitelerle il-
gilenecekler, ama biraz da Türkiye’yi 
konuşsunlar; çünkü Türkiye elindeki 
bu değerleri kullanırsa, gelişme sağla-
nırsa en büyük kaygıları olan iş bulma 
sorunu ortadan kalkmış olur. Bakın 
Tire Süt Kooperatifi olarak biz bü-
yüdük, ben görevi geldiğimde 11 kişi 
çalışıyordu şu an 400 kişi çalışıyor. 
Demek ki 390 tane gence iş sağlandı 
burada, istihdam yaratıldı.

CV’lere bakıyorum, artık işletme 
ve iktisat gibi bölümlerde Türkiye’de 
fazlalık oluştu. Bence geleceğin mesle-
ği tarım, çiftçilik. Maalesef  şu anki ku-
şakta çiftçilik yapmak isteyen sayısı yok 
denecek kadar az. Yani ben gençlere 
çiftçilik yapmalarını öneriyorum çün-
kü en kârlı, en kazançlı, en geçerli mes-
lek yakında çiftçilik olacak. Yani gıda 
üretimi, kendilerini buna hazırlasınlar.

SÖYLEŞİ

‘‘Tire Süt Kooperatifi 
üreticiyi yaşatma 
modelidir.’’ 
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Alex Hern*
Teknoloji bizi gözetliyor ve makineler 
insan sesleri çıkarıyor. Ama tüm bu 
olanlar esrarengiz bir cyberpunk1 dis-
topyası değil.

Teknoloji o kadar hızlı değişiyor ki 
hayatlarımız on yıl öncesinden bile 
tamamen farklı, ancak bu değişiklik-
leri bazen fark etmememizi sağlaya-
cak kadar da yavaş. 

1 Cyberpunk: Bilim kurgunun bir alt türü. 
Teknoloji gittikçe ilerlerken yaşam 
koşullarının kötüleşmesine vurgu yaptığı 
için “yüksek teknoloji – düşük yaşam” 
şeklinde özetlenir. (çn)

Başka bir deyişle gelecekte yaşıyo-
ruz ve bazen bunun ne kadar tuhaf 
ve belki de rahatsız edici bir gelecek 
olduğunun farkına varmak biraz za-
man alıyor. Bu yüzden sizin için ba-
sitçe anlatmayı deneyeceğim.

Düşünce okuyan milyarderler
İhtilaflı milyarderlerin sadece biri de-
ğil ikisi de düşünce okumaya yönelik 
projeler başlatmıştı.

PayPal’ın Güney Afrikalı kurucu or-
tağı Elon Musk, akıl okuma implant-
ları geliştirme planındaki son adımı 

SANAL ÂLEMDEN

Dünyamızı yeniden şekillendiren 
robotlar ve düşünce okuyan 
uygulamalar hakkında 
endişelenmeli miyiz? 

ÇEVİRİ:  
Adem YEŞİLYURT

*  Guardian gazetesinin Teknoloji 
Editörü Alex Hern tarafından yazılan 
bu yazı 1 Ağustos 2019 tarihinde 
yayımlanmıştır. Orjinal metin için; 
https://www.theguardian.com/
commentisfree/2019/aug/01/future-
imperfect-robots-mind-reading-apps

“Bir zamanlar makul düzeyde bir anonimlik yaşamıştık. Artık bu sona eriyor: kame-
ralar yüksek çözünürlüklü ve yüz tanıma teknikleri bizi karşılaştırma kolaylığı olan 
diğer veri tabanlarına bağlayabilir.” Fotoğraf:	Axel	Bueckert/Alamy	Stock	Photo
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iki hafta önce açıkladı. Musk, yapay 
zekâ dünyayı ele geçirdiği zaman bu 
teknolojinin önemli olacağını belirt-
ti. Gazetecilere, “İyi huylu bir yapay 
zekânın altında bile geride kalacağız” 
dedi. “Yüksek bant genişliğine sahip 
bir beyin-makine arayüzüyle birlikte, 
bizim de sürece katılma seçeneğimiz 
olacak.”

Bu arada, Facebook’un Amerikalı ku-
rucusu ve evini kullanmak için bir ya-
pay zekâ geliştiren Mark Zuckerberg, 
şirketinin bir düşünce okuma cihazı 
geliştirme konusundaki başarısını or-
taya koydu. Bu teknolojinin Facebook 
versiyonu şu anda kullanıcının bey-
nine yerleştirilecek invaziv sondalar 
gerektiriyor ve dokuz soru setine 24 
potansiyel yanıt listesinden cevapları 
kaydetmeyi başarıyor. Zuckerberg, 
Şubat ayında teknolojinin mahremi-
yetle ilgili sonuçları hakkındaki so-
rulara verdiği yanıtta, “Muhtemelen 
bu, birinin kullanmayı seçeceği bir 
şey olurdu” dedi.

Belirsizliğin sonu
CSI gibi televizyon dizilerinde ge-
nellikle bir klişeye başvurulur ve bir 
teknisyenin fotoğrafı “geliştirmesi” 
söylenir, bu da sihirli bir şekilde netle-
şen pikselleşmiş bir görüntüyle sonuç-
lanır. Bu bir şaka konusu olmuştur, 
çünkü görüntüleri bu şekilde geliş-
tirmek mümkün değildir: en yüksek 
çözünürlük bellidir, sondur.

Ancak bu artık doğru değil. Görün-
tüleri oluşturmak ve işlemek için kul-
lanılan makine öğrenme teknikleri 
bulanık bir resmi alıp netleştirebilir. 
Gece çekilen bir fotoğrafı alıp sensör 
tarafından basit bir şekilde yakalan-
mayan ayrıntıları ekleyebilir. Sadece 
88 piksellik görüntülerden yüzleri ta-
nıyabilir.

Bir zamanlar, toplum içindeki hayat-
larımıza devam ederken makul dü-
zeyde bir anonimlik yaşamıştık. Artık 
bu giderek sona eriyor: hem devlet 
hem özel sektör hem de kişisel ola-
rak kontrol edilen kameralar yüksek 
çözünürlüklü; yapay zekâ bunu daha 
da artırabilir ve yüz tanıma teknikleri 
bizi karşılaştırma kolaylığı olan diğer 
veri tabanlarına bağlayabilir. Batıda 
sadece eğitici bir hikâye olan Çin’in 
Xinjiang eyaletinde gerçekliktir ve 
Hong Kong’taki protestocuların yü-
rüyüşe lazer ışıklarıyla çıkmalarının 
sebebi budur; polis kameralarının 
lenslerinde parlaması için.

Gönüllü gözetim, sesli 
versiyon
Mutfaklarımızda, arabalarımızda, 
ceplerimizde ve bileklerimizde Alexa, 
Siri ve Google Asistan gibi markalar 
altında her zaman açık mikrofonları-
mız bulunmaktadır. Bilgiyi yalnızca 
onlara aktif bir şekilde komut verdiği-
mizde iletmeleri gerekirken ortam ses-

Mutfaklarımızda, arabalarımızda, 

ceplerimizde ve bileklerimizde  

Alexa, Siri ve Google Asistan gibi 

markalar altında her zaman  

açık mikrofonlarımız 

bulunmaktadır.
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lerini veya arka plandaki konuşmaları 
sürekli bu komutlarmış gibi algılar ve 
her halükârda kayıtları yüklerler.

Bu kayıtların bir kısmı kalite kontrol 
amacıyla insanlar tarafından dinlen-
mektedir. Kayıtları toplayan hiçbir 
şirket bu gerçeği açıkça söylemedi, 
bunun yerine whistleblower’ların2 öne 
çıkması ve evet, insanların Alexa, 
Google Home ve Siri komutlarını 
dinlediğini açığa çıkarmaları gerekti. 
Apple, bu durumun kayıtların %1’in-
den daha azının başına geldiğini 
söylüyor, ancak bu şirketlerin hiçbiri 
kullanıcılarının yaşamlarının hangi 
yönlerini yabancıların duyduğunu 
öğrenmesine izin vermedi.

Bir Apple alt işvereni geçen hafta 
bana, “Doktorlar ve hastalar arasın-
daki özel tartışmalar, iş anlaşmaları, 
görünüşte suç gibi duran alışverişler, 
cinsel temaslar ve benzeri içerikte ka-
yıtların sayısız örneği vardı” dedi.

2 Whistleblower: Bir kişi veya kurumun 
yasal ve/veya etik olmayan çalışmalarını 
ortaya çıkaran kişi, muhbir. (çn)

Gönüllü gözetim, konum 
versiyonu
Bugün satılan tüm telefonların 
%88’inde çalışan işletim sistemi, yani 
Google’ın Android’i, çoğu kullanıcı-
nın bir harita uygulamasını ilk açışın-
da yaptığı “konum geçmişi” ayarını 
etkinleştirdiği takdirde konumunuzu 
sürekli olarak şirkete iletmektedir.

Google ayrıca, telefonların kalan 
%12’sinde çalışan işletim sistemi için 
birinci ve ikinci en popüler navigas-
yon uygulamalarını üretmekte ve 
bunları da kullanıyorsanız konumu-
nuzu sürekli olarak sunucularına ilet-
mektedir.

Google bu gerçek hakkında oldukça 
açıktır. Kullanıcılar, yarı gönüllü ola-
rak teslim ettikleri çok sayıda konum 
verisini, bir web sitesini ziyaret ederek 
görebilirler.3 Bu web sitesi kullanı-
cılara on yıllık konum geçmişlerini 
gösterecektir ve kullanıcılar, tabi eğer 
farkındalarsa, tarihsel olarak eşi ben-

3 http://google.com/maps/timeline 

“Alexa gibi her zaman açık mikrofonlar, konuşmaları sürekli komut şeklinde algılar ve her halükârda kayıtları yükler.”
Fotoğraf:	Juan	Diego	Oliva	Plaza/Alamy	Stock	Photo



41Eylül 2019

SANAL ÂLEMDEN

zeri görülmemiş bu gözetim düzeyini  
devre dışı bırakabilirler.

Ancak birçoğu bunu yapmaz, çünkü 
bulunduğunuz yerin sorumsuz bir 
özel şirket tarafından sürekli izlenme-
si “size kişiselleştirilmiş haritalar, zi-
yaret ettiğiniz yerlere dayalı öneriler 
ve daha fazlasını sunmak” için kulla-
nılmaktadır.

İnsan gibi davranan robotlar 
ve tam tersi
Geçtiğimiz yıl, Google, Duplex adın-
da bir hizmet başlattı. Kullanıcının 
isteği üzerine şirket bir restoran veya 
kuaförü arayacak ve makine tarafın-
dan üretilen bir ses kullanarak sözlü 
olarak randevu alacaktır. Bu sırada 
takip eden soruları yanıtlar ve hatta 
“um” ve “ah” gibi insani ifadeler ek-
ler, ardından oluşturulan rezervasyo-
nu bir Google Takvim’e ekler.

Şirket, aramanın Google’dan geldiğini 
göstermektedir, ancak telefonun diğer 
ucunda bir robot olduğunu açıkça be-
lirtmez. Ses arayüzünün kalitesi göz 
önüne alındığında, çoğu kişi durumun 
böyle olduğunu fark etmeyecek gibi. 

Spektrumun diğer ucunda ise X.ai, 
Expensify ve Edison gibi sadece tek-
rar kâr etmek için kullanıcılarına ya-
pay zekâ ürünleri satmış ama asıl işi 
yapmak için birçok insan emeği kul-
lanan şirketler bulunmaktadır.

Bu belirsizlik, insanların hem maki-
nelere hem de insanlara karşı kibar 
davrandıkları bir duruma yol açabi-
lir. Ancak bu umut yanlış görünüyor. 
Çok daha olası olansa yakın bir ge-
lecekte, düşük ücretli hizmet sektörü 
işlerinin, çalışanların insan olup ol-
madıkları hizmet ettikleri kişilerden 
tamamen gizlendiği için daha keyifsiz 
bir hale gelecek olmalarıdır.

Elbette esrarengiz cyberpunk geleceği-
mizle ilgili her şey rahatsız edici değil. 
Elimizde hayvanlara zulmedilmeden 
üretilmiş düşük karbonlu vejetaryen 
etler, 3D baskılı biyonik uzuvlar ve 
yüzlerce dil arasında neredeyse anın-
da yapılan bilgisayarlı çeviri var.

Ama bazen, olan bitenin farkına var-
mak için sadece durup düşünmeye 
değer. Dünya artık farklı. Ama daha 
iyi mi?

“Google’ın Android sistemi, konum geçmişini etkinleştirdiğiniz takdirde konumunuzu 
sürekli olarak şirkete iletmektedir.” Fotoğraf:	NurPhoto/NurPhoto	via	Getty	Images
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Yapay Zekâ Yakın Gelecekte 
Sosyal Ve Ekonomik 
Sorunlara Neden Olacak

Panelin açılış konuşmasını Türki-
ye Barolar Birliği Emek Komisyonu 
Başkanı Av. Ali Çetin Aygün yaptı. 
Aygün; “Yapay zekânın emekçiyi, 
emeği ve emek hukuku konularını 
nasıl etkilediğini konuşacağız.” dedi. 
Türkiye Barolar Birliği Yönetim Ku-
rulu Üyesi Av. Filiz Saraç da yaptığı 
konuşmada şunları söyledi: “Yapay 
zekânın hayatımızın her alanında et-
kilerini gösteren bir olgu olarak karşı-
mıza çıkması bizim bu konuyu daha 
çok ele almamızda ana nedendir. 
Apple’ın sesli asistanı Siri yazılımı, 
Microsoft’un sesli asistanı Cortana 
birer yapay zekâ örneğidir. IBM’in 
Deep Blue bilgisayarı 1997 yılında 
Dünya Satranç Şampiyonu Kaspa-
rov’u yenmişti. Sürücüsüz araçlar 
şimdiden yollarda yerini aldı. Gö-
rüldüğü üzere yapay zekânın önemi, 
yaşamın bütün alanlarını temelden 
değiştirme potansiyeline sahiptir. Bi-
rinci ve ikinci sanayi devrimlerinde 
de birçok meslek ortadan kalkarken, 
yeni meslekler ortaya çıkmıştı. Gü-
nümüzde ve yakın gelecekte yapay 

zekânın kaçınılmaz ve hızlı değişim-
lere neden olacak sosyal ve ekonomik 
sorunlar yaratacağını düşünüyoruz. 
Bu sorunların en aza indirilmesi için 
şimdiden önlemlerin alınmasına baş-
lanması gerektiğini düşünüyoruz. Bu 
sempozyum ile yapay zekâdan etki-
lenmesi beklenen emek ve emek hu-
kukunun tartışılması, konuşulması ve 
böylelikle emek cephesinde yaşanan 
sorunların en aza indirilmesi amaç-
lanmaktadır.” 

Teknolojiler İnsan Emeğini 
Sistem Dışına İtiyor
Açılış konuşmalarının ardından 

panel oturumlarına geçildi. Türkiye 
Barolar Birliği Emek Komisyonu Ge-
nel Sekreteri Av. Tülay Javanshır’ın 
oturum başkanı olduğu birinci otu-
rumda, “Yapay Zekâ ve Teknolojik 
Gelişimin Çalışanlara Etkileri” konu-
şuldu. “Yapay Zekâlı Robotik Tekno-
lojilerin Emeği Dönüştürücü Gücü” 
isimli sunumu yapan Türkiye Barolar 
Birliği Avukat Hakları Merkezi Üyesi 
Av. Burhan Uyan, teknolojilerin in-

PANEL

Son dönem çalışma yaşamının da önemli tartışma konularından biri olan yapay zeka, Türkiye Barolar Birliği Emek 

Komisyonu tarafından ‘Yapay Zekâ, Emek ve Emeğin Hukuku’ adıyla düzenlenen bir panele konu oldu. gençemek 

olarak takip ettiğimiz paneli düzenleyen Emek Komisyonu Genel Sekreteri Av. Tülay Javanshır, aynı zamanda 

sendikamızın Toplu İş Sözleşmesi Bürosu uzmanıdır.  Aşağıda panel izlenimlerinin yanısıra komisyon hakkında bir 

bilgilendirmeye de yer veriyoruz.
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PANEL

san emeğini sistem dışına itmeye 
başladığını ifade etti. Av. Uyan, 
sözlerini şöyle sürdürdü: “Uzman-
lar 15 yıl içinde pek çok meslek-
te insanlar yerine yapay zekânın 
kontrolü olacağını belirtiyor. 2019 
sonunda 2 milyon 600 bin sanayi 
robotu olacağı öngörülüyor. Alın 
teri kavramının yapay zekâ ile 
nasıl değişeceği konusu en önem-
li sorunlardan biri olarak öne çı-
kıyor. 3D baskı üretim sistemleri, 
nano teknolojik makineler, sente-
tik biyoloji, grafen teknolojisi, biyo 
baskı, doku ve organ üretimi gibi 
alanlar geleceğin mesleği olacak. 
1956’dan beri bu teknoloji üzerin-
de çalışılıyor ve artık yapay zekâ 
insanın düşünce biçimini kullana-
bilecek. İnsansı robotlar ve insansı 
bebekler artık hayatımıza hiper re-
alistik teknoloji olarak girdi. Yapay 
zekâ artık insan olanla olmayanı 
ayırt edemeyeceğimiz bir boyuta 
geldi. Alzheimer hastalığını yüzde 
90 oranında ortadan kaldırmaya 
yarayan bir beyin implantı gelişti-
rildi. Veri görselleştirmede yapay 
zekâ çalışmaları bir ülkedeki ku-
rumları çok daha etkin çalıştıra-
biliyor. Yapay zekâ artık biyolojik 
evrimi bile geçmiş durumda. Çin, 
vatandaş kredi notu çalışmalarıyla 
yapay zekâyı 2020’de aktif  hale 
getirecek. Örneğin; faturaların za-
manında ödenmeyen suç işleyen 
ve köpeğine iyi bakmayan insanlar 
devlet tarafından cezalandırıla-
cak. Vatandaşlık kredi notu düşük 
olanlar uçakla seyahat yapamaya-
cak ya da köpeği elinden alınacak. 
Çin’de yapay zekâdan kaçabilecek 
kimse yok. 1 buçuk milyar insanın 
tüm vatandaşlık verileri kontrol al-
tında. 

Ülke Olarak Yapay Zekâ 
Üst Kuruluna İhtiyacımız 
Var
Yapay zekâ ile gündemimize 

gelen teknolojiler avukatlık mes-
leğini de derinden etkileyecek. 
IBM Ross 1 milyardan fazla dava 
dosyasını 1 saniye gibi olağanüs-
tü bir sürede anlamlandırabiliyor. 
Avrupa komisyonu 2018 Aralık 
ayında yapay zekânın yargı sis-
temlerinde kullanılması yönünde 
bir girişim başlattı. Bu pilot proje 
için 100 milyon Euro bütçe ay-
rıldı ve avukatların artık bundan 
etkilenmemesi mümkün değil. Bu 
nedenle ülke olarak yapay zekâ üst 
kuruluna ihtiyacımız var. Alın teri-
nin ve insan emeğinin korunması 
için yapısal düzenlemeleri hayata 
geçirmemiz gerekiyor.” 

İlk sunumun ardından “Yapay 
Zekâ ve Emek” konulu sunumuyla 
Ankara Barosu’nda Av. Çağatay 
Cengiz ve “Daha Parlak Bir Ge-
lecek için Çalışmak: İnsan Odaklı 
Yaklaşım” başlıklı sunumuyla ILO 
Türkiye Ofisi Burcu Şenel ko-
nuşmalar gerçekleştirdi. Türkiye 
Barolar Birliği Emek Komisyonu 
Yürütme Kurulu Üyesi Av. Ha-
san Erdem’in oturum başkanlığı 
yaptığı panelin ikinci oturumun-
da İstanbul Barosu’ndan Av. Dr. 
Başak Ozan Özparlak “İşyerinde 
İnsan Robot Etkileşimi” konulu 
sunum yaptı. Ardından Çukurova 
Üniversitesi Eğitim Fakültesi’nden 
Doç. Dr. Mehmet Bilgin tarafın-
dan “Benlik, Geleceğin İnsanı ve 
Emek” adlı sunum yapıldı. Pane-
lin ardından soru cevap kısmına 
geçildi ve tüm katılımcılara katılım 
belgesi takdim edildi. 

TBB Emek Komisyonu  
Neler Yapıyor?
Türkiye Barolar Birliği Emek Komisyonu 
2013 yılında, insanlığın yarattığı olay, olgu 
ve değerler toplamını ifade eden ‘kültür’ün 
yaratıcısının ‘emek’ten ibaret olduğu 
bilinciyle; emeğin önemini vurgulama, bu 
yönde kamuoyunda var olması gereken 
doğru bilinci oluşturma ve emeğin hak 
ettiği konuma kavuşmasını sağlama adına, 
hukuki alt yapının geliştirilmesi için teorik 
ve uygulamaya yönelik araştırma ve 
çalışmalar yapmak üzere kurulmuştur.
Türkiye Barolar Birliği Emek Komisyonu 
kurulduğu andan itibaren bu amaç 
doğrultusunda çalışmalarını sürdürmüş 
olup kölelik anlayışını çağrıştırıcı ve 
insanlık onurunu incitici şekilde, emeği 
doğrudan meta haline getiren taşeronluk 
uygulamasını kaldırmaya yönelik olarak, 
toplumsal ve hukuksal düzlemde bir 
çok kurultay, sempozyum,  panel ve 
danışma kurulu toplantıları düzenlemiştir. 
Komisyon, yürürlükte bulunan mevzuat 
hükümlerinden; hukukun temel ilkelerine, 
Anayasal hükümlere, insan hak ve 
özgürlüklerine aykırılığı tespit edilenler 
hakkında; kamuoyunu aydınlatıcı ve 
yetkilileri uyarıcı nitelikte bilimsel raporlar 
hazırlamış, emekçilerin hakları konusunda 
ve belirli olay ve olgular ekseninde etkinlikler 
gerçekleştirmek üzere, emek örgütlerinin 
temsilcileri ile platformlar oluşturmuş, 
uluslararası emek örgütleri ve özellikle 
emekçilerin hukuku ile ilgili faaliyetler 
yürüten kuruluşların temsilcilerine 
düzenlenen sempozyumlarda konuşmacı 
olarak yer vermiş, emek örgütlenmelerinin 
etkinliğini ve yaygınlığını teşvike yönelik 
hukuksal altyapı çalışmaları yapmıştır. 
Komisyon düzenlediği “Emeğin Hukuku 
Kurultayı 1” , “Emeğin Hukuku Kurultayı 2” 
ve “Emeğin Hukuku Kurultayı 3”  kurultayları 
ile üç büyük işçi konfederasyonu TÜRK-İŞ, 
HAK-İŞ ve DİSK’i bir araya getirmiş olup 
emekçilerin sorunlarının yan yana dile 
getirilmesini sağlamış ve birlikte çözüm 
yolları aramıştır. Bunun dışında “Başkanlık 
Sistemlerinde Emekçinin Hukuku”, 
“Olağanüstü Dönemlerde Emeğin Hukuku 
Sempozyumu”, “Şeker Fabrikalarının 
Kapanması ile Doğacak Emek Sorunları”, 
“İnşaat Sektöründe Son Dönem İşçi 
Hareketleri Nedenleri ve Hak İhlalleri”, 
“Ekonomik Kriz Dönemlerinde Emekçinin 
Hukuku” gibi konu başlıklı güncel konularda 
toplantılar düzenlemiştir. Komisyon çeşitli 
illerde de baroların ev sahipliğinde iş 
kazaları ve meslek hastalıkları ve mülteci iş 
gücü ve bölgeye yansımaları konularında 
sempozyum gerçekleştirmiştir.
Av. Tülay Javanshır 
(TBB Emek Komisyonu Genel Sekreteri)
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Söyleşi:
Hakan KOÇAK

Bir Tentenin Altında Bekleyen 
Kararlı ve Onurlu Üç Adam

Saica Pack Direniş 
Ziyaretinden…

Aytaç Kaya:
Fabrikaya girdikten sonra birçok 

sorun olduğunu gördüm. Gidiyorsu-
nuz lavaboda sabununuz yok, elinizi 
silecek peçeteniz yok, lavabodan çık-
tığınız ıslak ellerle yemekhaneye gidip 
ekmek sepetine elinizi uzatacaksınız. 
Bu hoş olmayan durum. Bu arada iş 
sağlığı ve güvenliği… Güvenliği geçi-

yorum, iş sağlığı kesinlikle yoktu, ke-
sinlikle güvenliğimiz yoktu.  Mesela, 
iş ayakkabılarımızı talep ediyorduk, 
ya “önümüzdeki ay gelir, 3 ay geçsin 
sonra gelir ya da bir dahaki sene bu 
sene geçti idare edin” vs. diyorlardı. 
Normal günlük kıyafetlerimizle çalış-
tığımızı biliyorum. Bu arada her gün 
yarım saat fazla çalışıyorduk, bakın 

Adapazarı kent merkezine 20 km. uzakta, Sakarya 3. Organize Sanayi Bölgesi’nde, servislerle önlerinden geçen 

işçilerin şaşkınlıkla izlediği kararlı üç adam bir tentenin altında sendika önlükleriyle bekliyorlar. Şaşkınlıkla izleniyorlar 

çünkü bu OSB ilk kez sendikal bir direnişe tanıklık ediyor. Dergimiz yayına hazırlandığı sırada 90 günü devirmiş 

olan bu direniş Saica Pack ambalaj fabrikası önünde, Selüloz-İş Sendikası’nda örgütlenme mücadelesi verirken 

işten çıkartılanlarca sürdürülüyor. 7 Ağustos günü, bu uzak direniş, İstanbul’da bir grup genç emekçinin Özsüt 

mağazalarında sürdürdüğü bir başka direnişle buluştu. Özsüt emekçilerinin ziyareti sırasında gencemek olarak biz 

de oradaydık. Heyecanlı buluşmayı izledik ve Saica Park direnişçileriyle sohbet ettik…

Aytaç Kaya (Saica Pack İşçisi): 41 yaşında. 21 yıl 
çeşitli işyerlerinde çalıştıktan sonra 2017 yılında 
Norm Ambalaj fabrikasında çalışmaya başladı. 
Kısa süre sonra fabrika Saica Pack tarafından 
satın alındı. Burada sendikalaşma çalışmalarına 
öncülük edenlerden biri olan Kaya 29 Mayıs’ta 
işten çıkartıldı. O günden  ibaren direnişe geçti. 

Aykut Günel (Selüloz-İş Sendikası Uzmanı): 
2016’nın Şubat ayından beri Selüloz-İş 
sendikasında uzman olarak çalışıyor.  
Sendikanın yayın, toplu sözleşme ve  
örgütlenme çalışmalarında etkin bir  
biçimde rol alıyor. 
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[yasal] fazla mesai değil fazla çalıştı-
rılıyorduk, yarım saat.

Diyelim ki 45 saat haftada çalışma 
saatim ise, on saat de fazla ise eder 
55 saat. Ama biz 55 saat değil de 65-
70-75 saat çalışıyorduk haftada Kaba 
davranışlara, konuşmalara maruz 
kalıyorduk. Saica diye bir şirketin ala-
cağını da duyduk burayı, Nisan 1’den 
önce bütün arkadaşlarımızı toplaya-
rak bir konuşma yaptı müdür. “Ben 
buradayken kesinlikle bu fabrikaya 
sendika giremez, icabında fabrikadan 
da çıkarız, birbirimizle yumruklu kav-
ga ederiz ama bu iş olmaz kesinlikle” 
dedi. “Kıdem tazminatlarınız veri-
lecek, bundan sonra herkes ayağını 
denk alsın” dedi.  

Sonuçta satış oldu, yeni işveren 
geldi. Saica’nın Eskişehir’deki fabri-
kasında sendika olduğunu duyduk. 
Dedik ki o sendikayı biz buraya da 
getirtelim, yasal hakmış. Bu arada 
yeni baktık yabancı genel müdür bi-
zimle toplantı yapıyor gayet şeffaf  ko-
nuşuyor, diyor ki: “bizim Türkiye’de 
bir bağımız yok, biz bayağı güçlü bir 
firmayız, maaşlarınızı gününde ve-
receğiz, bundan sonra elden maaş 
yok.” Sorunlardan biri de bu: maaş-
larımızın bir bölümü bankaya yatıyor, 
diğerlerini elden alıyoruz. Fazla çalış-
ma, mesai ücretlerini elden alıyoruz, 
bordrolarımıza yansımıyor, zaten 
böyle olduğu için bordro da almadık 
biz.

İşte sendikalaşmaya başladık o gün 
itibariyle ve bir günde 86 mavi yaka-
lının çalıştığı yerde 79 kişiyle ki 50+1 
gerekiyordu sendikanın yetkiyi alması 
için. Biz 79 kişiyle Çalışma Bakanlığı-
na sendika olarak başvurduk. Bir haf-
ta sonra Çalışma Bakanlığı’ndan ge-

len yetki bildiriminden sonra fabrika 
müdürü bazı arkadaşlarımızı fabrika 
makam odasına, bazı arkadaşlarımı-
zı da, mesela beni, fabrikanın içinde 
bir baskı makinesi var onun önüne 
alarak, sevkiyat deposunu dolaştıktan 
sonra güvenliğe kadar geldik. Burada 
dedi ki: “kesinlikle bu işten vazgeçin, 
kimsenin canı yanmasın, icabında 
200-300 ben vereyim ama siz bu işten 
vazgeçin.” Dedim ki madem böyle 
siz daha önce neden 200-300 ver-
mediniz? Ondan sonra dedi ki: “Bu 
sendika değil, Selüloz-İş sendikasını 
getirtmeyin buraya, onlar işte kavga-
cı, farklı bir sendika getirin”. Düşün-
düm ki bana şuan karşı olan biri bunu 
söylüyorsa bunu benim iyiliğim için 
söylemez dedim. 

29 Mayıs, bunu unutmam çünkü 
doğum günüm. Ramazan ayının bi-
timine 3 gün kala bizi işten çıkardılar. 
Hiçbir insani düşünceye, akla sığma-
yan bir kâğıt imzalamamı istediler: 
“ailevi ve özel nedenlerden ötürü, 
paraya ihtiyacım olduğu için, iş yeri 

sahibinin değişmesi nedeniyle, kendi 
rızamla kıdem tazminatımı alarak iş-
ten ayrılmak istiyorum” yazıyor. Bize 
bu kâğıdı alıp notere imzalatın diyor, 
“ondan sonra noter kâğıdınızı getirin 
ben sizin paranızı yatıracağım”. Taz-
minatı kabul edip gideceğimizi sandı-
lar ama kabul etmedim. 

İşverenin sendika hakkımızı tanı-
ması ve işten çıkarttığı öncü 6 kişiyi 
işe geri alması için işyeri önünde di-
renmeye başladık. Günlerdir burada 
sendikamızın ve desteğe gelenlerin 
dayanışmasıyla direnişi sürdürüyo-
ruz. Devam etmeye de kararlıyız. 
Zafer inananların! Kesinlikle parmak 
kardeşliği değil yumruk kardeşliği.
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ğını, ekonomik sıkıntılar yaşasa bile 
çıkarılan arkadaşların hangi kritere 
göre çıkarıldığını, bu 6 arkadaşın neye 
göre seçildiğini, bu arkadaşın 4-5’inin 
burada sendikada örgütlemede yer 
alıp ondan sonra çıkarılmasının bir 
tesadüf  mü olduğunu sorguluyoruz.  
Şu anda işverenle her düzeyde temas-
lar devam ediyor. 

Bizim bulunduğumuz Sakarya 3. 
Organize Sanayi Bölgesi hiç sendika-
lının olmadığı, sendikal örgütlemenin 
olmadığı bir bölge. Tam karşımızda 
bulunan işyeri Seher Tekstil, tekstil 
iş kolunda olan bir işyeri, zamanın-
da bir sendikal örgütlenme deneyimi 
geçirmişler ama 140 civarında işçi bir 
anda işten çıkartılmış ve o süreç öyle 
bitmiş. Burası o anlamda aslında hay-
li kısır. Bugün buradaki bu sendikalaş-
ma deneyimi ve bu direniş aslında di-
ğer iş yerlerine örnek olma anlamında 
da önemli.  

Aykut Günel:
İspanyol sermayeli bir şirket olan 

Saica Pack daha önce de Eskişehir’de 
OMK adlı bir yerli şirketi alıp Türki-
ye’de üretime başlamıştı. Oranın ör-
gütlemesi de buraya benzer şekilde, 
Saica aldıktan sonra örgütlenmesi 
oluyor, orada da aynı şekilde işçiler 
atıldı. Hatta bugün orada sendika 
baş temsilcisi olan arkadaş, Eskişehir 
Saica’daki örgütlenme sürecinde iş-
ten atılıp işe aide davasını kazanıp işe 
dönen arkadaşlardan biri. Selüloz-İş 
olarak 6 yıldır örgütlüyüz orada, top-
lu sözleşmesi devam eden bir iş yeri 
orası da. Burayı Saica Pack Nisan 
2019’da aldı. Orası “Saica Pack Am-
balaj” ünvanlı bir şirket. Burasının 
tüzel kişiliği de “Saica Pack Sakarya 
Ambalaj” olarak geçiyor. Tüzel kişi-
likleri farklı olduğu için işletme sta-
tüsünde değerlendirilmiyor.* Burada 
çok kısa sürede örgütlendik ve 24 
Nisan’da Bakanlığa çoğunluk tespiti 
için başvuruda bulunduk. Mayıs ayı-
nın ortalarında, 15-20 Mayıs civarın-
da yetki tespiti geldi. 6 işgünü süreyi 
bekledik, işveren bu 6 günlük iş süresi 
içinde itiraz hakkını tahmin edilece-
ği üzere kullandı. İtirazdan yaklaşık 
2 hafta sonra sonrasında işten çıkar-
malar başlandı. Bize itiraz sürecinden 
önce de bu örgütlenme sürecinden 
sonra, başvurudan sonra zaten işçi 
çıkarılacağına dair bilgiler geliyordu. 
Norm Ambalaj dönemindeki fabrika 
müdürü zaten ciddi baskılar yaptı. 
Başka bir sendikaya yöneltme, arka-
daşlara ekstra zam teklifinde bulun-
ma, işleriyle tehdit etme vs. Onun 
bu kadar zorlamasının sebeplerinden 
biri de arkadaşın anlattığı gibi “ben 

GENÇEMEK ORADAYDI 

burada olduğum sürece sendika bura-
ya giremez” gibi bir sözü var ve bunu 
yutmamak için tabiri caizse, elinden 
gelen bütün antidemokratik uygula-
maları kullandı. Sonuçta önce kendisi 
işten çıkartıldı. 

İşverenle iletişime geçtik. Hatta 
üyesi olduğumuz küresel sendika üze-
rinden İspanya’daki Saica işyerinde 
örgütlü İspanyol sendikasıyla da ileti-
şime geçtik, oraya mailler attık, yazış-
malar yaptık IndustriAll aracılığıyla. 
İşverenin söylediği şey şuydu: “Eskişe-
hir’deki fabrikada ve diğer Avrupa’da-
ki bütün fabrikalardan anlaşılacağı 
üzere biz kesinlikle sendikaya kaşı de-
ğiliz”. Buradaki temel sıkıntıları dev-
raldıkları işverenle yaptıkları anlaşma-
nın sıkıntılarını yaşadıklarını, temel iş 
alanlarını - örneğin pizza kutusu ya-
pıyorlar İngiltere’ye ihracat yapıyor-
lar- kaybettiklerini belirttiler.  Genel 
müdür süreci uzatmak için yetki itira-
zında bulunduğunu, yani ekonomik 
olarak kendini toparlamak istediği için 
bu süreci uzattıklarını söyledi. 

Sendikal yetki süreci de, işçilerin 
işe iade mahkeme süreci de devam 
ediyor. Bir yandan da o yurtdışın-
daki sendika üzerinden, uluslararası 
sendika üzerinden o baskı aracını da 
kullanmaya çalışıyoruz. Örneğin yak-
laşık 2 hafta önce İspanya’daki sendi-
kanın yöneticileriyle Saica işvereninin 
genel merkez düzeyinde İspanya’daki 
işvereni görüştü, orada hem bizim 
dilimizle bu işin nasıl olduğunu anlat-
maya çalıştı. Türkiye’deki yöneticile-
rin bize aktardığı kadarıyla tamamıy-
la ekonomik gerekçelerle işten çıkar-
malar ama biz bunun böyle olmadı-
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Z Kuşağı:
Gezegenin Son Nesli mi, 
Kurtarıcısı mı Olacak?

Son birkaç yüzyılda sanayi dünyası 
ve sermaye bir yandan önceki kuşakla-
rın hayal bile edemeyeceği büyük bir 
zenginlik yaratırken, aynı zamanda 
insanlık için hayal edilemeyecek de-
rinlikte bir kuyu da kazdı. Tüm türleri 
içine alabilecek büyüklükte ve derinlik-
te olan bu kuyunun içinden bir genç 
kızın sessiz çığlığı duyuldu önce. Face-
book sayfaları, hastagler ve 140 karak-
terin yarattığı kartopu etkisiyle, 2019 
Mart’ında İsveç’ten Güney Afrika’ya, 
Malezya’dan Brezilya’ya dünyanın her 
köşesinde yüz binlerce gencin sesi okul 
koridorları yerine sokaklarda yankılan-
dı. 

Her şey 20 Ağustos 2018 Cuma 
günü 15 yaşında İsveçli bir ortaokul 
öğrencisi olan Greta Thunberg’in o 
sabah okula gitmek yerine eline pan-

kartını alıp İsveç parlamentosu önün-
de bireysel bir okul grevi başlatmasıyla 
başladı. Gelecek olmayacaksa okula 
gitmenin ne anlamı vardı? Greta’nın 
önündeki pankartta ‘iklim için okul 
grevi’ yazıyordu. Önceleri çevreye du-
yarlı bir gencin bireysel tepkisi olarak 
algılanan bu eylem biçimini ısrarla her 
Cuma devam ettiren Greta’nın payla-
şımları hızla yayılırken, ondan ilham 
alan gençler küresel çapta çok sayıda 
‘iklim için okul grevi’ eylemleri dü-
zenlemeye başladı. “Fridaysforfuture” 
yani “gelecekiçincuma” etiketiyle açı-
lan sosyal medya hesapları üzerinden 
birbirileriyle etkileşime geçen eylemci-
lerin sesleri daha güçlü biçimde duyu-
luyordu artık.

 
Bu eylemlerle tarihte belki de ilk 

İKLİM KRİZİ

Homo Saphiens yani insan -kendi iddiasıyla- Dünya isimli gezegenin en 

zeki türü, bugün varoluşsal bir tehlikeyle karşı karşıya: iklim değişikliği. 

Aslında yüz yüze olduğumuz felaket yalnızca iklim değişikliğiyle sınırlı 

değil, bu en doğru ifadesiyle bir ekolojik kriz. Ne yazık ki ekosistemin 

geri dönülemez bir biçimde tahrip edilmesiyle kritik eşik aşılmış 

durumda. Ayten SEMERCİ
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kez grev ve iklim sözcüklerinin yan 
yana yazılmasına tanık olunuyordu. 
Evet bu bir ilk olabilirdi ama gençlerin 
her şeyin saldırı altında olduğunu his-
settiklerinde eylem koymalarının tarihi 
çok daha gerilere gidiyordu. 

Yüzyıl önce Greta’nın yaşıtları da 
okul grevleriyle isyan etmişlerdi içinde 
bulundukları düzene. Britanya’da tak-
vimler 1911 Eylül’ünü göstermekteydi. 
İşçi eylemleri ve grevler tepe noktasına 
ulaşmıştı. Sonraları ‘Büyük Huzur-
suzluk’ yılı olarak anılacak olan o yıl 
on binlerce demiryolu ve liman işçisi 
yetişkin, daha insanca çalışma koşul-
ları, insanca yaşama ücreti ve sendika 
hakları için sermayeye meydan okuyor 
ve üretimden gelen güçlerini kullana-
rak çalışmayı reddediyorlardı. İçinde 
bulundukları koşulları değiştirmek için 
mücadele veren yetişkinler değildi yal-
nızca. Liverpool’dan Southhampton’a 
kadar tüm sanayi kentlerinde işçi sınıfı-
nın çocukları da tıpkı anne babalarının 

yaptığı gibi başkaldırıyordu sisteme. 
Daha kısa okul saatleri, parasız kalem 
ve öğretmenlerin kendilerine daha iyi 
davranması talepleriyle okul grevi baş-
latıyorlardı. Gençlerin yaktığı okul gre-
vi ateşi pek çok işçi kentine ulaşıyor ve 
1911 sonbaharını ısıtıyordu.

 
Hangi yüzyılda olursa olsun, henüz 

okul çağındaki gençlerin kurulu düzeni 
sorgulamaları, memnuniyetsizliklerini 
ifade etmeleri ve değişim talep etme-
leri başlı başına önemli iken, bunun 
kolektif  bir grev biçiminde eyleme dö-
nüşmesi tam anlamıyla devrimci bir 
nitelik taşır.  Çünkü statükoya meydan 
okumak eleştirel düşünmeyi gerektirir. 
Eleştirel düşünmek ise bir dizi zincirle-
me reaksiyonu başlatabilir. Düşünme-
ye ve konuşmaya başlayan gençlerin 
düzeni oluşturan mevcut aktörleri, ku-
rumları ve ilişkileri sorgulamaya başla-
maları kaçınılmazdır. 

İşte bu noktada “korkulan” gerçek-

2019/Greta Thunberg /İsveç 
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leşebilir ve gençler politize olabilirler. 
Hatta özneleşen bu gençler bir ülke 
tarihinde daha önce görülmemiş çapta 
ve etkide bir dizi eylemin tetikleyicisi 
olurlar. Hem de beklenmedik bir bi-
çimde “birkaç ağaç” için,  betona karşı 
yeşil için.. Çünkü aslında beton ve be-
tonun temsil ettikleriyle, ağaç ve yeşilin 
temsil ettiği değerler arasındaki çatış-
ma ekonomik ve politik sistemin özüne 
dairdir. Sistemin aktörlerinin korktuğu 
da budur aslında. 

1990-2012 arasında doğan ve Z 
kuşağı olarak adlandırılan İsveçli Gre-
ta gibi milyonlarca genç ‘doğanın düş-
manı’ sermayenin kesintisiz birikim 
arzusu nedeniyle geri dönülemez bir 
ekolojik krize yol açtığının bilgisine 
sahiptir. Hayatlarının ayrılmaz bir par-
çası olan teknoloji ve sosyal medya ağ-
ları sayesinde çok hızlı biçimde bilgiye 
erişebilen ve onu yayabilen gençlerin 
dünyada olup bitenleri en yakından 

izleyen grup olduğu kesindir. Onları 
kendilerinden önceki kuşaklardan fark-
lı kılansa iklim değişikliği ve ekolojik 
kriz karşısında yalnızca izleyici olarak 
kalmayıp köklü bir değişimi gerçek-
leştirme arzularıdır. Z’ler hepimize ait 
olan bu gezegeni ve kaynaklarını eşit ve 
adil bir biçimde bölüşmediğimize dair 
farkındalıkla eyleme geçebilmişlerdir. 
İşte bu farkındalık 25 Mart 2019’da 
1.2 milyon genci iklim için okul grevi 
eylemlerinde şu slogan etrafında birleş-
tirmiştir: ‘İklimi değiştirmeyin, sistemi 
değiştirin’. 

Gerçekten de iklim değişikliği ve 
ekolojik kriz tartışmaları ekonomik ve 
politik olarak yapısal ve temel dönü-
şüm taleplerinin merkezine yerleşebilir. 
Yerkürede yaşayan milyarlarca insanın 
hayatını ve geleceğini doğrudan tehdit 
eden iklim değişikliği sorunu, ‘yeşil’ ve 
‘akıllı’ yeni tüketim biçimleriyle geçiş-
tirilemeyecek kadar acil ve yaşamsal 
önemdedir. Gezegenin ve insanlığın 
geleceği ise Greta’nın da içinde bu-
lunduğu Z neslinin alfabenin son harfi 
olmak yerine, mevcut sistemi bir dev-
rimle dönüştürmelerine bağlı gibi gö-
rünüyor. 

Kaynaklar ve Okuma Önerileri
1.  Joel Kovel, Doğanın Düşmanı, Metis 

Yayınları.
2.  Dave Marson, Children’s strikes in 1911  

(https://libcom.org/history/childrens-
strikes-1911).

-  Taner Aksel, Kritik Eşik, İklim 
Değişikliğinde ve İnsanlık Medeniyetinde 
Dönülmez Noktaya Doğru,Cinius 
Yayınları

Greta Thunberg röportajları için :-https://
www.theguardian.com/environment/2019/

Web siteleri
- https://www.fridaysforfuture.org/ 
- https://www.schoolstrike4climate.com

Okul grevi yapan gençler/ Eylül 1911/ 
Londra

İKLİM KRİZİ
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Genç Hayat Dergisini 
Tanıyalım

 › Derginiz ne kadar zamandır 
çıkıyor, kaç sayı yayınlandı 
bugüne kadar?
Dilan: Şu ana kadar, 2 haftada 1 

olmak üzere 321 sayımız çıktı. Yani 
yaklaşık 13 yıllık bir geçmişi var diye-
biliriz. Evrensel Gazetesi’nin yanında 
çıkıyor. 

 › Peki, Evrensel Gazetesi’yle 
nasıl bir ilişkisi var derginin? 
Yani bağımsız bir yazı kurulu-
nuz, editörünüz; kısacası ya-
yın politikalarını belirleyen bir 
ekibiniz var mı?
Dilan: Gazetemiz ve dergimiz 

arasında organik ve karşılıklı olarak 
birbirini geliştiren bir ilişki söz konu-
su. Neticede Evrensel gazetesi işçi ve 
emekçilerin mücadelesinin bir ihtiya-
cı olarak doğdu ve yıllardır biriktirdiği 
deneyimleri ile işçinin-emekçinin sesi 
olmaya devam ediyor. Dergimiz de 
gençliğin mücadelesi ile kendini var 
ettiği için gazetenin bu birikiminden 

besleniyor. Bir yandan da özgünlüğü 
gereği Genç Hayat, gençlerin ba-
ğımsız olarak da ilerlediği bir alan… 
Özetle dergi ve gazete arasında ba-
ğımsızlık var ama keskin bir bağım-
sızlıktan da söz edemeyiz elbette.

 › Dergiyi çıkartırken temel 
amacınız nedir?
Hazal: Genç Hayat Türkiye’nin 

her yerinden gençlerle iletişime ge-
çerek çıkartılıyor. İşçi ve emekçilerin, 
liseli ve üniversiteli gençlerin mek-
tupları/yazıları; onların hayatlarında 

Bu sayımızda yıllardır genç emekçilere yönelik olarak yayınlanan Genç Hayat Dergisi’ni konuk edeceğiz 

sayfalarımıza. Aylar önce yaptığımız, ancak yer darlığı nedeniyle yer veremediğimiz söyleşimizle bu uzun 

soluklu yayını tanıtmak istiyoruz.  Dergi ekibimizden Zeynep Öztürk ve Ekin Erdem Evliya, Evrensel 

gazetesinin eki olarak yayınlanan Genç Hayat’ın editörleri ile karşılıklı sohbet ettiler. Zeynep ve Ekin’in 

gencemek’i anlattıkları söyleşi Evrensel’de daha önce yayınlandı.* Biz de şimdi Hazal Göçmen ve Dilan 

Ortakçı’dan Genç Hayat’ı dinleyeceğiz. 

Hazal ODTÜ Siyaset Bilimi ve Kamu Yönetimi, Dilan ise Ankara Siyasal Bilgiler Fakültesi Siyaset Bilimi ve 

Kamu Yönetimi bölümlerinde eğitimlerini sürdürüyorlar. 

Tez-Koop-İş Uzmanları

Ekin Erdem 
EVLİYA

Zeynep 
ÖZTÜRK

* https://www.evrensel.net/haber/368892/genc-iscilerin-sendikali-dergisi-genc-emek
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karşılaştıkları sorunları, yaşantıla-
rında onların bir araya gelmelerini 
sağlayan olaylardan edindikleri de-
neyimleri, ülkemizde yaşanan gün-
cel durumların değerlendirmelerini 
kapsıyor. Dergi, Türkiye’yi ve Türkiye 
gençliğini topyekûn bir halde görme-
ye katkı sağlıyor.

 › O zaman, gençlerin tamamı 
sizin derginizin bir yazarı ola-
biliyor. Yazılar nasıl ulaşıyor 
size? 
Hazal: Bize şöyle ulaşıyorlar: Bi-

zim bir mail hesabımız var (genclik@
evrensel.net); kimi yazılar oraya doğ-
rudan gönderiliyor. Fakat dergimizin 
üniversitelerde, işyerlerinde, liselerde 
ve işçi direnişlerinde yaygınlaştığını 
ve oralarda görünürlük kazandığını 
söyleyebiliriz. 

 › Yani derginin ulaştırılması el-
den, bire bir temas kurarak 
oluyor. Peki, bunun dışında 
sosyal medya, internet gibi 
araçları da derginin tanıtılma-
sında, dağıtılmasında kullanı-
yor musunuz?
Hazal: Sosyal medya hesapları-

mız var zaten. Facebook, Twitter ve 
İnstagram… Oralarda yazılarımız 
devamlı yayınlanıyor. Aynı zamanda 
yeni bir sosyal medya kanalı olarak 
YouTube’da düzenli olarak “5 Daki-
kada Gündem” isimli yayınlar yapa-
rak Türkiye gençliğinin sorunlarını 
tartışmaya çabalıyoruz.

Dilan: Mesela sosyal medya ara-
cılığı ile güncel olarak ODTÜ’deki 
mezuniyet töreninde yaşananları ko-
nuştuğumuz canlı yayın yaptık. Öte 

yandan, Kayseri’de meslek liseli genç-
lerin son dönemdeki meslek liselerine 
dair uygulamaları konuştuğu, tartıştı-
ğı bir canlı yayın... Sosyal medya kul-
lanımı için bunları söyleyebiliriz. 

 › Dediğiniz gibi gençlerde özel-
likle sosyal medya kullanımı 
çok yaygın…Sizin derginiz bir 
yazılı medya aracı. Dergiyi ulaş-
tırdığınız gençlerin yazılı basını 
takip alışkanlıkları nasıldır?
Dilan: Yazılı basın okuma kültü-

rünü de bir şekilde kurmaya çalışıyo-
ruz. Çünkü bizim dergimiz amfilerde, 
sınıflarda, atölyelerde elden ele do-
laşarak çoğalıyor. Bu nedenle yazılı 
basın anlamını gençlerin okuduğu 
yazılar ile daha da genişletiyor. Öte 
yandan gençlere orada aslında ken-

disinin de yazabileceğini söylüyoruz. 
Bir diğer yönüyle de zorlukları da var 
tabii. Mesela biraz uzunsa yazı, sorun 
olabiliyor.

 › “Genç” biraz geniş tutulabi-
lecek bir kavram. Siz “genç” 
kavramını nasıl tarif ediyorsu-
nuz?
Dilan: Hani gençliği hep şöyle 

anlatırız: dinamik, hareketli, neşeli… 
Bence “gençlik” deyince nokta atışı 
yapabileceğimiz bir tarif  yok.

Dilan: Dergimize liseye geçiş sı-
navlarına hazırlanan arkadaşlarımız 
da yazıyor mesela, örneğin sınav so-
rununa dair vs… Ya da işçi gençse, 
yaş aralığı da farklılaşıyor elbette. Ço-
cuk işçiler de olabilir mesela. O yüz-
den, geniş bir yelpaze var.

 › Sizce son günlerde geçlerin 
hem dünyada hem ülkede öne 
çıkan ana gündemleri, sorun-
ları neler?
Dilan: Bunu aslında saatlerce ko-

nuşabiliriz. Mesela liseli gençler açı-
sından konuşursak daha yakıcı sorun-
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lar üniversiteye giriş sınavı, gelecek 
kaygısı. Üniversiteli gençler açısından 
yine gelecek ve işsizlik kaygıları. 

 › Bir süredir ekonomik kriz gün-
demde. Gençlerin gelecek 
kaygısından söz ettiniz. Hem 
öğrenci gençler hem de emek-
çi gençlerde krizle alakalı ne 
gördünüz son dönemde?
Dilan: Çıkan her sayımızın as-

lında ana gündemlerinden biri kriz, 
ekonomik gidişat oluyor. Hazal’ın 
bahsettiği gibi farklı gençlik kesimleri 
bu durumu farklı farklı yansımaları ile 
hissediyor hayatında ve onu yansıtıyor 
dergiye. İşte bir liseli genç soru banka-
sı fiyatlarından tarif  ederken vaziyeti, 
işçi bir genç işten atılma kaygısıyla 
anlatıyor bu krizi. Yani kriz ana gün-
demleri oluşturuyor ve aslında süre-

cin yakıcılığıyla birlikte gündemimiz 
yine o olacak. Öte yandan biz krizin 
anatomisini de çıkarmaya çalışıyoruz 
dergimizde. Bunun teorik yapısını da 
anlatmaya çalışıyoruz gençlere kav-
ramlarla, tartışmalarla. 

 › Dergide bu konuda araştırma-
ları yayınlıyor musunuz?
Dilan: Mesela bir sayımızda Ha-

cettepeli gençler bir anket yapmışlar-
dı krize ilişkin. Bu örnek bence önem-
li; çünkü bu anketin sonuçları krizin 
faturasının kime çıkarıldığını, gençle-
rin bunu nasıl gördüğünü çok açıkça 
ifade ediliyordu. Böylesi araştırmalar 
elbette oluyor. Bu tarz veriler, araştır-
malar üzerinden tartışmalar yürütü-
len yazılarımız da var.

 › Peki, farklı illerdeki gençlerle 
temas nasıl? Siz bunu nasıl or-
ganize ediyorsunuz?
Dilan: Biz şöyle tasvir ediyoruz 

dergi politikasını: Herkes zaten gönül-
lü dağıtıcı, gönüllü muhabir, gönüllü 
yazar vs. Ama sonuçta İstanbul’da bir 
yayın kurulumuz var. Onların teknik 
kısımlarla uğraştığı, planladığı bir bo-
yut da var elbette. Ankara’da biraz 
daha özel bir yazı ekibimiz var. Yine 
de bir grubun hazırladığı bir dergi ola-
rak bahsedemeyiz. Türkiye’nin farklı 
noktalarından da birçok yazı var tabii.

 › Peki, gençemek Dergisi’ni na-
sıl buldunuz?
Dilan: Ben inceleme fırsatı bul-

muştum. Gençler sessizleştirilirken, 
susturulurken böylesi dergilerin çık-
ması hakikaten çok önemli. Dergide 
Flormar işçilerinin direnişi de var, 
OSTİM’de çalışan bir işçinin söyleşisi 

de. Her biri farklı karakter belki ama 
dertler ortak.

 › Şimdi siz de üniversitede oku-
yorsunuz. Aynı zamanda çalı-
şıyor musunuz?
Dilan: Krizden dolayı zaman za-

man gözlerimiz iş ilanlarına bakıyor. 
Öğrenci işlerine…

 › Genelde diyalogda olduğu-
nuz gençler çalışıyorlar mı? 
Çünkü artık öyle bir dönem-
deyiz ki işçi ve öğrenci bütün-
leşmiş durumda?
Dilan: Çevremdeki arkadaşlarım 

açısından krizin yansımaları biraz daha 
kemer sıkma yönünde oluyor. İş açısın-
dan örnek vermek gerekirse bir öğren-
cinin yapabileceği en rahat işlerden biri 
özel ders vermek, bu aralar sıklıkla kar-
şılaştığım bir durum bu diyebilirim.

Hazal: Benim üniversitede çev-
remden gördüğüm gençlerin fazlaca iş 
aradığı ve en yaygın sektör de eğlence 
sektörü (kına, düğün vs.). Üniversiteli 
genç kadınların en çok oraya ilgisi var 
bence. Bir ajansla anlaştıktan sonra 
dans figürlerini öğreniyorlar ve gecelik 
80 TL karşılığında dans ediyorlar.

SÖYLEŞİ
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Performans Değerlendirme 
Sistemi Ve Performans 

Düşüklüğü Nedeniyle 
Fesihlerde Haklarımız

“Performans düşüklüğü” gide-
rek, herhangi bir nedenle işten çı-
kartılmak istenen işçiye bildirilen 
feshin gerekçesi haline de gelmiştir. 
Nitekim işyerinde performans de-
ğerlendirme sistemi bulunmayan iş-
verenler dahi, yasanın aradığı “fesih 
gerekçesi bildirme zorunluluğu” 
koşulunu sağlamak adına işçilerin iş 
sözleşmelerini performans düşüklü-
ğü nedeniyle fesih edebilmektedirler. 
Performans düşüklüğü,  genellikle 
işyerinde uzun yıllardır çalışmış olan 
işçilerin sıklıkla karşılaştığı fesih ge-
rekçesi halini almıştır.

İşçinin Performansı Ancak 
Hukuken Savunulabilir Bir 
Performans Değerlendirme 
Sistemiyle Ölçülebilir
Performansın birçok tanımı bu-

lunmakla birlikte genel olarak per-

formansı, belirli bir zaman dilimi ve 
kabul edilebilir sınırlar içerisinde ve-
rilen işi yapmak için ortaya konulan 
çalışma olarak tanımlamak müm-
kündür. Performans değerlendirme 
ise, ortaya konulan bu çalışmayı öl-
çen süreçtir. İşçinin performansının 
ölçülmesi için gerekli olan sistem 
performans değerlendirme sistemi 
olarak adlandırılmıştır. 

Yargı içtihatlarında ise perfor-
mans “iş sürecinde yer alan 
emeğin bir boyutu, verimlilik 
ise birim zamanda harcanan 
emeğin sonucu” olarak tanımlan-
mıştır.1 İşçinin işyerindeki verimliliği-
ni ölçen bir performans değerlendir-
me sisteminin hukuken savunulabilir 

1 Y. 9. HD. 2017/21990 E, 2018/6271 K, 
26.03.2018 T, Y. 22. HD. 2018/14692 E, 
2018/24703 K, 19.11.2018 T

HAKKIMIZ HUKUKUMUZ

Kökeni çok eskilere dayanan performans değerlendirme, çalışma 
yaşamında işverenlerin işçiler üzerinde kurduğu bir denetim 
mekanizması haline gelmiştir. İşverenler tarafından oluşturulan bu 
sistemde işçiler dinlenme sürelerinde dahi verilen işleri yetiştirmeye, 
hedefleri tutturmaya daha fazla iş yapmaya zorlanmaktadır. Öyle ki belli 
sektörlerde işveren tarafından belirlenen hedeflerin tutturulması için 
insanüstü bir çaba harcamak gerekmektedir. Av. İrfan TAŞKIN

Kocaeli Barosu Avukatı
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Performans 
değerlendirmesi ne 
yazık ki ülkemizde, 

fesih için geçerli neden 
üretmenin aracı olarak 

kullanılmaktadır. 
İşyerlerinde hukuken 

savunulabilir bir sistem 
olsun ya da olmasın, 

işverenin dayattığı 
çalışma temposuna 

yetişemeyen, iş 
sözleşmesi fesih edilmek 

istenen, kıdemi fazla 
olan işçinin iş sözleşmesi 

performans düşüklüğü 
gerekçe gösterilerek fesih 

edilmektedir.  

olması için birtakım kriterleri ta-
şıması gerekmektedir. Öğretide ve 
Yargıtay kararlarında sistem de-
ğerlendirme süreci, değerlendirme 
içeriği, değerlendirme sonucu ve 
değerlendiriciler olarak kurgulan-
mış ve taşıması gereken özellik ve 
nitelikler detaylı olarak belirtilmiş-
tir.2 Öğreti ve Yargıtay’a göre per-
formans değerlendirme sisteminin 
hukuken savunulabilir olması için:

> Sistemin taşıdığı kriterler 
ve standartlar yazılı hale 
getirilerek önceden işçiye 
tebliğ edilmelidir.

> Sistemin taşıdığı kriterler 
objektif ve ölçülebilir olma-
lıdır. 

> Sistemin taşıdığı kriterler 
işyerine özgü ve yapılan işle 
ilgili olmalıdır

> Belirlenen hedefler ulaşıla-
bilir, ölçülebilir ve denetle-
nebilir olmalıdır

> Değerlendirme süreci belli 
bir zamanı kapsamalıdır.

> Değerlendiriciler yetkin, 
tarafsız ve değerlendirilenle 
iletişim halinde olmalıdır

> İşçinin değerlendirme sonu-
cuna itiraz edebileceği geri 
bildirim aşaması bulunma-
lıdır.3

İşyerinde bulunan performans 
değerlendirme sisteminin bu nite-

2 Ahmet Selamoğlu/Murat Özveri, “İşçi-
nin Yetersizliğinden Kaynaklanan Fesih 
Nedeni Olarak Performans Değerlen-
dirmesi” Çalışma Yaşamının Güncel 
Sorunları II. Sempozyum, Kocaeli Baro-
su Yayınları, s. 20-40

3 Bektaş Kar, İş Güvencesi ve Uygula-
ması, Genişletilmiş 2. Baskı, Yetkin 
Yay.,2011, s. 577-584; Y. 22. HD. 
201/579 E, 2013/1147 K, 28.01.2013 T, 
Y. 9. HD. 2007/33486 K, 2008/10632 
K, 28.04.2008 T; Y. 9. HD. 2017/21990 
E, 2018/6271 K, 26.03.2018 T, Y. 22. 
HD. 2018/14692 E, 2018/24703 K, 
19.11.2018 T

likleri taşımaması ya da herhangi bir 
sistem bulunmaması halinde işçinin 
performansının düşük olduğu ileri 
sürülemeyecektir. Nitekim böyle bir 
durumda işçinin performansını de-
ğerlendirebilecek sistem bulunma-
maktadır ya da var olan sistem hu-
kuken savunulabilir nitelikte değildir.

Performans Düşüklüğü 
Geçerli Fesih Sebebi 
Olabilir Mi?
4857 sayılı İş Yasasının 18. Mad-

desinde “İş Güvencesi” kapsamın-
da olan işyerlerinde çalışan işçinin 
iş sözleşmesinin feshinde işveren, 
işçinin yeterliliğinden veya davranış-
larından ya da işletmenin, işyerinin 
veya işin gereklerinden kaynaklanan 
bir sebebe dayanmak zorunda ol-
duğu düzenlenmiştir. Madde gerek-
çesinde ise işçinin yetersizliğinden 
kaynaklanan sebepler “Ortalama 
olarak benzer işi görenlerden 
daha az verimli çalışma; gös-
terdiği niteliklerden beklenen-
den daha düşük performansa 
sahip olma, işe yoğunlaşması-
nın giderek azalması; işe yatkın 
olmama; öğrenme ve kendini 
yetiştirme yetersizliği; sık sık 
hastalanma; çalışamaz duru-
ma getirmemekle birlikte işini 
gerektiği şekilde yapmasını de-
vamlı olarak etkileyen hastalık, 
uyum yetersizliği, işyerinden 
kaynaklanan sebeplerle yapıla-
cak fesihlerde emeklilik yaşına 
gelmiş olma halleridir.” olarak 
açıklanmıştır.

İşverenler 18. maddeye dayana-
rak işçinin iş sözleşmesini perfor-
mans düşüklüğü gerekçesiyle fesih 
edebilmektedir. İş güvencesi kap-
samında kalan işçiler feshe karşı işe 
iade talebiyle, yasal süresi içerisinde 
arabulucuya başvurabilirler. Arabu-
lucu aşamasında anlaşma sağlana-
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Bu açıdan performans düşüklüğü iddiasıyla savunması istenen 
işçi savunmasında;

>  Performans değerlendirme sisteminin hukuka uygun olmayan 
yönlerini

>  Performansı olumsuz etkileyen işyeri koşullarını;
>  Çalışma süreleri konusunda yasaya aykırı bir çalışma yapılıyor 

mu?
>  Çalışılan ekipmanlar, çalışmayı ve sağlığı olumsuz etkiliyor mu?
>  Çalışmayı olumsuz bir şekilde etkileyen işveren temsilcisi 

davranışları var mı?
>  İşyerinde sağlık kontrolleri periyodik bir şekilde ve gereği gibi 

yapılıyor mu?
>  İşyerinde yemek uygulaması var mı? Varsa verilen yemekler 

yeterli ve beseleyici mi?
>  Servis uygulaması var mı? Varsa kullanılan araç yeterli ve uygun 

mu?
>  Ara dinlenmeler, yıllık izinler gereği gibi kullandırılıyor mu? 

gibi hususları belirtmeli, performans değerlendirmesi 
bakımından dikkate alınması gereken özgün durumlarını ortaya 
koyarak performans düşüklüğüne itiraz etmelidir. 

Nitekim performansı olumsuz etkileyen işyeri koşulları var 
ise bunlar ortadan kaldırılmadan performans düşüklüğü ileri 
sürülemez. Ayrıca işçini işyerinde değerlendirilebileceği başka 
bölümleri belirtmesi de faydalı olacaktır.

maması halinde işçinin iki hafta içe-
risinde dava açması gerekir.

İşe iade talebiyle açılan davada 
işveren, fesihte ileri sürmüş olduğu 
fesih sebebini kanıtlaması gerekmek-
tedir. Dolayısıyla iş sözleşmesini per-
formans düşüklüğü nedeniyle fesih 
eden işveren, işyerinde hukuken savu-
nulabilir performans değerlendirme 
sistemin bulunduğunu kanıtlamalıdır. 
Daha sonrasında ise işçinin perfor-
mansının düşük olduğunu ve bu du-
rumun işçinin iş sözleşmesinin feshini 
gerektirdiğini kanıtlaması gerekir. Bu 
kapsamda öncelikle performans dü-
şüklüğünün işçinin kendisinden mi 
yoksa başka nedenlerden mi kaynak-
landığının belirlenmesi gerekir. 

Performans düşüklüğü işçinin 
kendisinden kaynaklanmayan ne-

denlere dayanıyorsa bunların işveren 
tarafından ortadan kaldırılması ge-
rekir. Performansı olumsuz etkileyen 
bu nedenler ortadan kaldırılmadan 
performans düşüklüğü nedeniyle 
gerçekleştirilen fesih geçersiz olacak-
tır. Performans düşüklüğünün işçiden 
kaynaklandığı hallerde ise işverence 
bir takım önlemlere başvurulmadan 
gerçekleştirilen fesih yine geçersiz sa-
yılacaktır. Gerçekten de performans 
düşüklüğünün işçinin kendisinden 
kaynaklandığı durumlarda, öncelikle 
performans düşüklüğüne neden olan 
faktörün geçici mi yoksa sürekli mi 
olduğu belirlenmeli, sürekli olduğu 
durumlarda işçinin performansını 
düzeltmesi için olanak tanınmalı, 
gerekirse eğitime doktor tedavisine 
alınmalı ya da ayrı bir işte değerlen-
dirilmeli ve işçiyi işte tutacak diğer 
yollara başvurulmalıdır. Bu olanak-
lara başvurulmadan gerçekleştirilen 
fesih de geçersiz olacaktır.4 

Sonuç
Performans değerlendirmesi ne 

yazık ki ülkemizde, fesih için geçerli 
neden üretmenin aracı olarak kul-
lanılmaktadır. İşyerlerinde hukuken 
savunulabilir bir sistem olsun ya da 
olmasın, işverenin dayattığı çalışma 
temposuna yetişemeyen, iş sözleşme-
si fesih edilmek istenen, kıdemi fazla 
olan işçinin iş sözleşmesi performans 
düşüklüğü gerekçe gösterilerek fe-
sih edilmektedir.  Oysa performans 
değerlendirmesinde amaç işçinin 
çalışmasını analiz ederek göstermiş 
olduğu başarıyı ödüllendirmek, tespit 
edilen eksikliklerin ise giderilmesi için 
çaba sarf  etmek ve işçiye olanak ta-
nımaktır. Bu nedenle performans de-
ğerlendirme sisteminin feshe gerekçe 
üretmenin aracı olarak kullanılması 
sistemin var olma amacına aykırıdır. 

4 Y. 9. HD. 2009/8399 E. 2009/32595 K. 
01.12.2009 T. K; Y. 9. HD. 2007/37515 E. 
2008/13801 K. 03.06.2008 T.K.

HAKKIMIZ HUKUKUMUZ
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Dergilerin Yeni İşlevi
gençemek Dergisi Üzerine 
Değerlendirmeler

Üç yıllık bir gazetecilik deneyi-
minden sonra 1977 yılında Türk-İş’e 
bağlı Yol-İş Sendikası’nın dergisini 
çıkardım. Daha sonra hem gazeteci, 
hem de akademisyen olarak sendika 
dergilerine ilgi duyup inceledim.

Sendika dergiciliği, çoğu kez ge-
nel merkez yöneticilerinin boy, boy 
resimleri ve röportajları ile dolu olur-
du. Üyeleri açısından hiçbir cazip 
tarafı bulunmazdı. Ya genel merkez 
ya da şubelerin depolarında bekle-
tilirdi. Genel kuruldan genel kurula 
propaganda malzemesi olarak ortaya 
çıkardı. Bu tarz sendika dergilerinin 
hemen hemen hiçbir işlevi yoktu.

Son yıllarda kimi sendikalarda bu 
anlayışın değiştiği, üyeleri bilgilendir-
me ve sürece katma yönünde yeni bir 
işlevin geliştiği görülüyor.

İşte Tez Koop-İş’in gençemek 
ve kadın dergileri de bu anlayış çer-
çevesinde bir yayın politikası izliyor. 
Dergiyi hazırlayan arkadaşların bu 
bilinçle hareket ettiği ve çok özenli 
olduğu, bizzat üyelere ulaşarak onla-
rın sorunlarını birinci elden aktardığı 
dikkati çekiyor.

Bu tür anlayışla hazırlanan dergi-
lerin aynı zamanda sendikaların ör-
gütlenmesinde de son derece yararlı 
bir işlev göreceği şüphe götürmez.

Genç işçiyi tanımak
Bu girişten sonra gençemek der-

gisi ile ilgili izlenimlerimi ve önerileri-
mi kısaca aktarmak isterim:
• Kapağından son sayfasına kadar 

baskı kalitesi, biçim ve içeriği yö-
nünden kapsamlı bir dergi niteli-
ğini taşıyor.

DOST MEKTUBU

Atilla ÖZSEVER

 

Atilla Özsever geçmişte Yol-İş Sendikası’nda basın-yayın uzmanı olarak çalışmış, sendikanın dergisini hazırlamış 

deneyimli bir ağabeyimiz. Uzun yıllar Milliyet gazetesindeki “Emek ve İnsan” köşesinde; Hürriyet ve Yurt gazetelerinde 

işçi hakları, sendikal gündemler üzerine yazan değerli bir gazeteci. Türkiye Gazeteciler Sendikası’nın temsilciliğini 

yapmış bir sendikacı. Aynı zamanda üniversitede gazetecilik, sosyal politika, çalışma ekonomisi ve iş hukuku eğitimi 

veren bir akademisyen…

Atilla ağabeye dergimizi ilk sayısından bu yana gönderiyoruz ve ondan hep olumlu geri dönüşler alıyoruz. Biz de “ağabey 

bunları bize yazsana” dedik, sağolsun kırmadı ve yazdı. Övgüleri, eleştirileri ve önerileri bizim gibi yeni yola çıkmış bir 

yayın için çok değerli. Özsever’e teşekkür ediyor ve bize gönderdiği mektubu sizlerle paylaşıyoruz.
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• Bu arada kullanılan her fotoğrafın 
altına kişilerin isimleri de yazılmalı.

• Yapılan röportajlar sonrası üyele-
rin aktardığı somut sorunlar, ayrı 
bir kutu olarak toplu halde mad-
de başlıkları halinde özetlenirse 
yararlı olur.

Sanatçılarla röportaj
• Her sayıda bir sendika şubesi ta-

nıtılıyor. Daha doğrusu o şubeye 
bağlı çalışanlarla ilgili röportajlar 
var. Bu röportajların yanı sıra o 
şubeye bağlı işyerleri, üye sayısı 
gibi istatistiki bilgilerin ayrı bir 
kutu olarak yer alması da iyi olur.

• Dergide hem Türkiye, hem de 

• Sendikanın tarihi ile bağlan-
tı kurması da, geçmiş mücadeleye 
saygı yönünden önemli.

• Ağırlıklı olarak üyelerinin görüşle-
rine yer vermesi çok yararlı.

• Genç kuşak işçi sınıfını tanımak 
açısından son derece faydalı bilgi-
ler var.

• Resim ve grafikler çok iyi kulla-
nılmış. Karikatür kullanılması da 
son derece yerinde.

• Kıdem tazminatı gibi temel so-
runların madde başlıkları halin-
de kısa kısa açıklanması, sorunun 
daha kolay kavranmasına katkı 
sağlıyor (yalnız Mayıs 2019 sa-
yısında açıklayıcı bilgilerin biraz 
küçük punto ile yer alması, oku-
mayı güçleştiriyor; puntoları biraz 
büyütmek gerekir).

dünyadaki diğer emek haberle-
rine yer verilmesi de son derece 
faydalı.

• Uzun yazılara mutlaka belirli ara-
lıklarla ara başlık konmalı, spot 
şeklindeki özetleyici bilgiler de 
fazla uzun olmamalı.

• Araştırmaların grafiklerle yer al-
ması iyi.

• Tiyatro, sinema gibi güncel sanat 
olaylarına yer verilmesi de dergi-
nin içeriğini ve niteliğini zengin-
leştiriyor.

• İmkan olursa her sayıda bir sa-
natçı ile kısa röportaj yapılması da 
çok ilgi çekici olabilir.

• Bu öneri, spor konusu için de ge-
çerli.

5 soru-5 yanıt
• Yeni bir öneri olarak “5 soru–5 

yanıt” şeklinde çalışma yaşamı ile 
ilgili herhangi bir sorunun, işko-
lundaki mesleklerin ya da uzman 
görüşlerinin kısa, kısa yer alması 
da yararlı olabilir.

• Üyelerin daha interaktif  olabile-
ceği, katılımının sağlanabileceği 
konular üzerinde de düşünmek 
gerekir.

• Çalışma yaşamına ilişkin dünya-
daki uygulamaların ve örneklerin 
tamamen görsel anlamda grafik-
lerle açıklanması da üyelerin ilgi-
sini çekebilir.

• Derginin tüm işyerlerindeki üyele-
re iletilmesi de son derece önem-
lidir. Bazen her işyerindeki temsil-
ciye iletilmediği ya da temsilcilik 
bölümünde biriktirildiği, böylece 
üyelere ulaşmadığı gibi durumlar 
da söz konusu olabilir. Bu konu da 
bir şekilde denetlenmelidir. Çün-
kü dergi için harcanan bu güzel 
emek boşa gitmesin…
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Gamze Arslan

Kanayak

Kitapta yer alan on üç öy-
küyü tematik olarak birleş-
tiren, toplumun irili ufaklı 

hücreleriyle ilişkilendirilen kadınlık 
hâlleri. Kitaba adını veren kana-
yak, Anadolu’nun birçok yerinde 
“eksik etek”liği temsil ediyor. Farklı 
kadınlık hâllerini bir araya getiren; 
kadının kendi bedeniyle kurduğu 
ilişkiden, aileden başlayarak biçilmiş 
toplumsal rolleriyle bağlarına kadar 
sorgulamalarının buluştuğu böyle 
bir kitaba derdini bundan daha iyi 
yansıtan başka bir isim bulunabilir 
miydi, bilmiyorum. Kapak için se-
çilen isabetli görselin, öykülere sinen 
kemik izini hakkıyla temsil ettiğini de 
ekleyelim. 

İlk öykü Manıklar, özellikle sarsıcı so-
nuyla kitabın takip eden öykülerine 
güçlü bir davet olarak da görülebilir 
ki, yazar okurunu şaşırtma konu-
sunda kararlılığını kitap bütününde 
koruyor. Okurun iştahını söndürme-
mek üzere detay vermek istemedi-
ğimden; sadece öykünün kahramanı, 
kasabada doğumlara ebelik yapan 
Sütleğen’in kaç asırlık isyanına ter-
cüman olan birkaç satırı iliştireyim. 

“Bunu uzun zaman düşünmüştü, neticede 
doğan her kız ölmeye mahkûm değil miydi? 
Ölüm, soluk yokluğundan öte bir şeydi ona 
göre. Kimsenin uğramadığı bu kasabada kız 
çocukları erkenden evlendirilmek için büyü-
tülüyor, hayvan beceren adamların yatağına 
teslim ediliyordu. Tıpkı kendisi gibi. Süt-
leğen köpekleri de manıkları da kız çocuk-
larını da kurtarırken bunları düşünmüştü.” 

Konular arasında öne çıkanlardan 
biri olarak aile ve anne-kız ilişkisinin 
öykülerde doğrudan ya da dolaylı 
anlatımla tekrarlı olarak yer buldu-
ğunu görüyoruz. Ben Evlat, Kız Ev-
lat! öyküsünde rüya içinde aktarılan 
bir hesaplaşma var örneğin ve hatta 
anneanneden kalma çeyiz sandığı 
üzerinden yaşanan incinme, kuşak-
lararası çatışma mirasını da işaret 
ediyor. O çatışmaların arkasında 
“adaletli olamayacak babalar”ın göl-
gesi geziniyor. “Uyanmalıyım diyo-
rum, çişim geldi. Yatağa işersem… 
Babamı uyandırırım, döşek çürüdü. 
Annem mışıl mışıl uyuyor, babam 
daha gelmemiş, mecburum anne-
me söylemeye. Döşeğe bakıp başımı 
okşuyor. Annem aldatıldığını o gün 
anlıyor ama bana ‘evlenme sakın’ 

Edebiyat okurları, Gamze Arslan’ı 2016 Yaşar Nabi Öykü 

Ödülü’nü kazanan ilk kitabı Çerçialan’dan tanıyorlar. 

Yazarın ikinci öykü kitabı Kanayak ise geçtiğimiz aylarda 

Can Yayınları etiketiyle raflarda yerini aldı. 

HAZIRLAYAN:  
Dilek YILMAZ
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demiyor! O günden sonra evlenmem 
için her şeyi yapıyor hatta. Ölmüş 
annemle inatlaşıyorum hâlâ! Suyun 
altında bile! Uyanmam lazım, uyan-
mam lazım.”

Yazarla Kanayak öncesinde tanış-
mış olan okurlar ilk öykülerinden 
bu yana dilsizlere dil olma çabasını 
bu kitaptaki bazı öykülerde de fark 
edecektir. Kadınların ve erkeklerin 
olduğu kadar, nesneler ve organlar 
gibi dilsizlerin de seslenişini duyuyo-
ruz bazen. 

Metinlerde öne çıkan ustalıkla örül-
müş kurgu kadar, her bir cümlenin 
titizlikle çalışıldığını açıkça yansıtan 
özenli ve zengin dilin de hakkını 
teslim etmeli. Beklemek Çürütür öykü-
sünde cama vuran karganın gak sesi, 
karakterin başını “baba kucağına 
bırakır gibi” karganın gagasına tes-

Kadınlar arası ilişkilerden, 

kimselerin ilişmediği 

kasabalarda yaşayanlara, 

sahibinin yerine dile 

gelen kıyafetlere ve hatta 

sokaklarında organların 

gezindiği kentlere kadar 

gerçeği çıplak ve katılıkla 

aktarmada karşıtlık 

kurarak zaman zaman 

yararlanılan gerçeküstü 

atmosfer okudum-

bitti duygusuna geçit 

vermiyor Gamze Arslan’ın 

öykülerinde.

lim ederken, aklına düşen “ailemizin 
temeli sağlam değildir, herhangi bir 
sarsıntıda yıkılacak kadar çürüktür”e 
götürüyor. 

Kitabın etkileyici öykülerinden biri 
olan Çarpmanın Sesiyle’de olduğu gibi 
karakterin cesaret edemeyip vazgeç-
tikleri ölürken bile peşini bırakmaz-
ken soruyor, nasıl bir düzen ki bu? 
Cevabı içinde değil mi aslında… 
“Hemen baş göz ettiler beni. Çok 
diretse de gidemedim işte onunla. 
O şalter atmadı, nasıl bir düzen ki 
bu, insan âşık olsa da varıp onunla 
gidemiyor. Senelerce kocamın altın-
da, göğüs kafesime doğru kıvrılmaya 
çabaladım, yok olmadı. Parçalan gö-
ğüskafesim parçalan.”  

Kadınlar arası ilişkilerden, kimse-
lerin ilişmediği kasabalarda yaşa-
yanlara, sahibinin yerine dile gelen 
kıyafetlere ve hatta sokaklarında 
organların gezindiği kentlere kadar 
gerçeği çıplak ve katılıkla aktarmada 
karşıtlık kurarak zaman zaman ya-
rarlanılan gerçeküstü atmosfer oku-
dum-bitti duygusuna geçit vermiyor 
Gamze Arslan’ın öykülerinde. Ha-
yalinde canlandırarak gezdirmeye 
devam ediyor okur ve bu yolculuk 
pek ferah bir havada da yaşanmıyor. 
İşin aslı öykülere hâkim hava biraz 
da karanlık. Bununla beraber aslın-
da o karanlığın bir tür eylem çağrısı 
olarak okunması gerektiğini duyu-
racak ipuçları da metne çoğunlukla 
bırakılmış. Kadına dair kemikleşmiş 
algının sindiği satırlardan kadının 
kan ve kemikten ibaret olmadığına 
dair isyanın sesi de yükseliyor. 

Gamze Arslan, Kanayak,
Can Yayınları, 2019, 151 Sayfa
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Şimdi burada yaşımın tartışılma-
sını hiç istemem ama hem izleyici 
hem sporcu olarak sporseverlikte kırk 
seneyi geride bıraktım. Sporun her 
dalında; çok büyük sporcular, çok bü-
yük şampiyonalar, çok büyük hoca-
lar izleme şansım oldu. Spordan çok 
beslendim, sporu çok sevdim. Bir tek 
yanı hariç: Doping.

Doping denen illetin başımıza 
bela oluş hikâyesinin altında elbette 
sporun zaman içinde parayla kur-
duğu ilişki yatıyor. Para dokunduğu 
her şeyi kirletiyor. Bugünlerde ka-
zandıkları paralarla andığımız spor-
cular, sporun doğduğu zamanlarda, 
sembolik ödüllerle takdir ediliyordu. 
Mesela Antik Olimpiyat Oyunları’n-
da, başarı gösteren sporcular, Zeus 
Tapınağı’nın arka bahçesine Herak-
les (Herkül) tarafından ekildiğine ina-
nılan zeytin ağaçlarının dallarından 
yapılmış taçlarla ödüllendiriliyordu. 
Bazen de büyük şairlerin şiirleriyle. 
Sonra Antik Oyunlar’da başarı gös-
teren atletlerin bir asker maaşının 
on katına denk gelen paralar almaya 
başladığı zamanlar başladı. Yüzyıllar 
içinde spor, parayla kurduğu ilişkiyi 
çok sıkılaştırdı, zamanla “ne kadar 
başarı o kadar para” demek oldu. Bu 
süreci bir süre olsa da durdurmaya 
çabalayan ya da en azından Olimpi-
yat Oyunları’na bulaştırmak isteme-
yen modern Olimpiyatların babası 
Coubertin’di. Coubertin’in 1896 yı-
lında Atina’da tekrar yaktığı modern 

Olimpiyat Oyunları’nın meşalesi 
sporcu ve para arasına mesafe koy-
du. Sporcuların başarılarının parayla 
ödüllendirilmesinin amatör sporun 
ruhuna aykırı olduğunu savundu. 
Hatta sporcuların olimpiyatlarda 
giydikleri eşofman ya da formalar-
da herhangi bir markanın ismini ya 
da logosunu taşımalarını yasakladı. 
Tek ödül altın, gümüş ve bronz ma-
dalyalardı. Olimpiyat Oyunları’nda 
bu anlayış bir süre korundu ancak 
yavaş yavaş aşındırılmaya başladı ve 
sonunda 1980’lerle birlikte ipin ucu 
tamamen kaçtı. Rekorlar, dereceler, 
başarılar artıkça kazanılan paranın 
da arttığı bir süreç başladı. Sonra 
spor dünyası amatör ruha tamamen 
veda etti. Devir artık sponsor devriy-
di. Logo, reklam geliri, marka değeri 

Değer mi hiç?

Elif  ÇONGUR
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devriydi. Yayın geliri ve para devriy-
di. Böylece doping denen spor katili 
devreye girdi. 

Ben kişisel sporseverlik tarihimde 
dopinge 1988 Seul Olimpiyatları’nda 
çarptım. Yine yaşımla ilgili mevzu 
olacak ama anlatmak zorundayım. 
On iki yaşındaydım, aklım fikrim ve 
gözüm Seul’deydi. Ben Johnson 
diye bir adam fırtına gibi koşmuş, 
100 metre rekorunu kırmış, hepi-
mizin gönlünü çalmıştı. Mahallenin 
bütün çocukları 100 metre finalinden 
sonra televizyonun önünden kalkıp 
sokağa fırlamıştık. Sırayla birimizin 
Ben Johnson olduğu 100 metre ya-
rışları yapıyorduk. Oyunumuz bir 
ya da iki gün sürdü. Ben Johnson’da 
doping tespit edildi. Spor kamuoyu 
şaşkındı, madalyası alındı, yapılması 
gerekenler yapıldı, şu oldu bu oldu. 
Ama o gün olan en çok bizim gibi 
Ben Johnson’ın başarısına inanan, 
sevinen, sporla aralarında bir bağ 
kurmaya çalışan çocuklara oldu. “Bir 
rüya ömür boyu sürer mi söyle?” diye 
oturduk sokağın kaldırımlarında. 
Çünkü doping büyük yalan. Büyük 

hayal kırıklığı. Büyük emek hırsızlığı. 
Yıllar sonra o yarışmanın ikincisi 

1984 ve 1996 yılları arasında üst üste 
4 olimpiyatta, 100 metre, 200 metre, 
uzun atlama ve 4x100 bayrak yarışla-
rında 9 altın madalya kazanan efsane 
atlet Carl Lewis, Okan Can Yan-
tır’a verdiği röportajda* şöyle diyordu: 
“Ben, bu rekabetten hiçbir zaman 
rahatsız olmadım. İnsanların 
bu rekabetten hoşlanmasını da 
hep anlayışla karşıladım. Çün-
kü Ben, Kanadalıydı; bir dönem 
ABD’nin domine ettiği sprint ya-
rışlarında zirveye çıkabilecek bir 
potansiyele sahipti. Spor dünya-
sı, bu tip figürleri sever. Benim, 
bu dinamikle hiçbir zaman prob-
lemim olmadı. Zaten kişilik ola-
rak da, spora bakış açısı olarak 
da Ben Johnson’la taban tabana 
zıt iki figürdük. Olimpiyat fina-
linde yaşananlar ve sonrasında, 
birtakım insanlar benim aşırı 
tepki gösterdiğimi düşündü ama 
öyle değildi. Herkes onun yasak-
lı madde kullandığını biliyordu 
ama kimse bir şey yapmıyordu. 

Ben Johnson diye bir adam 

fırtına gibi koşmuş, 100 metre 

rekorunu kırmış, hepimizin 

gönlünü çalmıştı. Mahallenin 

bütün çocukları 100 metre 

finalinden sonra televizyonun 

önünden kalkıp sokağa 

fırlamıştık. Sırayla birimizin 

Ben Johnson olduğu 100 

metre yarışları yapıyorduk. 



Eylül 201962

Yasaklı madde kullandığını bile 
bile onla rekabet etmeye devam 
ettim. O, sonuca hangi yollar-
dan ulaşmış olursa olsun; benim 
inandığım sporculuk anlayışın-
da, her yarış sonrası rakibini teb-
rik etmek vardır. Bunun, yaşa-
nan rekabetle veya pist dışındaki 
tartışmalarla bir alakası yoktur. 
O gün de, yarış bitince doğrudan 
yanına gittim ve elini sıktım. 
Böyle yaptım; çünkü yapmasay-
dım, bana sporculuk ruhunu aşı-
layan ve o gün tribünde oturan 
anneme açıklama yapamazdım. 
Bu hareket, daha çok onun kim 
olduğuyla değil, benim nasıl bir 
sporcu olduğumla alakalıydı.”

Sportif  başarıda dönen paralar o 
kadar büyük, rekorlar o kadar pahalı, 
başarı o kadar önemli ki doping dev 
bir sektör oluşturdu kendisine. Do-
ping sektörünün temel amacı testlerde 
açığa çıkmayacak maddeler üretmek. 
Onlar bununla uğraşırken dopingle 
savaşanlar da dopingle açığa çıkma-
yan maddeleri açığa çıkarabilecek 
yeni testler geliştirmekle uğraşıyor. 
Onlar yapıyor, bunlar bozuyor, sonra 
bir daha, bir daha. Berbat bir enerji. 
Sporun ruhuna saplanmış korkunç bir 
hançer. Dopingle mücadelenin son 
yöntemlerden biri biyolojik pasaport 
uygulaması. Sporcuların kanından ve 
idrarından alınan biyolojik değerlerin 
bir pasaporta kaydedilmesi üzerine 
kurulu bir sistem. Testler sonucunda 
pasaporta kayıtlı parametrelerde de-
ğişiklik saptanırsa, sporcu için kural 
ihlali suçlaması yapılabiliyor. Fakat 
diğer tarafın da akıl almaz yöntemleri 
var. Vücuduna yapay idrar kesesi yer-
leştirip oradan idrar veren sporcuları 
bile yazdı tarih. Para ve spor ilişkisi, 
bir sporcunun kendisine bunu yap-

masının yolunu açıyor. Vücuduna 
yapay idrar kesesi yerleştirmek, ken-
dini kimyasallara zehirlemek, büyük 
bir emek hırsızlığının parçası olmak. 
Değer mi hiç? Daha geçenlerde er-
kek basketbolcu DJ Cooper doping 
testinde hamile çıktı. İddialara göre 
olasılıkla doping yaptığı için kendisi-
nin değil kız arkadaşının idrar örne-
ğini veren DJ Cooper doping testini 
aşmayı başardı. Ancak kız arkadaşı 
hamileydi, bu ufak ayrıntıyı atlamış-
lardı. Sporcular arasında çok kullanı-
lan o berbat cümlede dediği gibi oldu: 
“Doping testiniz pozitif  çıktıysa 
IQ testiniz negatif  demektir.” 
Doping yapmayı değil doping yapıp 
yakalanmayı aşağılayan, sporu aşağı-
layan, sporcuyu aşağılayan korkunç 
bir akıl yürütme. 

Doping konusunda önemli çıkış-
lardan, sporculara sporculuklarını 
hatırlatan önemli uyarılardan birini 
doping belasını yukarıda aktardığım 
biçimde yaşamış olan Carl Lewis 
yapmıştı: “İnsanların dopingin ve 
yolsuzluğun olmadığı bir spor dün-
yası özlediği açık. Sporcuların yeteri 
kadar sorumluluk alarak bu konuda 
konuştuklarını görmüyorum. Eğer 
bunu yaparlarsa bunun çok bü-
yük faydası olacak.”

 Lewis’in dediği gibi önce 
sporcuların sesini çıkarması, önce on-
ların bu emek hırsızlığına dur demesi, 
spordaki bu çamurdan temizlenmeyi 
önce onların talep etmesi gerekiyor. 
Yoksa birileri kendi hırsları için para 
basarken sporseverler ve gerçek spor-
cular giderek daha büyük yalanlarla 
yaşıyor olacak. Değer mi hiç? Değ-
mez.

* Okan Can Yantır. “Efsanenin Adı: Carl 
Lewis”. Esquire, 12.04.2012.
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“Benim inandığım sporculuk 

anlayışında, her yarış 

sonrası rakibini tebrik etmek 

vardır. Bunun, yaşanan 

rekabetle veya pist dışındaki 

tartışmalarla bir alakası 

yoktur. O gün de, yarış bitince 

doğrudan yanına gittim ve 

elini sıktım. Böyle yaptım; 

çünkü yapmasaydım, bana 

sporculuk ruhunu aşılayan ve 

o gün tribünde oturan anneme 

açıklama yapamazdım. Bu 

hareket, daha çok onun 

kim olduğuyla değil, benim 

nasıl bir sporcu olduğumla 

alakalıydı.”
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Ama Ben 
Karadan 
Geldim
(But I Came 
By Land)
Yapım Tarihi - 2018
Süresi - 00:19:00
Format - Kurmaca, Renkli, Türkçe
Yönetmen - Oğuz Çiçek

Mülteci bir çocuk, Rasim’in tekstil 
atölyesine gelir. Rasim, onu yasadışı bir 
şekilde işe alır. Yorucu iş gününün sonuna 
doğru çocuk aniden yere yığılır. İşçiler 
onu hastaneye götürmek ister, Rasim, iş 
yerine dönük bir soruşturmadan korkarak 
onları engeller. Sonunda çocuğu hastaneye 
götürmeye karar verir. Çocuk yolda ölür. 
Rasim onu bırakacak bir yer arar.

Oğuz Çiçek’i bir süredir sendikamızla ilgili çalışmalarından 
tanıyoruz. O ve ekibi şu aralar sendikamızın tarihini anlatan 
kapsamlı bir belgesel çalışması yürütüyor. Son kısa filminin 
kazandığı başarılar için kendisini gençemek olarak kutluyoruz. 

Oğuz Çiçek
1979, Trabzon doğumlu. 2007 
yılında, Ankara Üniversitesi Dil ve 
Tarih-Coğrafya Fakültesi Tiyatro 
Bölümü’nden, “Shakespeare’in 
Hamlet, Macbeth ve Othello 
oyunlarında Suç ve Temsil 
Problemi Sonucunda Doğan Suç” 
üzerine yazdığı bitirme tezi ile 
mezun oldu. Televizyon ve radyo 
için senaryolar yazdı. Bazılarını 
kendi yazdığı birçok tiyatro oyunu 
yönetti. İki yıl Öteki Tiyatro’da, bir 
yıl Ankara Devlet Tiyatrosu’nda 
oyunculuk yaptı. Halen, bağımsız 
olarak sinemayla uğraşmakta, 
sinema oyunculuğu ve senaryo 
üzerine dersler vermektedir.

Yönetmen Filmografisi
• Diğer Yol - Bir Trabzon Filmi - 

2011 (Sinema Filmi)  
(2.	Suç	ve	Ceza	Uluslararası	Film	
Festivali,	Suç	Hikayeleri	Bölümü,	
Gösterim. 2012  / 31.	İstanbul	
Uluslararası	Film	Festivali,	Yeni	
Türkiye	Sineması	Seçkisi	Bölümü	
Gösterim. 2012 / Erzincan Film 
Festivali,	Gösterim	Seçkisi.	2013)

Yönetmenliğini Yaptığı Kısa 
Filmler
• Ama Ben Karadan Geldim 

- 2018 / Yönetmen, Senarist 
(Kurmaca, 00:19:00)  
(30.	Ankara	Film	Festivali,	Kısa	
Film	Yarışması,	Finalist.	2019	/	8.	
Uluslararası	Bursa	Çocuk	Hakları	
Film	Festivali,	Yetişkin	Gözünden	
Çocuk	Hakları	Bölümü,	Gösterim	
Seçkisi.	2019)

• Barbut - 2007 / Yönetmen, 
Senarist (Kurmaca, 00:22:00)

Diğer Filmografisi
• Dönemeyenlerin Sesi - 2014 / 

Editör (Belgesel, TRT, 4 Bölüm)
• Gründung Der Republik - 

2013 / Görüntü Yönetmeni 
(Belgesel, WDR, 4 Bölüm)

• Eski Of Medreseleri - 2011 
/ Görüntü Yönetmeni, Editör 
(Belgesel, 01:00:00)

• OBKT- Oyunlarla Yaşayan 
Şehir - 2011 / Görüntü 
Yönetmeni, Editör (Belgesel, 
01:00:00)

• Diğer Yol - Bir Trabzon Filmi - 
2011 / Senaryo (Sinema Filmi)

• Atlıkarınca - 2010 / Oyuncu 
(Sinema Filmi)

• Kod Adı Kaos - 2007 / Senarist 
(Tv Dizisi, Kanal D)

• Avşar Film - 2006 / Senaryo 
Danışmanı

Katıldığı Film Festivalleri
• 4. CINEVIVO, Perth Bağımsız 

Latin Film Festivali, Avusturalya, 
Finalist, 2018

• 8. Uluslararası Çocuk Hakları 
Film Festivali, Turkiye, Finalist, 
2019

• 9. Nepal Uluslararası İnsan 
Hakları Film Festivali, Nepal, 
Finalist, 2019

• 30. Uluslararası Ankara Film 
Festivali, Türkiye, Finalist, 2019

• 6. Uluslararası İşçi Filmleri 
Festival CONSTRUI CINE, 
Arjantin, Finalist, 2019

• 2. Uluslararası Med-Limes ‘’Al 
Confini Del Mediterrano’’ Film 
Festivali, İtalya, Finalist, 2019

• 7. Uluslararası Af Örgütü Fransa 
Merkezi İnsan Hakları Film 
Festivali, Finalist, 2020

Kaynak: Oğuz Çiçek
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Üniversiteliler işçi ve borçlu
Kocaeli Emek Gençliği, krizin üniversite gençliğine yan-

sımasına ilişkin 15 fakülteden 300 öğrenci ile anket çalışması 
yaptı. 

Anket sonuçları gençlerin giderek yoksullaştığını göster-
di. Ankete göre “Her 3 öğrenciden 1’i bir işte çalışıyor. 
Gençler genellikle 2018’in ikinci çeyreğinden itibaren 
çalışma yaşamına girmeye başlamış. Bu da gösteriyor 
ki krizle beraber gençlerin çalışma oranı artmış. Ça-
lışma koşulları ise öğrenciler için daha ağır. Hayatını 
idame ettirebilmek, okuyabilmek için öğrenciler güven-
cesiz, sigortasız, kayıt dışı işlerde çalışmak zorunda 
kalıyor. Çalışan öğrencilerin yarısından fazlası (yüzde 
60) sigortasız. Düzenli olarak çalışan arkadaşlarımız 
günde 8-10 saat arası işlerde saati 5-10 lira gibi düşük 
ücretlerde çalışıyorlar.”

Anketi düzenleyenlerden Cemre Kavala, öğrencilerin 
yüzde 40’ından fazlasının ise 1000 lira ve altı ile geçinme-
ye çalıştığını belirtti. Kavala, şunları söyledi: “Bu parayla 
barınma, beslenme gibi temel ihtiyaçları gidermeye 
çalışmanın yanında sosyal hayatımızı da bu miktara 
göre şekillendirmeye çalışıyoruz. Gelirin yarısını devlet 

tarafından verilen kredi/burs oluşturmakta. Öğrencile-
rin yarısından çoğu ihtiyaçlarını bu kredi ile karşılıyor. 
Kredinin yetmediği noktalarda da ilk başvurulan yer 
kredi kartları oluyor. Hem aldığımız kredi ile hem de 
her gün artan kredi kartı borcu ile bizler geleceğimizi 
borçla kuruyoruz. Ailelerinden destek alan öğrencilerin 
yarısı en fazla 500 lira destek alabiliyor. Bu gelen des-
tek de genellikle barınma ihtiyaçlarını karşılayabilecek 
noktada. Geriye kalan miktar ile bir ayı geçirmeye ça-
lışmak ise büyük özveri istiyor. Bu da bize günde sadece 
16 lira harcama hakkı veriyor. Bir günlük tüm ihtiyaç-
larımızı 16 lira ile karşılayabilmenin gerçekliği yok.”

“Çalışmamızın gösterdiği bir diğer sonuç da sağlık-
lı beslenemiyor olduğumuz gerçeği” diyen Kavala, öğ-
rencilerin günü iki öğünle geçirmeye çalıştığını, sağlıklı 
beslenmek için gerekli besinleri tüketemediğini aktardı: 
“Karbonhidrat ağırlıklı beslenme düzeninde makarna, 
hamur işi, fast food gibi ucuz ve besin değeri açısından 
yetersiz kalan gıda tüketimimiz çok fazla. Çünkü öğren-
cilerin yarısından fazlası aylık gelirlerinden beslenme-
ye ayırdıkları payla sebze meyve alamıyor. Daha ucuz 
ve çabuk doyuran yiyecekleri tüketmek zorunda kalı-
yoruz. Protein ihtiyacını ise okul yemekhanesinde yi-
yebildiğimiz etli yemekler ile karşılayabiliyoruz. Onun 
dışında aylık et tüketimi yok denecek kadar az.”

Gençlerin kültür sanata erişemediklerini de vurgula-
yan Cemre Kavala, “Aylık gelirimizden sadece 48 lirasını 
kitap, dergi, gazete alışverişine verebiliyoruz. Bunun büyük 
çoğunluğunu da eğitim için gerekli materyaller için yaptığı-
mız harcamalar oluşturuyor. Sinema ya da tiyatroya ayda 
en fazla 2 defa gidebiliyor, onun için de bir bilet alana bir 
biletin bedava olduğu günleri bekliyoruz” diye konuştu.

Hasret Gültekin KOZAN’ın Evrensel gazetesinde 
yayınlanan haberinden özetlenmiştir. 
www.evrensel.net/haber/380553/universiteliler-isci-
ve-borclu

ARAŞTIRMALARDAN

Kocaeli’de, 15 fakülteden 300 öğrenci ile yapılan anket çalışmasının sonuçlarına göre her 3 üniversite 
öğrencisinden 1’i çalışıyor.
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Üniversitelilerin iş bulma 
oranında sondan ikinciyiz

Avrupa İstatistik Ofisi (Eurostat), 
Türkiye’nin de aralarında olduğu 34 
Avrupa ülkesindeki üniversite mezun-
larının iş bulma oranını paylaştı. Tür-
kiye, “Avrupa ülkelerindeki üniversite 
mezunlarının üç yıl içinde iş bulma 
oranı” sıralamasında sondan ikinci 
oldu. Malta, yüzde 96,7 ile üniversi-
teden mezun olup iş bulanların ora-
nının en yüksek olduğu ülke olurken 
Türkiye’de bu oran yüzde 64,2 olarak 
gerçekleşti. Avrupa Birliği’ne üye 28 
ülkenin ortalaması ise yüzde 85,5 ola-
rak açıklandı. 

Eurostat’ın verilerine göre, Türki-
ye’de üniversiteden mezun olup da üç 
yıldır iş arayanların yüzde 36’sı henüz 
iş bulamadı. Avrupa’da yer alan 34 ül-
kenin yükseköğretim mezunlarının iş 
bulma oranına göre sıralandığı listede 
Türkiye, 32’nci olabildi.

Kadınlar Dezavantajlı
Veriler, Türkiye’deki kadın üniversi-

te mezunlarının erkek mezunlara göre 
daha dezavantajlı olduğunu da ortaya 
koydu. Üniversite mezunu kadınların 
yalnızca yüzde 57,5’inin mezuniyetten 
sonra üç yıl içinde iş bulabildiği belirtil-
di. Erkek üniversite mezunlarında ise 
bu oran yüzde 72,4 oldu.

Türkiye, 20-34 yaş aralığındaki 
üniversite mezunlarının, okulu bitir-
dikten sonra bir ile üç yıl arasında iş 
bulma oranında, aralarında Malta, 
Macaristan ve Estonya’nın da yer al-
dığı 31 Avrupa ülkesine geçildi. Malta, 
yükseköğretim mezunlarının iş bulma 
oranında yüzde 96,7 ile listenin en te-
pesinde yer alırken İzlanda yüzde 95,8 
ile ikinci, Hollanda ise yüzde 94,8 ile 
üçüncü oldu.

Kuzey Makedonya, üniversite me-
zunlarının üç yıl içinde en az iş bula-
bildiği ülke oldu. Kuzey Makedonya ile 
birlikte istatistiklerde Türkiye’nin altın-
da yer alan bir diğer ülke olan Yuna-
nistan’da da bu oran yüzde 59’da kaldı.

Norveç Liste Başı
Norveç, kadın üniversite mezunla-

rına en çok istihdam yaratabilen ülke 
oldu. Norveç’teki kadın mezunların 
yüzde 96,4’ünün üniversitenin ardın-
dan bir işe yerleştiği ifade edildi. Nor-
veç’in ardından gelen Malta ve Lük-
semburg’da bu oran sırasıyla yüzde 
96,1 ve yüzde 94,7 oldu.

Kaynak:  
www.birgun.net/haber/
universitelilerin-is-bulma-
oraninda-sondan-ikinciyiz-261512

ARAŞTIRMALARDAN
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AB’de gençlerin yaş aralıklarına göre istihdam ve eğitimdeki durumları - 2018

Kaynak:  Avrupa İstatistik Ofisi (Eurostat) kaynaklarından alınmıştır. 
https://ec.europa.eu/eurostat/statistics-explained/index.php?title=File:Employment,_education_and_training_status_of_young_people,_by_age,_EU,_2018_(%25).png
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İşçiler Arasındaki ve Sınıf 
Mücadelesindeki Kuşak 

İlişkilerine Dair Düşünceler
“İşçi soyundan” olmayı 
reddetmek
Kuşak meselesini düşünmeye 

kuşaklar arasındaki farktan değil de 
kuşaklar arasındaki benzerlikten baş-
layalım. Çünkü “kuşak” kavramı ön-
celikle, birbiri ardı sıra geldiğini dü-
şündüğümüz grupların birbirine bir 
şekilde bağlı olduğunu, birlikte bir 
zincir oluşturduklarını anlatır. Ken-
dimizi farklı bağlamlara göre farklı 
türden kuşak zincirleri içinde düşü-
nebiliriz: canlılar, insanlar, topluluk-
lar, aileler, sınıflar, gelenekler vb. Bu 
zincirlerin nesnel olarak –“doğal” 
değil “toplumsal” anlamda- bir par-
çası olmakla birlikte, öznel dünyala-
rımızda bunlarla farklı türden ilişki-
ler kurabiliriz. 

Örneğin bir şekilde parçası oldu-
ğumuz ve üzerimizde belli etkileri 
olan bir zincirle (örn. bir aileden ol-

mak, bir sınıftan olmak, bir düşünsel 
gelenekten olmak, vb.) olan bağımızı 
yok sayabiliriz. Bir işçi olarak -bi-
linçli/bilinçdışı şekillerde- patronu-
muzun koşullarıyla kendi koşulla-
rımız arasındaki bir fark olduğunu 
yok saydığımız, kendimizi işimizle 
tamamen “bir” tuttuğumuz, bu ha-
yatta çalışmaktan keyfi biçiminde 
vazgeçebileceğimizi düşündüğümüz 
zamanlarda “işçi soyundan” olma-
dığımızı belirtiyor gibiyizdir. Dola-
yısıyla deriz ki, “Benim -üst kuşak 
ya da kendi kuşağımdan- işçilerle 
özel bir bağlantım yok, onlarla beni 
birbirine bağlayan bir şey yok.”. 
Şimdilik şu önemli soru üzerine dü-
şünmeyi başka ortamlara bırakalım: 
Ne oluyor da kendimizi işçi olma 
fikrine karşı savunurken buluyoruz; 
burada kendimizi neden koruyoruz? 
Ama burada en azından bu tepkiyi, 
kuşaklar arasında bir çatışmaya bile 

Sendikamız gençemek Dergisi ile Yeni Emek Çalışmaları Ofisi’nin birlikte düzenlediği Genç İşçiler Çalıştayı işçiler 
arasındaki ve sınıf mücadelesindeki kuşak ilişkileri üzerine daha çok düşünmek için bir fırsat oldu. Yeni Emek 
Ofisi’nden Baran Gürsel Çalıştayda yapılan tartışmalardan hareketle konuyla ilgili düşüncelerini  paylaşmak ve 
tartışmaya açmak için bir yazı kaleme aldı. Daha önce Yeni Emek Ofisi web sitesinde  (http://yeniemek.org/) 
yayınlanan, ancak yoğunluktan dergimizde yer veremediğimiz yazıyı bu sayımızda okurlarımıza sunuyoruz. Aynı 
sitede yazının yanısıra Çalıştay katılımcılarıyla yapılmış röportajlara da ulaşabilir.

Baran GÜRSEL

 

ÇALIŞTAY
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girmeden bu zincirin dışında kalma 
çabası olarak adlandırabiliriz. Bunu, 
bir işçi olarak zaman zaman içine gi-
rebileceğimiz olası durumlardan biri 
olarak düşünelim.  

İşçiler arasındaki kuşak 
farkları
Öte yandan, çalışmanın keyfi 

değil, keyifli olabilse bile zorunlu ol-
duğunu düşünebilmeye başladığımız 
zaman, hayattaki hareket kabiliyeti-
mizin o ya da bu ölçüde kısıtlanmış 
olduğu hissini de yaşamaya başlarız. 
İşte bu kısıtlanmayla, yani hareket 
kabiliyeti açısından yaşadığımız ka-
yıpla biraz temas kurduğumuzda –
onu doğrudan yok saymadığımız za-
manlarda- kendimizi “işçi soyunun” 
bir parçası olarak da düşünürüz. 
Yani üst kuşaklardan, kendi kuşağı-
mızdan ve varsa alt kuşaklardan iş-
çilerle bir şekilde ilişkili olduğumuzu 
hissederiz. İşte o zaman, işçi kuşakla-
rı arasındaki farklılıklar da gündemi-
mize girer.

Kuşaklar arasındaki farkların ço-
ğunlukla yaş farkı tarafından belirlen-
diğini söylemeye belki gerek yok ama 
burada şunu eklemek anlamlı olur: 
yaş farkını anlamlı bir fark yapan, za-
man geçtikçe kapanmamasıdır. Ama 
tabii insanların sadece farklı yaşlar-
da oldukları için farklı kuşaklara ait 
olduğunu düşünmeyiz; aynı zaman-
da farklı yaş gruplarının birbirinden 
farklı özellikleri olduğunu varsayarız. 
Burada yetişkinlerle çocuklar arasın-
daki kuşak farkı konusunu bir kenara 
koyup sadece yetişkinler arasındaki 
farklar açısından konuşursak, genel-
likle yaşça büyük olanlarla daha genç 
olanlar arasında deneyim ve birikim 
açısından -“görmüş” olmaktan, so-

runlarla uğraşmaktan, çalışmaktan, 
mücadele etmekten, vb. ileri gelen- 
farklılıklar olduğunu düşünürüz. Ya 
da günümüz koşullarında işçiler ya-
şamak için çalışmak zorunda olma 
konusunda ortaklaşıyor olabilirler 
ama yaşama ve çalışma koşulları 
(örneğin sosyal destekler, ücret, bir 
işte çalışma süresi, örgütlülük, işye-
rindeki denetim, işle kurulan ilişki, 
gelecek için birikim yapabilme, vb.) 
yaşa göre önemli ölçüde değişebil-
mektedir. Dolayısıyla, her zaman yaş 
gruplarının sınırlarını çizmek kolay 
olmayabilir ama işçilerin farklı ku-
şaklardan oluştuğunu söyleyebiliriz.

Genç işçilerin kuşak 
farklarına yaklaşımları
Kuşaklar arasındaki ilişkileri be-

lirleyen önemli bir faktör, kuşaklar 
arasında olduğu düşünülen farklılık-
lara işçilerin nasıl yaklaştıklarıdır. Bu 
konuyu sendikal mücadele içerisine 
girmiş bir genç işçinin bu farklılıkla-
ra ilişkin olası yaklaşımları üzerinden 
ele alalım.

Aynılık yaklaşımı
Kendini bir şekilde “işçi soyun-

dan” saymış (ama bunun için onun 
doğrudan “ben bir işçiyim” deme-
si gerekmez) işçi olmanın getirdiği 
zorluklarla uğraşmaya çalışan genç 
bir işçi, bir de sendikal mücadele 
içerisine girdiğinde orada sendikal 
mücadelenin farklı kuşaklarıyla kar-
şılaşacaktır. Kendinden üst kuşak-
lardan kimselerle örneğin okuduğu 
sendikal yayınlarda karşılaşacak, yö-
netici olanları onların verdiği karar-
ları öğrenerek tanıyacak, bir kısmıyla 
yüz yüze tanışıp onlarla ilişkiler ku-
racaktır. Elbette bu kişilerle -onların 
yazdıklarını okuyarak, kararlarının 

etkilerini yaşayarak, onlarla konu-
şarak vb. şekillerde- ilişki kurduğu 
her zaman onların kendinden farklı 
olduğunu hissetmeyebilir. Ama illa ki 
onlarda “fazla” olarak gördüğü bazı 
şeylere (deneyim, birikim, otorite, 
daha çok sevilme gibi) karşı bir şeyler 
hissedecek, düşünecektir. Bir olasılık 
üst kuşakla ilgili hislerinin şu yönde 
gelişmesidir: Genç işçi üst kuşaktan 
kimi insanlarla kendi perspektifinden 
tam bir uyum geliştirmek isteyebilir, 
ondan aldığı kalıp duygu, fikir ve 
davranışları tekrarlayabilir. Dolayı-
sıyla bu durumda onun için, üst ku-
şak ondan çok farklı değildir; seçilen 
sözler, fikirler, davranışlar tekrarla-
narak onun konumunda olunabilir. 
Özellikle genç işçilerin kendi koşulla-
rı, ihtiyaçları ve isteklerini düşünmek 
ve bunlara uygun yanıtlar üretmek 
için gerekli zamanı ve ortamı (sen-
dikada, işyerinde, evde, vb.) bulama-
dığı, birbirlerine dayanabilecekleri 
ortamların da kısıtlı olduğu durum-
larda kuşaklar arasındaki farklılıkları 
(örneğin koşullar ve ihtiyaçlar açı-
sından) anlamaları zorlaşabilir. Ba-
zen de genç işçiler kendi “dillerini”, 
“şakalarını”, “köşelerini” yaratarak 
kısıtlı ortamlarda kendi alanlarını 
yaratmaya çabalarlar. 

Genç işçi bir yandan da üst kuşa-
ğın bir şekilde inşa ettiği ya da koru-
duğu (bazı) şeyleri, deneyimi, bilgiyi, 
otoriteyi, sevgiyi doğrudan anlamsız 
kabul edebilir ve reddedebilir. Bir 
nedenle böyle bir eğilimin baskın 
çıktığı zamanlarda kendisi sendikal 
mücadelenin dışında kalabilir ya da 
dışına düşebilir. Öte yandan genç işçi 
bunu az evvel bahsettiğimiz durum-
da olduğu gibi sendikada üst kuşak-
tan biri ya da birilerini daha yüksek 

ÇALIŞTAY
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bir konuma koyarken yaparsa belki 
sendikal mücadele içerisine daha çok 
kalır. Ama bu şekilde kaldığı sürece 
kendine ve kendi kuşağına özgü mü-
cadele gerekçeleri bulmakta zorlanır. 
Bazen bu durumla, sendikada olma-
yı sadece bir işe çevirerek baş edilme-
ye çalışılabilir. 

Dolayısıyla genç bir işçi olarak 
üst kuşakla aramızda olan bazı fark-
ları yukarıdaki yollarla görmezden 
geldiğimiz zamanlarda kendimizin 
ve öteki genç işçilerin yaşam ve ça-
lışma koşullarındaki farklılıklardan 
kaynaklanan kuşağa özgü gündem-
leri de görmezden gelme eğilimimiz 
artar. Bazen de kendimizi birbirimi-
ze “abilik/ablalık” yaparken bulabi-
liriz. Çünkü bu türden durumlarda 
kendimizi pek de kendi kuşağımız-
dan hissetmiyor oluruz. Hatta di-
yebiliriz ki, hepimiz işçi olarak aynı 
sorun, ihtiyaç ve isteklere sahibiz ve 
zaten çözümler de belli, mesele bir-
birimizi onları uygulamaya ikna et-
mekten ibaret. Fakat gerçekte sorun-
lar ve çözümler yer yer ortak olduğu 
gibi, yer yer farklıdır da. Yine şu gibi 
soruları kenara not edelim: Ne olu-
yor da birilerine ancak onlarla aynı 
olmak istercesine tutunarak sendika-
da var olabiliyoruz? Ama belirtme-
den de geçmeyelim: Belki bazı yöne-
ticilik pozisyonlarında olmanın, belli 
konularda uzmanlığa sahip olmanın 
veya üst kuşaklarla kurduğumuz ide-
olojik ortaklıkların bizi genç olsak da 
üst kuşakla daha doğrudan ve kalıp 
şekillerde benzeşmeye itebilir; bu ko-
nuda uyanık olmaya çalışabiliriz. 

Herhalde üst kuşağın eğrisiyle 
doğrusuyla inşa ettiği ve koruduğu 
şeyi aslında kolektif  bir emekle üret-

tiğini görmek için, öncelikle onların 
gençlerden bir ölçüde ayrı bir gru-
bun üyeleri olduğunu teslim etmek 
gerekir. Onlar da “bir zamanlar” bi-
rilerinden daha gençti, hâlâ da -ha-
yatta olan ya da olmayan birilerine 
göre öyleler- ve zaman geçti, çeşitli 
ilişikler geliştirip faaliyetlerde bulun-
dular ve şimdi bizim, yani onlardan 
sonraki kuşağın içine girdiği “evle-
ri”, sendikaları kurmuş, uyarlamış, 
sürdürmüş oldular. Bunu görürsek 
emekle üretilmiş her şeyin “doğru” 
olduğuna inanmamız mı gerekir? 
Hayır. Bu yalın gerçek şunu gösterir: 
Biz de bir kuşak grubu olarak kolek-
tif  emeğimizi kendi doğru bildiğimiz 
yönde sarf  etmeye çalışırsak değişim 
yaratabilir, örneğin sendikal müca-
deleyi güncel koşullara uyarlayabili-
riz. 

Farklılık yaklaşımı 
İşte bu noktada, üst kuşaktan ki-

şilerde “fazladan” bulunduğu farz 
edilen şeylerle kurulabilecek başka 
tür bir ilişkiden bahsedebiliriz: Genç 
işçi, üst kuşağın deneyim, birikim, 
otorite vb. gibi özelliklerini süzebilir. 
Yani, üst kuşaktan almak isteyeceği 
ve istemeyeceği şeyleri değerlendire-
bilir. Bunu değerlendirebilmek için 
üst kuşağının yöntemlerini hangi ko-
şullara ve ihtiyaçlara göre geliştirdi-
ğini düşünmeli ve onlardan hangile-
rini ne şekilde kendi kuşağının koşul 
ve ihtiyaçlarına uyarlayabileceğini 
tartmalıdır. 

Örneğin bir genç işçinin işyerin-
de yükselme isteği bazen bir üst ku-
şağın üyeleri tarafından, ortak sınıf  
mücadelesine aykırı bir talep olarak 
algılanabilir. Örgütlü işçi sayısının 
fazla olduğu,  ekonomik ve sosyal 

hakların örgütlü mücadele sayesin-
de kazanılmakta ya da en azından 
korunmakta olduğu, işyerinde ve 
hayatta işçilerin kendilerine biraz 
ferah alanlar açabildiği bir bağlam-
da bir işçinin işinde yükselme isteği, 
örgütlü gruptan ayrılmaya, “sınıf  bi-
lincinde” bir gerilemeye denk düşe-
bilir ve bazı kazanımlarda eksilmeye 
sebep olabilir. Dolayısıyla üst kuşak 
bu konuda “haklıdır”. Öte yandan 
örgütsüz olmanın norm olduğu, 
örgütlü olmanın bile ekonomik ve 
sosyal kazanımları garanti etmediği, 
işyerinde ve hayatta işçinin görece 
ferah alanlar bulamadığı koşullarda 
yükselme arzusu belki “sınıf  bilincin-
de” bir ilerleme bile sayılabilir. Çün-
kü örtük ve çelişkili de olsa mevcut 
durumu hak etmediği düşüncesini 
ve işverenin otoritesiyle bir müca-
deleyi içinde taşır. Hatta sonuçları 
açısından düşünürsek bazı koşullar-
da işyerinde yüksek bir pozisyona 
gelmek işçinin hareket alanını geniş-
letebilir, dolayısıyla böylece onun iş 
koşularının değiştirilmesine ve ortak 
mücadeleye daha çok katkısı olabilir. 
Dolayısıyla genç kuşak da bu konuda 
“haklıdır”. Herkesin kendi koşulları-
na göre bir düzeyde “haklı” olduğu 
bu durumdaki çelişkiyi genç işçiler 
şu sorular üzerine düşünerek çöze-
bilir: Üst kuşak hangi koşullar için 
ve hangi gerekçelerle bunu düşünü-
yor? Onunla ortaklaştığımız amaç 
ne? Bu ortak amacımıza uygun olan 
fikirlerden hangileri bizim kuşağı-
mızın koşularına uygun düşer ve 
hangileri düşmez? Burada belki az 
önce yaptığımız kolektif  emek vur-
gusunu tekrarlamalıyız: Bu soruları 
gerçekçi biçimlerde değerlendirmek 
için kendi kuşağımızdan başkalarıyla 
çeşitli düzeylerde temas etmemiz ve 
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birbirimizi ve kuşağımızı tanımaya 
çalışmamız gerekir. Birbirimizi tanı-
manın tek yöntemi fiziksel olarak bir 
araya gelmek olmayabilir ama bir 
araya gelmek, özellikle demokratik 
ortamlarda gerçekleşiyorsa oldukça 
faydalı olur. Zaten faydasını, işyerin-
de ve hayatın diğer alanlarında ço-
ğunlukla yarattığımız ya da özlemi-
ni çektiğimiz “demokratik” arkadaş 
gruplarından biliriz. 

Evet burada üst kuşağın hima-
yesinden ayrılmakla, onları hayal 
kırıklığına uğratmakla ya da onların 
tepkisini çekmekle ilgili kaygıları-
mız olabilir; zaman zaman bu kay-
gıları yaratan gerçek tepkiler de söz 
konusu olabilir. Bu yazıda iki kuşak 
arasındaki karşılıklı ilişkinin sade-
ce “genç” tarafından bahsetmiş ol-
duysak da üst kuşakların gençlerin 
“eksikliklerine”, “yenilikçiliklerine”, 
“fazla enerjilerine”, “önlerindeki za-
manın daha fazla oluşuna”, vb. yö-
nelik farklı farklı yaklaşımları olabi-
leceğini de söylemiş olalım. Farkları 
çok büyük görmek, onlara büyük an-
lamlar atfetmek, onları reddetmek, 
kontrol altına almaya çalışmak ya da 
onları kabul etmek ve onlarla yeni-
liklere açılmak, olası yaklaşımlardan-
dır. Dolayısıyla sendikal mücadele 
içerisinde kuşaklar arasındaki farkla 
uğraşan gençlerin bu uğraşı öteki ku-
şakla ilişki içinde vereceğini de akıl-
dan çıkarmamak iyi olur.

Farklı ve birlikte olarak 
mücadele etmek
Umuyorum kendi kuşağımızın 

farklılıkları üzerine düşünerek, öte-
ki kuşaktan kendimizi ayırmakla üst 
kuşağın varlığını reddetmenin farklı 
şeyler olduğu düşüncesini aktara-

bilmişimdir. Genç işçiler olarak he-
pimiz yukarıda bahsettiğim ve belki 
de atladığım ilişki biçimleri içine gi-
rebiliriz. Üst kuşaklarla nasıl ilişikler 
geliştirdiğimizi de tanımak kolay ve 
bazen mümkün de olmayabilir. İlişki 
kurma biçimimiz kişiye, zamana ve 
mekâna göre de değişebilir. Bunlar-
la birlikte kendimizi ve birbirimizi 
farklılık yaklaşımına çekmeye çalış-
mak için, birbirimizin koşul ve ihti-
yaçlarını duymaya daha açık olabile-
ceğimiz ortamlar yaratmak anlamlı 
olabilir. Çalıştay, dergi, komisyon, 
iletişim grubu türünden araçlar genç 
işçileri bir araya getirirken aynı za-
manda genç olan ve olmayanları da 
uygun usullerle buluşturarak yeni-
den tanışmalarına, birbirinin yeni 
yönleriyle tanışmalarına vesile ola-
bilir.  Herhalde bir yandan da bu 

amaçlara hizmet etmeyecek, aynılaş-
ma, söz kesme, yok sayma, demokra-
tik işleyişi bozma gibi eğilimlerimize 
karşı da uyanık olmak ve bunları da 
değerlendirmeye açık olmak önem-
lidir. 

 Kendi kuşağımızı ve öteki kuşağı 
tanıdıkça, hepimizi ortak bir şekilde 
kesen özellikleri bu sefer gerçekten 
hissederiz. Hepimizin işçi soyundan 
geldiğini hissettikçe “bir” değil “bir-
likte” olmak için daha güçlü ve ikna 
edici sebeplerimiz olur. Şüphe yok ki 
“birlikte” mücadele etme isteğimiz 
çoğaldıkça da her türden farklılığı-
mızdan doğan ihtiyaçlara yönelik 
daha fazla yanıt üretmeye çalışır ve 
dünyayı hepimize daha uygun bir 
yer haline getirmekle daha çok meş-
gul oluruz. 
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Uzun yıllardır yapmayı plan-
ladığım ancak hep erteledi-
ğim Likya Yolu (Işık Ülkesi) 

yürüyüşünü ilk olarak 2014 yılının ilk-
baharında gerçekleştirdim. Ardından 
bu rotayı yürümek için geciktiğime o 
kadar üzüldüm ki. Sonraki yıllarda 
farklı birçok rotasını yürüdüğüm bu 
güzel yürüyüş yolunun yürüyüşçüle-
re sunduğu güzelliklerden etkilenme-
mek mümkün değil. 

Her yürüyüşçüde benzer etkiler 
bıraktığını düşündüğüm bu antik yol, 
bende de büyüleyici bir etki bıraktı. 
Daha yürüdüğüm ilk günlerde bu 
muhteşem güzelliğin bütün insanlığa 
ait bir miras olduğunu, bu mirasın 
herkes tarafından bilinmesi ve görül-
mesi gerektiğini düşündüm. 

Likya ülkesinin gizemini, Akde-
niz’in uçsuz bucaksız maviliğini, Tah-
talı Dağı’nın zirvesini,  dağların mis 
gibi kekik kokusunu, keçiboynuzunun 
kekremsi tadını, yalnızlığı, doğayı, 
dinginliği hissedebilmek için Likya 
Yolu serüvenini mutlaka yaşamak ge-
rekiyor.

Likya, Türkiye’nin güney kıyısın-
dan Akdeniz’e doğru çıkıntı yapan 
Teke Yarımadası’nın tarihi ismidir. 
Dağlar kayalık sahilden dik bir biçim-
de yukarıya uzanarak güzel manzara-
lar sağlıyor. Bölgeye ormanlar hâkim; 
çamlar, koca yemiş ve keçiboynuzu 
ağaçlarıyla karışık. Daha yüksek böl-
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Türkiye’nin uzun mesafeli, tarihin içinden 
geçen gizemli yürüyüş rotası…
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gelerde yerlerini ardıç ve sedir ağaç-
larına bırakmışlar. Bölgede kıyı tu-
rizminin yanı sıra, deltalarda tarım 
yapılıyor. 

Likya Yolu, Fethiye’den Antal-
ya’ya giden, 509 km’lik, yürümesi 
performansa bağlı olarak yaklaşık 
olarak 26/40 gün süren kırmızı/be-
yaz renklerle işaretlenmiş bir yürüyüş 
rotasıdır. Sonradan yapılan ilavelerle 
yolun uzunluğu biraz daha artmıştır. 
Rota, genel olarak Roma yolları, eski 
patikalar ve katır yollarından oluş-

maktadır. Sıklıkla kayalık ve taşlıktır. 
Sahil ve dağlar arasında yer alan ro-
tada sık sık dik yükseltiler bulunur. 
Rota, 1999 yılında İngiliz/Türk ta-
rihçi Kate Clow tarafından araştırıl-
mış ve işaretlenmiş. Türkiye’nin ilk 
uzun mesafeli yürüyüş rotasıdır.  

Başlangıç noktası, Dalaman Ha-
vaalanı’ndan 2 saat uzaklıkta olan 
Ölüdeniz’dedir. Bitiş noktası, Antal-
ya’dan otobüsle ulaşabileceğiniz Ge-
yikbayırı’dır. Likya Yolu boyunca üç 
farklı noktada sarı-kırmızı renklerle 
işaretlenmiş yerel yürüyüş parkurları 
bulunmaktadır.  

Rota boyunca toplu taşıma ola-
nakları bulunuyor. Yürüyüş için en 
uygun zaman ilkbahar (Şubat-Ma-
yıs) ya da sonbahardır (Eylül-Kasım). 
Yaz ayları, Likya’da uzun yürüyüşler 
için çok sıcaktır. Likya Yolu’nu yürü-
yecekseniz, 3 yüksek derecede etaba 
hazırlıklı olmalısınız. Her akşam köy 
evlerinde, pansiyonlarda ya da küçük 
otellerde konaklama imkânı bulabi-
lirsiniz. Bağımsız yürüyüşçüler su ke-
narlarında kamp yapacak pek çok yer 
bulabilirler.

Likya Yolu yurt dışında yayınla-
nan çeşitli dergiler tarafından dün-
yanın en iyi 10 uzun mesafe yürüyüş 
rotası ve en güzel manzaralı 50 yürü-
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yüş rotasından biri seçilmiştir. Ayrıca 
Parkur üzerinde yer alan Gelidonya 
Feneri manzarası 2007 yılında Türki-
ye’nin en güzel manzarası seçilmiştir. 
Bu nedenle son yıllarda yerli ve ya-
bancı yürüyüşçülerin oldukça ilgisini 
çekmektedir. Ancak Likya yolunun 
daha çok tanıtılmaya ihtiyacı var ben-
ce. Doğasever ve yürüyüş sever insan-
ları Akdeniz’in bu eşsiz güzellikleriyle 
buluşturmak için çok daha fazla çaba 
harcamalıyız.

Lilya Yolu yürüyüş rotası zaten 
bir turizm hareketliliği olan Fethiye, 
Ölüdeniz, Kelebekler Vadisi, Kabak 
Koyu, Yediburunlar, 18 kilometre ile 
dünyanın en uzun doğal plajlarından 
biri olan Patara Kumsalı, Kalkan, 
Kaş, Kekova, Demre, Finike, Korsan 
Koyu, Gelidonya Feneri (Taşlık Bur-
nu), Adrasan Koyu, Musa (Olimpos) 
Dağı, Çıralı Plajı, Avrupa ve Türki-
ye’nin sahildeki en yüksek zirvesi olan 
Tahtalı Dağı (2366), Tekirova, Kesme 
Boğaz, Göynük Kanyonu, Göynük 
gibi doğal güzelliklerden geçerek Ak-
deniz kıyı şeridi boyunca uzanıyor.

Parkur sadece kıyıyı takip etmekle 
kalmıyor, yer yer sarp yamaçlara çı-
karak, kumsallara ve limanlara iniyor. 
Yaylalardan ve ormanlık alanlardan 
da geçen güzergâh, Tahtalı Dağı’nda 
1800 metredeki sedir ormanlarının 
yukarısında en yüksek noktasına ula-
şıyor.

Rota ayrıca Kalabantia, Sidyma, 
Pydnai, Letoon, Xanthos, Patara, 
Phellos, Antiphellos, Sebada, Aplla-
nia, Aperlai, Teimussa, Simena, Sura, 
Andriake, Myra, Belos, Gagai, Mela-
nippe, Olimpos, Chimera (Yanartaş), 
Phaselis antik kentleri yanı sıra St Ni-
cholas (Noel Baba) Kilisesi, Alakilise, 
Papazın Kayası, Gedelme Kalesi, De-
likkemer ile Xanthos’a su götüren su 

kemerleri gibi tarihi mekânlara uğru-
yor. Xanthos ve Letoon ören yerleri-
nin UNESCO dünya mirası listesinde 
olduğunu belirtelim.

Yarımadada bolca Likya mezarı 
ve harabesi bulunuyor. 

 Likya Yolu işaretleri rotayı kolay-
lıkla takip etmenizi sağlayacak

Likya Yolu etapları
Likya Yolu etapları, Hisarönü 

(Ovacık)-Faralya, Faralya-Kabak 
Koyu, Kabak Koyu-Alınca, Alın-
ca-Yediburunlar, Yediburunlar-Gavu-
rağılı, Gavurağılı-Patara, Patara-Kal-
kan, Kalkan-Sarıbelen-Gökçeören, 
Gökçeören-Kaş, Kaş-Kekova, Keko-
va-Demre, Demre-Alakilise-Finike, 
Karaöz-Gelidonya Feneri-Adrasan, 
Adrasan-Olimpos-Çıralı, Çıralı-Bey-
cik, Çıralı-Tekirova, Tekirova-Pha-
selis-Gedelme, Beycik-Tahtalı Da-
ğı-Gedelme, Gedelme-Göynük, Göy-
nük-Hisarçandır ve Hisarçandır-Ge-
yikbayırı şeklinde planlanabilir.

Bu uzun rota; Fethiye Boğaziçi 
köyü, Patara Delikkemer ve Çıralı 
bölgelerinde 2 alternatif  güzergâha 
ayrılıp daha sonra tekrar birleşmek-
tedir.

Yeri gelmişken bu tarihi yürüyüş 
rotasını ülkemize kazandıran Kate 
Clow’a teşekkür etmek isterim. 

Likya Yolunun bizlere sunduğu eş-
siz güzelliklerde buluşmak dileğiyle…
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http://istanbul1.tezkoopis.org
istanbul1@tezkoopis.org  

İSTANBUL 4 NOLU ȘUBE
Șube Bașkanı Hasan Dere
Merkez Mah. Büyükdere Cad. Șimșek Apt. 
No: 3/6 Kat: 3 Șișli-İstanbul 
Tel: 0212. 232 39 47 - 0212.232 39 92 
Faks: 0212. 232 28 57
http://istanbul4.tezkoopis.org
istanbul4@tezkoopis.org 

İSTANBUL 5 NOLU ȘUBE
Șube Bașkanı Selahattin Karakurt
Büyükdere Cad. No: 64/8 Kat: 3 
Mecidiyeköy-İstanbul
Tel: 0212. 347 40 77 Faks: 0212. 347 40 78
http://istanbul5.tezkoopis.org
istanbul5@tezkoopis.org 

İZMİR ȘUBESİ
Șube Bașkanı Mert Özen
Șair Eșref Blv. Emlak Kredi Apt. No: 100/601
Alsancak-İzmir
Tel: 0232. 463 52 59 Faks: 0232. 463 54 72
http://izmir.tezkoopis.org
izmir@tezkoopis.org 

İZMİR 2 NOLU ȘUBE
Șube Bașkanı Caner Fırat
İsmet Kaptan Mah. Hürriyet Blv. Musullugiller İș Hanı 
No: 5/1 Kat: 1 D: 13 Çankaya-Konak-İzmir
Tel: 0232. 421 43 45 - 0232. 421 43 37
Faks: 0232. 421 43 92
http://izmir2.tezkoopis.org
izmir2@tezkoopis.org 

MUĞLA ȘUBESİ
Șube Bașkanı Hüseyin Yıldız
Emir Beyazıt Mah. Kurbanlar Sok. No: 12/1
Menteșe-Muğla
Tel: 0252. 213 19 55 Faks: 0252. 213 19 14
http://mugla.tezkoopis.org
mugla@tezkoopis.org 

ZONGULDAK ȘUBESİ
Șube Bașkanı Șerif Tașören
Mithatpașa Mah. Hayribey Sok. No: 3 Kat: 3 D: 5
Zonguldak
Tel: 0372. 253 40 39 Faks: 0 372. 251 52 72
http://zonguldak.tezkoopis.org
zonguldak@tezkoopis.org 

TEZ-KOOP-İȘ SENDİKASI ȘUBELERİ

Genel Bașkan
Genel Sekreter

Genel Mali Sekreter
Genel Örgütlenme Sekreteri

Genel Eğitim Sekreteri 
Genel Yönetim Kurulu Üyesi
Genel Yönetim Kurulu Üyesi

Haydar ÖZDEMİROĞLU
Hakan BOZKURT
İsmail AYDIN 
Çağdaș DUYAR
Sebahattin ȘEN
Levent KOÇ
Mehmet PEKGÖZ



Temel çalışma hakları ve insan onuruna yakışır iş için,  
Inditex ile UNI Global Union arasında imzalanan

Küresel Çerçeve Sözleşme

Sözleşmenin Tarafları 
INDITEX Group
UNI Global Union (Tez-Koop-iş Sendikası UNI üyesidir)

Inditex ve UNI, şirketin büyümesi ve sürdürülebilirliği ile çalışma 
ilişkilerinde iyi örnekler yaratılmasının ortak çıkarları olduğunu ilan 
ederler. 
Taraflar, sendikalaşmanın da içinde olduğu uluslararası insan hakları 
sözleşmelerini kabul ederler. 

Şirket sözleşmeye göre aşağıdakileri taahhüt etmektedir:
• Zorla çalıştırma yapmaz.

• Ayrımcılık yapmaz; tüm çalışanlara eşit davranır.

• Çocuk işçi çalıştırmaz.

• Çalışanların sendikal faaliyetlere katılmalarına engel olmaz.

• İşçilerin haklarını toplu iş sözleşmeleri ile geliştirmeleri için sendikalara 
üye olmalarına saygı duyar.

• Çalışma saatlerinde ulusal ve uluslararası yasalara uyar.

• İlgili ILO sözleşmesindeki işçi sağlığı ve iş güvenliği hükümlerine uyar. 

• UNI’ye üye bir sendikanın talep etmesi üzerine, şirket bu sözleşme gereği 
faaliyetlerini sürdürmesi için sendikanın en kısa sürede tanınacağını 
garanti eder.  

• İşçiler, herhangi bir korku ve ayrımcılığa uğramadan sendika temsilcileri 
ile görüşmekte ve sendikaya üye olmakta özgürdür.

• Sendikanın üyelik, bildiri, işçilere haklarını anlatan görüşme vb.  
aktivitelerini yerine getirmesi gibi makul talepleri için sendika 
temsilcilerinin işyerine girişine, refakat olmadan izin verir.  
Ancak bu faaliyetler çalışma akışını bozmayacak şekilde  
dinlenme ve paydos saatlerinde tarafların belirlediği  
yerlerde olacaktır.

• Bu sözleşme Inditex Group ve bağlı şirketlerinin olduğu  
tüm ülkelerde uygulanır. 




